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Am mai scris la această rubrică, comentînd evenimentele săptămînii, 
că există ceva care ne definește din ce în ce mai puternic pe fiecare 
în parte și pe toți laolaltă — responsabilitatea devenirii noastre. în 
colectivul în care muncim cuvintul responsabilitate revine cu din ce 
în ce. mai multă insistență în toate adîncile lui semnificații, în tot 
ceea ce el implică atunci cînd este așezat alături de munca și viața 
fiecăruia dintre noi. Sîntem indulgenți cu noi înșine, cu munca și 
viața noastră sau ne privim cu exigența pe care ne-o dictează senti
mentul responsabilității noastre de oameni, de comuniști, de cetă
țeni ai României socialiste? Și răspunsul nu poate fi decît afirmativ 
chiar dacă uneori luăm cunoștință și de acte reprobabile, străine, 
gîndului și faptei noastre. Asistam de curînd la plenara cu activul 
comitetului de partid de la I.A.S.-Ostrov. Din primele fraze darea de 
seamă informa că planul de beneficii a fost îndeplinit și depășit. 
Motiv de legitimă mîndrie și bucurie. Restul — mă gîndeam — poate 
fi o formalitate. Erau acolo oameni mai tineri și mai puțini tineri, 
cu mîinile aspre, cu fața arsă de soare și vînt, oameni «care stau 
cu ochii în pămînt de dimineață pînă noaptea» — cum spunea chiar 
unul dintre ei — și ascultau atenți, puțin încordați, cuvintele din 
darea de seamă, care acum încetaseră să mai fie laudă și răscoleau 
cauzele pentru care ferma nr. 1 nu și-a îndeplinit planul (și inginerul 
Mazilu, șeful fermei, avea fața roșie și capul plecat), se spunea de 
golurile de vie, și cit de mult se pierde din cauza aceasta, se aprecia 
munca celor 1 800 de studenți și elevi «care ne-au scos din impas» 
și se vorbea de obligația întreprinderii ca în anul care vine să le asigure 
condiții mai bune de trai... Și nu era nimic formal, și nu a fost nimic 
formal, nici cuvintul sec, greoi, căzînd uneori ca bolovanul, al parti- 
cipanților la plenară (și inginerul Mazilu l-a simțit din plin). Și 
mi-am dat seama atunci că dacă există un sentiment care-i stăpî- 
nește pe toți, în acele clipe, acesta nu se poate numi decît responsa
bilitate. Și revin din nou la inginerul Mazilu, căruia în aceeași plenară 
i s-a ridicat o sancțiune, ceea ce a prilejuit o revărsare de căldură și 
dragoste pentru omul care și-a închinat anii cei mai frumoși acestei 
întreprinderi. Și una nu a anulat-o pe alta. Acum s-a discutat despre 
fondul omului, despre ceea ce este esențial la el, cu aceeași responsa
bilitate cu care a fost tras mai înainte la răspundere.

Ne-am învățat — și acesta este înainte de toate meritul partidu
lui — să ne privim cu o mai mare responsabilitate munca, să fim mai 
exigenți cu noi și cu tovarășii noștri. Este ceea ce e demonstrat și 
demonstrează adunările de dare de seamă din organizațiile de partid, 
adunările de alegeri din organizațiile sindicale și U.T.C. Rezultă 
aceasta din modul în care au fost analizate în întreprinderi sarcinile 
de plan pe anul 1972, din numeroasele propuneri pentru o mai bună 
valorificare a resurselor interne umane și materiale, pentru mai buna 
organizare a muncii. Și nu poate fi altfel cînd avem în față, în perma
nență, pilda de cea mai înaltă responsabilitate față de destinele țării, 
ale poporului, pe care ne-o dă zi de zi conducerea partidului nostru. 
Și este această săptămînă unul dintre cele mai grăitoare exemple în 
acest sens. Comitetul Executiv al C.C. al P.C.R. a analizat planul 
de dezvoltare economico-socială a țării pe anul 1972, proiectul Buge
tului de Stat, precum și o- hotărîre menită să asigure înfăptuirea 
politicii de cadre a partidului. Aceleași documente au fost dezbătute 
apoi de Plenara C.C. al P.C.R.,care a aprobat supunerea lor analizei 

și votului parlamentului țării. Cea de-a șaptea sesiune a Marii Adunări 
Naționale a discutat și aprobat aceste legi și altele sub semnul ace
luiași sentiment al responsabilității față de țară și popor. La sfîrșitul 
anului în care ne pregătim să intrăm,producția globală o întreprin
derilor industriei socialiste va fi de 368,6 miliarde lei, iar agricultura 
va realiza o producție globală de 97,8 miliarde lei. Aceasta va face 
ca venitul național să crească față de anul ale cărui ultime zile le 
parcurgem, cu 11-12 la sută. Și merită să mai reținem, pentru a 
medita, că 205 000 de oameni se vor adăuga numărului salariaților 
existenți, că 49,5 mii de apartamente, realizate din fondurile centra
lizate ale statului, vor fi date în folosință, că la acestea se mai adaugă 
încă altele 44,1 mii realizate din fondurile cetățenilor, că fondul de 
salarii va fi și el mai mare cu un procent de 6,2 la sută. Sint prevederi 
care ne dau, pe bună dreptate, motiv de satisfacție dar care în același 
timp ne fac și mai responsabili pentru ca tot ceea ce este astăzi plan 
să devină realitate.

Și nu sînt puține întreprinderile din țară care încă din acest an 
au și început a transforma în lucru realizat ceea ce sub formă de 
lege începe să-și exercite rigorile din ziua de unu a anului 1972.

CONFERINȚA PE TARĂ 
A SECRETARILOR 
COMITETELOR DE PARTID 
SI A PREȘEDINȚILOR 
CONSILIILOR POPULARE 
COMUNALE

Marți, 21 decembrie 1971, în prezența tovarășului 
Nicolae Ceaușescu și a altor conducători de partid 
și de stat s-a deschis în marea sală a pavilionului 
central al Expoziției economiei naționale Conferința 
pe țară a secretarilor comitetelor de partid și a pre
ședinților consiliilor populare comunale. Acest eveni
ment de seamă în viața țării face parte din ansamblul 
de măsuri stabilit de conducerea partidului și statului 
nostru, pentru sporirea rolului organelor locale de 
partid și de stat, crearea cadrului organizatoric pentru 
participarea tot mai amplă a maselor largi populare 
la conducerea economiei, a vieții politice și sociale, 
pentru înflorirea tuturor localităților și progresul 
României socialiste. Conferința a prilejuit o largă și 
multilaterală analiză, a stabilit — pe baza unei consul
tări ample și la obiect cu gospodarii satelor, a genera
lizării experienței pozitive dobîndite pînă acum, a 
lichidării lipsurilor care mai dăinuie — căile pentru o 
continuă stimulare a inițiativei locale, pentru sporirea

rolului și răspunderii comitetelor comunale de partid 
și a consiliilor populare, a primarilor, în dezvoltarea 
viitoare a așezărilor rurale.

Conferința pe țară a secretarilor comitetelor de 
partid și a președinților consiliilor populare comunale 
desfășurată în lumina indicațiilor conducerii superioare 
de partid, ale tovarășului Nicolae Ceaușescu personal, 
a unit într-o amplă dezbatere peste 5 000 de repre
zentanți ai organelor comunale de partid și de stat, 
alături de membri ai C.C. al P.C.R. și ai guvernului, 
conducători ai instituțiilor centrale, organizațiilor de 
masă și obștești, secretarii comitetelor județene de 
partid care răspund de problemele organizatorice, 
prim-vicepreședinții comitetelor executive ale con
siliilor populare, activiști de partid și de stat.

Miile de participant la conferință au dat o vibrantă 
expresie hotărîrii de a milita necontenit pentru în
făptuirea politicii partidului, voinței lor de a traduce 
în viață planul cincinal.

Ampla dezbatere s-a desfășurat în prezența 
a peste 5 000 de reprezentanți 
ai organelor comunale de partid și de stat, 
de pe întreg cuprinsul țârii.

Marți, 21 decembrie 1971
Petru ISPAS
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legume proaspete 
pe timpul iernii
La poarta de vest a Craiovei, acolo unde a fost înălțată cetatea 
chimiei și de unde zilnic iau drumul ogoarelor mii și mii de 
tone de îngrășăminte, se ridică în prezent un nou și impor
tant obiectiv economic al agriculturii noastre socialiste. Este 
vorba de cel mai mare complex de sere din țară, ce va totaliza 
la finele anului 1972 o suprafață de 248 de hectare. La ora 
actuală, sub cupolele uriașe de sticlă s-a și instalat o «vară 
veșnică» pe circa 160 hectare. Folosind apa caldă rezultată 
de la centrala de termoficare a combinatului chimic, legumi
cultorii întreprinderii agricole de stat-sere Craiova au și 
produs, în cele două cicluri ale acestui an, aproape 12 000 de 
tone de tomate, ardei și castraveți. în prezent, după cum ne 
informează corespondenții noștri FI. Staicu și FI. Roșoga, 
se pregătește un nou ciclu de producție, care va garanta 
pentru primul semestru al anului 1972 o producție de tomate 
de peste 7 000 tone.
Noua întreprindere și-a și căpătat un bun renume, găsindu-și 
parteneri pentru desfacerea produselor atît în țară cît și pe 
piețele externe.

barajul de la paltinu 
la cota finală
Barajul de la Paltinu (15 km de 
Doftana) se află în prezent în 
faza de finisare. Această mare 
lucrare hidrotehnică (barajul are 
o lungime de 465 m și o înălțime 
de 108 m), a cărei construcție a 
început acum patru ani, are me
nirea de a zăgăzui apele rîului 
Doftana, creîndu-se astfel un lac 
de acumulare cu un volum de

realizat 200%
lată un amănunt în stare să ne 
vorbească în cel mai concludent 
mod despre progresul industriei 
noastre: cele opt cuptoare ale 
Fabricii de articole de stidărie- 
București produc încă o dată mai 

50 000 000 mc de apă. Uriașul 
rezervor devine astfel principa
lul furnizor de apă potabilă și 
industrială al orașului Ploiești, 
al altor centre urbane, al Com
plexului petrochimic de la Brazi, 
precum și al unor mari uzine și 
fabrici din județul Prahova.
Recent, după cum ne informează 
ing. George Platon din colectivul 

mult față de producția de sticlă 
a întregii țări din anul 1966. în
tregul proces tehnologic al noii 
fabrici este complet automatizat 
și mecanizat, ceea ce permite 
obținerea unei producții de circa 
120 tone pe zi.
încă de la început, produsele 

de proiectare a barajului, apa 
Doftanei a și pătruns în «marea 
artificială», ajungînd la cota de 
S3 m (adîncimea în final fiind de 
105 m).
S-au recepționat—ne spune dom- 
nia-sa — barajul compensator și 
stația de tratare, astfel că orașul 
Cîmpina și Fabrica de anvelope 
de la Florești au și început să 
primească apă de la Paltinu.
De asemenea, se află în probe 
tehnologice mica hidrocentrală 
de la piciorul barajului, a cărei 
putere instalată este de 10 mega
wați.

acestei importante unități in
dustriale — sticle de diferite 
culori, flacoane și fiole pentru 
industria chimică, farmaceutică, 
pahare, articole de menaj, vase 
de flori etc. — s-au impus atît 
pe piața internă cît și peste 
hotare.

250 de kilometri 
de conducte
In cîmpia Olteniei, pe solurile nisipoase din stînga Jiului, 
incepînd de la Sadova și pînă la Corabia, pe o suprafață ce va 
cuprinde în final 80 000 hectare, se construiește cel mai mare 
sistem de irigații din această parte a ț^riL începută în toamna 
anului 1970, lucrarea va fi gata în 1973. în punctul Dăbuleni, 
unde se realizează stația de pompare, Dunărea va ceda din 
debitul său pentru irigarea terenurilor cîte 45 de mc de apă 
la fiecare secundă. Canalul magistral, ce va fi navigabil pe 
aproape 8 km, va asigura debitul de apă pentru alimentarea 
altor 9 stații de pompare, care prin intermediul unor con
ducte metalice, cu un diametru de 3,635 m, vor dirija apa 
pe o rețea de canale construite din conducte îngropate, ce 
depășește 250 de kilometri.
După datele estimative ale specialiștilor, «ploaia la comandă» 
va asigura agriculturii Doljului sporuri de producție ce vor 
depăși, în medie,10 000 kg struguri la hectar, 4 500 kg porumb 
boabe, 2 500 kg grîu, 30 de tone de sfeclă de zahăr și 1 500 kg 
semințe de floarea-soarelui la hectar.
Fotografia de mai jos vă prezintă canalul magistral ce se con
struiește în punctul Dăbuleni.
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de la
14 zile la... 
un minut!
Cercetătorii de la labo
ratorul de agrochimie 
și pedologie din Timi
șoara, împreună cu spe
cialiștii de ia Centrul 
teritorial de calcul, au 
elaborat pînă în pre
zent planurile de ferti
lizarea pămîntului pen
tru 78 de unități agri
cole de stat și coopera
tiste din județele Timiș, 
Arad și Caraș-Severin. 
Folosirea calculatoru
lui electronic «iris-5G» 
în prelucrarea datelor 
științifice, riguros ela
borate pentru fiecare 
parcelă cartată, a per
mis întocmirea opera
tivă a calculelor privind 
dozele de îngrășăminte 
și cantitățile de amen
damente ce trebuie 
aplicate. Ca urmare a 
acestor metode știin
țifice de lucru, durata 
de întocmire a unui 
pian de fertilizare pen
tru o unitate agricolă 
de mărime mijlocie 
este mai mică de... un 
minut, față de circa 
două săptămîni cît îi 
erau necesare unui spe
cialist pentru aceeași 
operație.

imagini sporite ale M.I.U. și de necesita
tea introducerii unei organizări 
superioare a producției, nouă ne 
revin obligații mari, mai ales în 
ce privește o utilizare cît mai 
eficientă a configurației de calcul 
existente. Pe de altă parte, este

în intenția noastră de a elabora 
noi sisteme de prelucrare a da
telor ca, de exemplu, prelucra
rea integrală, prin care să putem 
determina decizii cît mai opera
tive și cu o mare eficiență eco
nomică.

INTERVIUL _ ___________________________
SĂPTĂMÎNII

viteză, 
precizie, 
eficiență

Televiziunea ne propune de revelion (pe programul I) o călătorie 
cu... trenul veseliei. După cum am aflat, pe platouri s-a montat un 
tren adevărat, aducîndu-se de la Arad piesele demontate ale vagoa
nelor (!), și a fost «angajat» un mecanic simpatic, care nu e altul 
decît... Ștefan Bănică! Timp de cîteva ore (de la ora 21 pînă la 5 dimi
neața) vom fi martorii a tot felul de evenimente care se petrec în 
compartimentele acestui tren al veseliei. Din izvoare oficioase aflăm 
că Alex. Bocăneț a pregătit momentele grupate sub titlul generic 
«Istoria și televizorul», că Paul Urmuzescu a coborît pe cei mai iluștri 
artiști ai scenei românești în arena circului, că proaspetele vedete 
ale emisiunii «Floarea din grădină» vor călători și ele cu acest tren, 
după cum nu va lipsi o «Discotecă ’71», adică cele mai populare me
lodii lansate în anul de care ne despărțim. Se vor spune multe-multe 
anecdote, se va cînta și dansa, se va viziona o parodie la unul dintre 
serialele românești. (Care serial?- ne-am întrebat. Din păcate n-am 
aflat. Deci mister încă cîteva zile!) în sfîrșit, Tudor Vornicu,«realiza
torul principal», ne asigură că ne vom amuza... Și dacă vrem să dan
săm... trecem pe programul II, care de la ora 0,30 la 5 va transmite 
muzică cu cele mai importante orchestre din țară, pentru toate 
ritmurile și pentru toate vîrstele. Cele trei fotografii pe care le pu
blicăm sînt imagini din timpul filmărilor marelui spectacol din noap
tea Anului nou.

teze și 
paranteze

de Aurel BARANGA

Interlocutorul nostru: 
ing. Grigore GRAMA, 
directorul Centrului 
de calcul
pentru industria 
ușoară

— în forma lui actuală, centrul 
de calcul a luat ființă abia anul 
acesta. Dotat cu minicalculatoare 
electronice el a devenit o unitate 
puternică de prelucrare științi
fică a datelor primite de la în
treprinderi. în cadrul calculului 
automat al datelor noi mergem 
pe două direcții: pe de o parte, 
lucrări de evidență curentă cu 
un volum mare de muncă, și pe 
de altă parte, calcule științifice 
și tehnice de tip superior cu de
terminarea soluțiilor optime.

în prima categorie de lucrări 
rezolvăm problemele legate de 
evidența materialelor, a salariilor, 
a importului, evidențele de fac
turi, de furnizori și clienți etc., 
din întreprinderile și centralele 
pendinte de M.I.U. și pentru alți 
beneficiari din alte ministere. 
Centrul prelucrează lunar un vo
lum de circa 500 000 posturi, 
ceea ce ar presupune, în condiții 
de prelucrare manuală, imobili
zarea unui număr de aproximativ 
3 000 funcționari cu calificare su
perioară.

In ceea ce privește al doilea 
tip de lucrări, centrul a contri
buit în 1971 la calculul datelor 
din domeniul proiectării unități
lor care se construiesc de I.P.I.U.

— Puteți să-mi dați și alte 
exemple de lucrări ?

— Desigur. Pe lîngă lucrări 
foarte importante cu caracter 
economic, cum ar fi calculul pro
ducției pe faze de fabricație și 
altele, ne-am ocupat de organiza
rea unor fișiere de date, ceea ce 
a dus la însemnate economii de 
timp în munca de documentare 
și de evidență tehnică. Tot în 
această direcție ne-am preocupat 
de «banca de date» pentru ana
liza indicatorilor economici ai 
întreprinderilor din M.I.U.

Trebuie arătat aici că centrul 
nostru de calcul, care reprezintă 
o formă modernă de abordare a 
problemelor producției, este o 
unitate rentabilă, care și-a înde
plinit în condiții bune planul de 
venituri pentru anul scurs.

— Ce ați «antecalculat» pen
tru 1972?

— Ținînd seama de sarcinile

„puțină... 
aritmetică"

Zilele trecute privirile 
mi-au fost atrase de titlul 
unei cărți suple'.«Puțină... 
aritmetică»,apărută în Edi
tura științifică și semnată: 
Al. Graur. Cum pentru 
marele lingvist și savant 
purtînd același nume nu
tresc de mult o mare admi
rație și un nețărmurit 
respect, mi-am spus că nu 
poate să fie vorba decît 
de o asemănare de nume. 
Ce să aibă comun ilustrul 
om de știință, specialist 
în misterele graiurilor, 
cu... aritmetica? Am citit, 
grăbit și curios, scurtul 
Cuvînt înainte publicat în 
fruntea cărții și m-am lă
murit: are, iar volumul 
îi aparține. «Puțină aritme
tică» este, așa cum lămu
rește însuși autorul lucră
rii, o cercetare asupra fe
lului cum s-au creat, cu 
ajutorul limbii, numerele, 
stabilind, în același timp, 
«ce dă limbii faptul că 
există numere». Se poate 
concepe — pentru un laic, 
pentru un nespecialist — 
subiect mai arid? Am luat 
cartea, am citit-o pe ne
răsuflate, și, ajuns la pa- 
gina2Q2, ultima, am întors 
volumul, ca să-l iau, cu 
aceeași satisfacție, de la 
capăt. Nu voi povesti citi
torului subiectul acestui 
palpitant roman, ca să nu-i 
răpesc voluptatea de a-l 
descoperi singur. Altceva 
aș îndrăzni să consemnez 
acum și aici. Cîtă dreptate 
avea Camil Petrescu atunci 
cînd afirma: nu există «su
biecte mari» și «subiecte 
mici», teme «generoase» 
și teme «meschine», secre
tul este în mîna autorului: 
depinde ce face cu ele. 
Al. Graur își pune pro
blema: cum s-a născut 
ideea de«unu»,ideea de«dop 
și cum s-a ajuns să i se 
spună lui trei,«trei».Și car
tea se citește cu sufletul 
la gură, dînd lectorului 
voluptăți intelectuale infi
nite. Dar, mă întreb, se 
putea întîmpla altfel, cînd 
un volum de 202 pagini 
e o revărsare de inteli
gență, pasiune în cerce
tare, curiozitate neistovi
tă, fantezie creatoare, 
competență și onestitate 
științifică, toate exem
plare?

Am pus cartea deoparte, 
o să revin asupra ei, și 
vorba lui Matei, a marelui 
Matei, o s-o și leg.



Vasile Vîșcă,
director adjunct al grupului școlar,
afirmă pe bună dreptate:
«Aici, acum, trebuie să formăm muncitorii 
care vor fi baza cincinalelor viitoare».

ÎNCREDERE
Uzina «Hidromecanica» din Brașov — unitate cu funcții 

aparte în organismul industriei moderne a României: pro
ducție în serie mică sau în unicat, comenzi speciale, mobili
tate tehnologică. Pe aceeași suprafață și cu aceleași mijloace, 
producția uzinei va fi cu 50 la sută mai mare la finele primei 
jumătăți a deceniului în raport cu perioada anterioară. 
Paralel cu introducerea de noi tehnologii și producerea de 
elemente cu performanțe tehnice superioare, omul, gradul 
său de pregătire profesională, ca și nivelul lui de cunoștințe 
devin verticala pe care suie ritmurile și productivitatea 
muncii. Atragerea, pregătirea și integrarea profesională a 
noilor eșaloane de muncitori sînt cerințe determinate de 
progresul viitor al uzinei. Cine compun, așadar, aceste noi 
eșaloane, de unde vin, ce fenomene le însoțesc devenirea? 
— iată întrebări la care își propune să răspundă reportajul 
de față.

Hala mare a uzinei: strunguri, freze, raboteze, mașini de 
rectificat, mașini de danturat, morteze. Ordinea pare 
chibzuită de rațiuni ce scapă contemplației superficiale. 
Rațiuni simple, rațiuni de eficacitate, desprinse și impuse 
de oameni în ani de încercări, transformări, inovări. Totul 
pare integrat: nimic în minus, nimic în plus.

Mă închipui tînăr muncitor, sosit pentru prima oară în 
uzină: încerc să-i simt emoția, frămîntarea, neliniștea. 
Mă adresez tînărului Jean Gradea, practicant.

— La ce m-am gîndit cînd am intrat prima oară în uzină? 
— repetă el întrebarea. Cred că știu. Observasem că mun
citorii nu-și pun apărători la mașină. Oricînd putea sări o 
așchie...

Nu-I impresionase nici dimensiunile halei, pe care o 
vedea pentru prima oară, nici ritmurile muncii, nici mașinile 
ultraperfecționate. Reacția nu era a unui vizitator, a unui 
musafir, ea izvora dintr-un firesc interes, în primul rînd 
față de realitatea imediată, prima manifestare a începutului 
integrării. Transpare din această mărturie sinceră și altceva, 
la care tînărul nu se gîndise: sentimentul certitudinii ă 
asupra muncii și â destinului lui veghează ceilalți factori, 
uzina, școala...

Constantin Suciu — «nenea» SUciu cum i-am auzit nu- 
mindu-l pe tinerii din uzină — lucrează aici din 15 iunie1949

— Credeți că mai știu? — începe gînditor. Cred că 
primul sentiment a fost acela de tepmă... Știam din expe
riența anterioară că dacă nu mă ajut singur, alții nu se vor 
grăbi s-o facă. De atunci n-am mai părăsit uzina, mi-a intrat 
în suflet... Asta să nu scrieți: poate e bine, poate e rău. 
Dar prea multi tineri de azi stau cu gîndul la ducă, nu știu 
de unde vin și unde pleacă!

Școala de meserii «Hidromecanica» — edificiu cu tradiții

H

de peste cincizeci de ani. Coridoare largi, laboratoare cu 
exponate rînduite cu aplicație, săli înalte, ușor boltite, 
căminul curat, luminos, condiții excelente pentru studiu 
și muncă. O cifră: 800 000 de lei anual — constînd în apa
ratură de laborator, unelte și scule ce nu se fabrică în mod 
curent etc. — spune totul despre felul în care se învață 
și se muncește în școală. Imi amintesc ultimele cuvinte ale 
lui Constantin Suciu:

«Nu știu de unde vin și unde pleacă»...
— De unde ești, Stănică?— îl întreb pe unul dintre 

tinerii ce mi-au fost prezentați.
— Din Urechești.
— îți place meseria de strungar?
— Dacă-mi place...? îmi place, de ce să nu-mi placă?
— Și ce vrei să faci după terminarea școlii?
— Eu știu? Liceul, facultatea... Reușesc eu undeva.
Francisc Bartaloș nu mai e elev. Și el vrea să ajungă ingi

ner. Nu va părăsi uzina. Bunicul lui a lucrat aici 32 de ani: 
«Visez să ajung inginer pentru că îmi place studiul, vreau să 
inovez, să raționalizez munca în uzină».

Cu mici variații între aceste două răspunsuri se așază 
proiectele de viitor și ale celorlalți, indiferent dacă s-au 
născut în Cudal bi-Tecuci, Ciorani-Prahova, Scorțoasa- 
Buzău, în Roman sau Valea Lungă.

«Nu e nimic rău dată fiecare vrea să ajungă inginer — 
spune directorul adjunct al școlii, tovarășul Nicolae Bezrod- 
nîi. Dimpotrivă, faptul că vor să învețe, să se realizeze cît 
mai deplin e în concordanță cu principiul echității socia
liste. Cu remarca însă că nu toți au vocația studiului, cer
cetării ; mi-a fost dat să asist din această cauză la multe drame 
și deziluzii, atît ale părinților cît și ale copiilor care nu
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înțeleg decît tîrziu că e mult mai util pentru ei, familie și 
societate să fii muncitor de înaltă calificare decît un diplo
mat mediocru într-un domeniu pentru care n-ai nici o 
chemare».

Pe Popică Octavian îl găsesc la strung:
— Dacă-mi place meseria? îmi place. Am venit la școală 

cu gîndul că după aceea voi deveni inginer. Credeam că-i 
ușor... Și-acum cred. L-am văzut însă pe nenea Suciu lucrînd. 
El mi-a zis: «De ce vrei să te faci inginer și nu artist? Mi-a 
arătat pe urmă o piesă O vezi? — zice. Uită-te și la bucata 
asta de fier. O vezi? O văd, zic. Asta-i arta! Artă cu mîi- 
nile astea? Ce zici? Vrei să te faci artist?» Acum fac și eu 
artă, încă nu ca el sau cum aș vrea eu, dar o să fac. Și-o să 
fac cu mîinile astea, ale mele.

Cuvintele muncitorului mă însoțesc însă ca un lait
motiv:

«Prea mulți tineri de azi stau cu gîndul la ducă...»
îl caut pe Gheorghe Rusu, «campionul» acestor «ducă- 

reți», după cum am aflat. Nu-I găsesc și discut cu maistrul 
lui, Aurel Lupea: «De 27 de ani sînt în uzină și vă spun drept 
nu m-am gîndit niciodată să-mi părăsesc locul de muncă. 
Multe am trăit, multe am văzut. A fost și bine, dar a fost și 
rău. N-am plecat. între ăștia tineri sînt unii de ți-e mai 
mare dragul să-i vezi muncind: Tiron Sava, Cornel Rădu- 
lescu și alții. Cu Gheorghe Rusu, despre care mă întrebați.

nu se poate înțelege nimeni. Au vorbit cu el și secretarul 
» de partid, și secretarul U.T.C., și eu, și alții. Omul ăsta a 

venit cu gîndul să plece. Crede că nu se poate acomoda, 
visează cai verzi pe pereți și a ajuns la o vîrstă cînd alții se 
pot lăuda că au făcut ceva în viață. Greșește. Mă doare nu 
atît că e indisciplinat, ci pentru că greșește atunci cînd se 
gîndește că locul lui e în altă parte. E băiat bun, nu i-am 
spus-o, dar e băiat bun, totuși».

Nu i-a spus-o. Păcat! — îmi spun. Poate n-ar mai fi fost 
nevoie de secretarul de partid și de secretarul U.T.C. 
Sau poate i-a spus-o și n-a știut cum?

Tînărul Constantin Alexandru e nemulțumit din alte 
pricini. N-a visat diplomă și nici nu vrea să plece să se 
rostuiască mai comod. îi place meseria de strungar deși ar fi 
vrut să se facă matrițer. N-au mai fost locuri și nu-i pare 
rău. «Fiecare cu norocul lui» — spune cu tristețe, dar se 
vede că nu asta îl nemulțumește în primul rînd. I se dau 
scule proaste și astea cu întîrziere. Meșterul nu prea are 
încredere în el: «Cum să muncești bine cînd mie și altora 
ni se dau scule uzate, iar cînd sesizezi, pe nimeni nu inte
resează!»

— Are dreptate și meșterul, și tînărul! — surîde înțelept 
Roland Schweter, «mîna de aur a uzinei», cum l-a numit 
un specialist elvețian care a lucrat mai mult timp în uzină. 
Meșterul are dreptate pentru că el se conduce după un 
plan iar tînărul ar trebui să cunoască și să înțeleagă legile 
uzinei, disciplina ei, cît și unele cauze obiective care apar 
și cînd nu e vinovat nici meșterul, nici uzina. Cît despre 
tînăr, el are dreptate pentru că... deh,! cînd meșterul 
vrea !...

Sînt și cazuri cînd meșterul nu vrea, mărturisește tova
rășul Ștefan Dumitru, secretarul de partid pe uzină. Mai 
există destul de multe cazuri cînd tinerilor li se subapre
ciată calitățile, maturitatea de gîndire și acțiune. Exemplul 
cu sculele e semnificativ în această direcție. Considerîn- 
du-se că aceștia nu sînt capabili de productivitate ridicată 
li se repartizează scule vechi sau în cantități insuficiente.



Doi dintre elevii Grupului școlar al uzinei, doi dintre 
zecile de mii de tineri care în cîțiva ani vor intra in 
rîndurile cadrelor de bază ale clasei muncitoare.

A pregăti tineri, a forma oameni, nu-i o treabă ușoară. 
Maistrul Gheorghe Priscu are în această privință o 
experiență practică ce ar stîrni invidia unei echipe 
întregi de pedagogi, sociologi și psihologi.

Mulți muncitori pricepuți au fost elevi ai frezorului 
Alfred Pechard.De la el au învățat nu numai cum să 
mînuiască o unealtă, ci și cum să-și iubească meseria.

Maistrul Ion Schiau și strungarul Kocsis Ștefan, doi veterani ai uzinei. Amîndoi însumează 
52 de ani de muncă în producție. Și ei au început meseria ca simpli ucenici, cu dificultățile 
și neliniștile inerente oricărui început, dar în condiții incomparabil mai grele decît ale ti
nerilor care intră azi pe poarta uzinei spre a pătrunde și stăpîni tainele, de loc ușoare, ale 
profesiei.

Noi am analizat aceste fenomene chiar într-o ședință de 
conducere la care am invitat toți factorii răspunzători de 
buna integrare a tineretului' în uzină Unii meșteri sînt 
subiectivi în apreciere...

Revenim la Roland Schweter: «Sîntem și noi subiectivi, 
nu zic ba. Cînd vezi că vine unul numai suflet în el, harnic, 
cu tragere de inimă, poate să nu-ți fie drag? Dar cînd vine 
un altul numai ifose, tot timpul nemulțumit, gîndindu-se 
cum să cîștige mai mult și mai ușor, trăgînd cu coada ochiului 
la uzinele celelalte din oraș... Ăstuia ce să-i faci?»

— Și totuși, mulți pleacă sau vor să plece. De ce?
— Nu sînt mulți, au fost, e drept, mulți care au vrut să 

plece și chiar au plecat, acum însă numărul lor e infim.
«Conducerea întreprinderii, organizațiile de partid și 

de tineret, arată directorul uzinei, tovarășul Constantin 

Metea, au intervenit la timp în vederea înlăturării cauzelor 
care favorizează fluctuația forței de muncă și mai ales a 
tinerilor veniți să învețe o meserie. Pentru a preveni unele 
fenomene negative, noi am introdus, deși uzina pierde, 
sistemul de plată în regie, timp de trei luni, pentru tinerii 
absolvenți. în acest interval, ei cîștigă un salariu fix chiar 
dacă nu-și îndeplinesc norma și-și pot perfecționa cunoștin
țele profesionale nestingheriți. Am refuzat, de asemenea, 
proiectul inițial care prevedea ca fiecare cameră în cămin 
să aibă 6-7 paturi și am hotărît ca locuințele acestea să nu 
depășească două paturi. Legislația de pînă acum nu permi
tea căminiștilor să primească buletin de Brașov, or, cum 
mulți doreau să se căsătorească și să-și aducă soțiile aici, 
la intervenția noastră și a altora, recent a apărut un decret 
care reglementează favorabil această chestiune pentru 
tinerii ce locuiesc în cămine și au un număr de ani vechime 
în producție».

Pleacă puțini, dar mulți se gîndesc s-o facă, de la «Hidro
mecanica» ca și de aiurea, și mă întreb dacă la 16, 18 sau 
20 de ani, cînd viața ți se așterne întreagă în față și posibi
litățile de realizare sînt nelimitate, nu e firesc să fii nemul
țumit de condiția prezentă și să tinzi mereu să te perfec
ționezi și să promovezi aici, în uzină. Dacă această compe
tiție, cu noi înșine și cu alții, bărbătească, onestă, continuă 
nu este tocmai generatoarea perfecțiunii și progresului? 
Și acesta este cazul marii majorități a tinerilor din uzină. 
Dar cît de dăunătoare poate fi în același timp pentru noi 
înșine, pentru familiile noastre, pentru colectivul în care 
lucrăm, pentru societate în general, dorința vană, nesusți
nută de cunoașterea temeinică a interesului nostru, a for
țelor de care dispunem pentru realizarea ei, întemeiată 
exclusiv pe intenții formulate de o experiență de viață 
insuficientă sau de alții cu o viziune unilaterală, deformată, 
chiar dacă aceștia sînt părinții noștri? Din acest punct 
de vedere mai există încă, în școală sau uzină, tineri care 
năzuind spre himere trec pe lîngă viață și, tot dorind alt
ceva, în altă parte, mai ușor, fără să dea nimic în schimb, 
nici un efort, nici o privațiune, se autodistrug lent, devin 
nemulțumiți de ei și de cei din jur, considerîndu-i vinovați 
de propria lor nerealizare, influențînd și pe alții pentru ca, 
în final, atmosfera de pasivitate și de așteptare pe care 
au favorizat-o să se întoarcă tot împotriva lor, nemaigăsind 
în ceilalți sprijinul de care ar avea nevoie.

Citez la întîmplare: Stănică Cioară, Andrei Nicolae, 
Lunca Ion ș.a., ș.a. Nume. Nume anonime sau încă anonime. 
Nume ce înseamnă tot atîtea aspirații, neliniști, visuri. Azi 
sînt încă elevi la școala profesională. Cei mai mulți nu vor 
fi împlinit 18 ani cînd vor păși pe porțile uzinei. Persona
lități în formare, supuse particularităților vîrstei, la cumpă
na unde între copilărie și maturitate se interpune uzina, 
vor ști ei să asimileze, o dată cu îndemînarea mîinilor și 
ascuțirea minții, experiența colegilor lor care astăzi se 
integrează marii familii a muncitorilor? Dar aceștia din 
urmă cum îi vor primi pe noii lor tovarăși de muncă? Vor 
veghea ei ca piedicile care le-au învins astăzi să fie înlătu
rate din calea celor ce-i vor urma?

La toate aceste întrebări ne propunem să răspundem 
peste cîțiva ani în cadrul unui nou reportaj.

Pechard.De


tehnocim
ÎNTREPRINDERE romana de comerț exterior 
PENTRU INDUSTRIA MATERIALELOR DE CONSTRUCȚII

Cimentul este un material de bază, 
cu o largă utilizare în toate tipurile de 
construcție, și de aceea producția de 
ciment este un indicator important al 
gradului de dezvoltare a unei țări.

Volumul tot mai mare al construc
țiilor industriale și al construcțiilor de 
locuințe impulsionează creșterea con
tinuă, pe plan mondial, a cererii de 
ciment o dată cu a celorlalte materiale 
de construcții. !n consecință se impune 
sporirea de la un an la altul a capacită
ților de producție ale materialelor de 
construcții și în special a construcției 
de noi fabrici de ciment.

în România, fabricarea cimentului a 
început la sfîrșitul secolului XIX; a 
cunoscut o creștere în perioada anilor 
1908—1938, iar după cel de-al doilea 
război mondial — ca urmare a politicii 
de industrializare a țării — dobîndește 
o puternică-dezvoltare atît prin moder
nizarea fabricilor vechi cît și prin con
strucția de fabrici noi.

Tehnologiile de fabricație existente 
se bazează, îndeosebi, pe procedeul uscat 
de fabricație, care din anul 1960 a ob
ținut o rapidă consacrare. Pe măsura 
perfecționării cuptoarelor cu schimbă
toare de căldură cu ciclon acestea au 
căpătat o întrebuințare preferențială, 
prezentînd marele avantaj ai reducerii 
considerabile a consumului de combus
tibil.

Toate fabricile în curs de execuție și 
cele noi proiectate vor fi utilate cu cup
toare cu schimbătoare de căldură cu 
ciclon, care se fabrică în România.

La baza dezvoltării impetuoase a ca
pacităților de producție în industria 
cimentului stă potențialul și maturitatea 
tehnică a industriei construcțiilor de ma
șini din România, care asigură 85—90% 
din utilaje, echipamente și instalații ne
cesare realizării noilor linii tehnologice.

în țara noastră noile linii tehnologice 
care urmează a se construi vor fi linii de 
mare capacitate, dotate cu cuptoare de 
3 000-3 500 tone clincher pe zi. Aceste 
cuptoare, care reprezintă nivelul tehnic 
cel mai avansat, se fabrică în România.

Caracteristic este, de asemeni, gradul 
tot mai ridicat de automatizare a pro
cesului tehnologic și extinderea măci
nării prin folosirea morilor de mare 
capacitate, echipate, cu separatoare și 
instalații de uscare.



La baza acestor realizări stă o vastă 
activitate de cercetare și proiectare, 
o bună organizare și dotare a lucrărilor 
de construcții-montaj, precum și uti
larea și modernizarea uzinelor metalur
gice pentru construcții de mașini și de 
utilaj electrotehnic, care asigură pro
ducția de utilaje și echipamente com
plete la un înalt nivel tehnic.

Avînd la bază o bună tradiție în cerce
tarea tehnologiei fabricării cimentului, 
România produce, în mod curent, atît 
sortimentele de ciment uzuale după 
standardele internaționale cît și cimen
turi speciale pentru sonde, baraje, ci
ment alb și colorat, ciment aluminos, 

cimenturi rezistente la ape sulfatice.
Liniile tehnologice românești fac obiec

tul interesului multor firme din străi
nătate. Posibilitățile de export ale Ro
mâniei în ceea ce privește livrarea de 
instalații complete pentru fabricarea ci
mentului, precum și pentru fabricarea 
celorlalte materiale de construcții, se 
datoresc îndelungatei experiențe în pro
iectarea și execuția utilajului pentru 
fabrici complete și moderne.

România beneficiază de un potențial 
de engineering care,atît în țară cît și la 
solicitări externe, poate să rezolve pro
bleme complexe în domeniul industriei 
materialelor de construcții, fiind create 
toate condițiile pentru prezentarea de 
oferte competitive pe piața internațio
nală.

în vederea realizării exportului de 
instalații complete în industria cimen
tului și al altor instalații din industria 
materialelor de construcții a fost creată 
în România întreprinderea de comerț 
exterior TEHNOCIM, prin intermediul 
căreia țări ca: Iugoslavia, U.R.S.S., Un
garia, China, India, Brazilia și altele im
portă fie utilaje pentru industria cimen
tului, fie instalații și linii complete pentru 
Ialte materiale de construcții.

TEHNOCIM execută, de asemeni, la ■ 
cererea partenerilor externi, la nivelul 
exigenței tehnicii actuale, cercetări și 
studii de materii prime, studii de feza
bilitate și proiecte complete.

TEHNOCIM acordă asistență tehnică 
ia montaj, probe tehnologice, punere 
în funcțiune și recepție, asigurînd, la 
cererea beneficiarilor externi, și școla
rizarea personalului tehnic de exploa
tare.

TEHNOCIM acordă tot engineering-ul 
necesar realizării de obiective industri
ale în ramura industriei materialelor 
de construcții.
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dialog cu cititorii
de H. DONA

Un mai vechi corespondent al revistei noastre, tovarășul 
Paul Lincu din corn. Bujoru, jud. Teleorman, ne relatează 
într-o scrisoare un caz care demonstrează «lipsa de înțe
legere a generației vechi față de tinerii de azi» (e vorba de 
întîlnirea cu un fost profesor, care atribuie celor care au 
astăzi 18 sau 20 de ani toate păcatele posibile). înțelegem 
amărăciunea cititorului nostru, dar nu ne îndoim că dis
pune de o suficientă doză de spirit filozofic pentru a da 
cezarului ce e al cezarului și a recunoaște că e uneori dificil 
unui om de șaizeci de ani (sau mai mult), crescut într-o 
anumită ambianță, format într-o lume atît de deosebită 
de cea de astăzi, legat sufletește de anumite obiceiuri și 
preferințe, să înțeleagă felul de viață fatalmente altul, gus
turile, simpatiile și antipatiile unei generații care s-a for
mat în cu totul alte condiții. Mai ales că nu de puține ori — 
de ce n-am recunoaște-o? — se manifestă și din partea 
tinerei generații destulă neînțelegere față de cei vîrstnici. 
Asemenea deosebiri de vederi sînt firești, exprimă dialec
tica ineluctabilă a vieții, dar ele nu trebuie, în nici un caz, 
să conducă la absurda teorie a «conflictului dintre generații». 
Mai ales într-o societate ca a noastră, în care esențial și 
predominant este ceea ce-i unește pe oameni de diferite 
generații, în aceleași idealuri și în aceeași muncă. Ceea ce 
nu exclude existența, uneori,a acelor nepotriviri de păreri 
despre care am vorbit înainte.

Cititorul M. Dulgherii din Botoșani, care ne relatează 
două cazuri dureroase de abdicare de la o conduită morală 
normală, ridică — pe marginea lor — o chestiune de in
teres mai general: «Cum se explică faptul că oameni care 
au crescut într-o atmosferă sănătoasă, care au muncit cu 
stăruință și entuziasm, care s-au dovedit capabili de spirit 
de sacrificiu, care erau printre colegii lor de vîrstă adevă
rate modele, au putut, o dată ajunși — pe baza meritelor, 
ce-i drept — în funcții de conducere, să decadă în așa hal, 
să manifeste lăcomie și lașitate, servilism și aroganță, do
rință de căpătuială și imoralitate crasă? Decăderea unor 
oameni care au fost cîndva buni mi se pare un fenomen cît 
se poate de penibil». E greu de dat explicații valabile fără 
cunoașterea elementelor concrete ale fiecărui caz în parte; 
e vorba totuși de situații singulare, căci — orice s-ar spune 
— majoritatea celor care-și croiesc drum în viață prin 
muncă cinstită rămîn oameni cinstiți pînă la capăt. Și totuși, 
există un fenomen care dă de gîndit: psihologii au observat, 
nu de azi și nici de ieri, că oamenii fără o suficientă stabilita
te psihică și morală se descompun mai ușor la bine decît la 
greu. In condiții dificile, avînd de înfruntat adversități, ase
menea oameni găsesc mai degrabă în ei resorturi pentru 
a se menține curați, pentru a-și dezvolta calitățile umane 
autentice, pentru a cultiva sentimentul solidarității cu 
ceilalți semeni ai lor. Dimpotrivă, o dată «ajunși», oamenii 
de acest tip se izolează, încep să considere că totul li se 
cuvine, că au «tras» destul și că acum a sosit timpul recom
penselor, că normele de conduită obligatorii pentru toți 
ceilalți nu-i mai privesc pe ei; toate acestea, însoțite de 
sentimentul de panică provocat de ideea că ar putea să 
piardă avantajele actuale și să trebuiască să se întoarcă la 
condițiile dificile de altădată. N-ar trebui să tragem din 
aceste fenomene concluzia că e mai bine ca oamenii s-o 
ducă greu. în socialism, toți pot și trebuie să trăiască din 
ce în ce mai bine, tuturor celor capabili le sînt deschise 
porțile spre activități cît mai interesante și cît mai respon
sabile. Singura concluzie valabilă este că grija pentru om, 
preocuparea educativă nu trebuie să slăbească, ci să crească 
pe măsura îmbunătățirii condițiilor de viață, a creșterii 
pe scara responsabilităților.

Scrisoarea cititoarei Elisabeta Furlea din Tg. Jiu a fost 
predată cronicarilor noștri de televiziune; nu considerăm 
necesar să mai intervenim și noi cu cine știe ce critici la 
adresa programelor actuale. Ba, ca să fim drepți, posibili
tatea de a urmări o dată pe săptămînă o emisiune excepțio
nală cum e cursul de inițiere muzicală a! lui Leonard Bern
stein (ca să dăm un exemplu) te despăgubește de tot ce te-a 
călcat pe nervi de-a lungul a multor ore. Trebuie de asemeni 
să înlăturăm și ideea că televiziunea noastră ar fi mult mai 
slabă decît televiziunile din alte părți. Privind luna trecută 
la Paris cum oamenii se închideau în casă sîmbătă seara 
pentru a urmări ultimul episod din «Invadatorii», și amin- 
tindu-mi cum acum doi sau trei ani aceeași scenă se repeta 
cu «Incoruptibilii» sau «Sfîntul», mă gîndeam cît de mică 
e lumea și cît de copilărească e presupunerea că cireșele 
din grădina vecinului sînt mai ceva decît ale noastre.

Cititorului Stan Pîrvu din Craiova îi comunicăm că 
după calcule aproximative, lexiconul cinematografic «De 
la A la Z» se va încheia (inclusiv addenda necesară) cam pe 
la sfîrșitul actualului cincinal, deci în 1975. Admiratorii lui 
John Wayne, ai Lorettei Young sau ai lui Efrem Zimbalist 
să mai aibă deci puțintică răbdare.

Și acum, la sfîrșit — avînd în vedere că sîntem ia numărul 
52 și deși încă în cursul acestui an (mai exact, la 30 decembrie) 
va apărea numărul 1 pe 1972, colecția anului 1971 se în
cheie acum — îi rugăm pe cititorii noștri, pe cei care ne-au 
scris și pe cei care nu ne-au scris (dar poate ne vor scrie), 
pe cei care au urmărit această rubrică și pe cei care n-au 
urmărit-o, să primească felicitările noastre și urările noas
tre de mai bine. La mulți ani!

. CUM III 
ÎNDEPLINEȘTI 

ATRIBUȚIILE, 
TOVARASE 
PRIMAR ?

de Mihai HETCO
Fotografii de Elena GHERA

Conferința pe țară a secretarilor comite
telor de partid și a președinților consiliilor 
populare comunale a făcut o largă și multi
laterală analiză a activității organizațiilor de 
partid și consiliilor populare comunale, sta
bilind căile pentru ridicarea rolului lor în viața 
satelor, a oamenilor muncii din comune. 
Asupra acestor extrem de importante aspecte 
și probleme de deosebită actualitate revista 
noastră va referi pe larg în paginile sale și în 
viitor. Cu materialul de față, realizat înainte 
de începerea lucrărilor Conferinței, prezen
tăm pentru început doar cîteva dintre preocu
pările și activitățile complexe ale unor gospo
dari ai comunelor.

Dimineață senină și rece de decembrie. Peste cîmpurile 
nesfîrșite, peste brîiele de păduri negre ce se interpun cînd 
și cînd între ochi și linia orizontului se revarsă lumina 
palidă a unui soare abia ghicit. Pămîntul înghețat se dez
morțește, iarba ofilită, acoperită cu brumă, de la marginea 
drumului începe să strălucească, la fel și ochiurile de apă 
prinse-n pojghița subțire de gheață, pe suprafața cărora 
joacă lumina blîndă a aceluiași soare omniprezent și totuși 
greu de localizat într-un punct anume. Intrăm în comuna 
Răcari, comună mare, cuprinsă, cu case, străzi și magazine 
ca la oraș. Oprim la primărie, vrem să vorbim cu primarul.

— Trebuie să vină. E plecat de dimineață de tot, ne 
lămurește cineva. La desecări.

— Și unde vine asta? E departe?
— Departe. 4-5 kilometri. A plecat cu bicicleta.
Așteptăm. Pînă una alta, dăm ocol centrului comunei. 

Liniște, lume puțină. Cîțiva bătrîni stau de vorbă la porți. 
Doi-trei băieți întîrziați se grăbesc spre școală. La pri
mărie, lume puțină, o secretară care bate la mașină, paz
nicul. «Toată lumea, toți din conducere sînt în comună, 
ni se explică. La desecări ori cu treburi prin celelalte 
sate, doar avem opt. La prînz ce se mai adună», lată-l după 
un timp și pe Dumitru Ion, primarul. E înalt, puternic, are 
fața îmbujorată de ger. își reazimă bicicleta de gard, ne 
poftește înăuntru, stăm de vorbă. Ne dăm seama din felul 
cum vorbește, cum sare de la un subiect la altul, că este 
un om ocupat. Ne-o confirmă și se scuză. «Nu am prea 
mult timp, sîntem o comună cu peste 9 000 de locuitori, 
răspîndiți în 8 sate. Sînt multe de făcut, avem o mie și 
una probleme de rezolvat».

Da, să fii primar în comuna Răcari nu-i o funcție onori
fică. Trebuie să activezi intens, tu și ceilalți membri ai 
comitetului executiv, ca să faci față. Să socotim numai: 
în comună funcționează 19 unități cu profil industrial și 
prestări servicii, 2 CAP-uri cu peste 4 000 ha teren arabil. 
Apoi mai sînt 7 școli de cultură generală, un liceu, 2 cămine 
culturale, un cinematograf, spital, 25 de unități comerciale 
etc., etc. Cum face față primarul atîtor solicitări? Un prim 
răspuns îl găsim în aspectul general al comunei. Străzi 
asfaltate ori pietruite, trotuare, straturi cu trandafiri, 
acum îngropați cu grijă, case mari, gospodărești, multe 
terminate de curînd. Impresia ne este confirmată de 
primar.

— De două ori, în '68 și ’70, am cîștigat premiul I în 
întrecerea pe județ privind acțiunile edilitar-gospodărești, 
iar în acest an am ocupat locul III.

L-am întrebat cum își organizează activitatea. Franc,

deschis, mi-a răspuns că deși are o mare experiență, singur, 
bizuindu-se numai pe forțele sale, n-ar face față. Mi-a vor
bit despre cei 11 membri ai comitetului executiv, oameni 
de nădejde, despre deputății și comitetele de cetățeni, 
care cu promptitudine sesizează primarului sugestiile, 
propunerile, inițiativele oamenilor, mobilizîndu-i, la rîn- 
dul lor, cînd este vorba de o acțiune de anvergură inițiată 
de primărie. Așa s-au putut amenaja prin muncă patriotică 
7 km de drumuri, așa s-au putut realiza sute de mii de lei 
economii cu ocazia construirii celor două noi școli gene
rale, cînd, cu mic,cu mare, cetățenii comunei au pus mîna 
și au ajutat efectiv la înălțarea lor. Așa se întîmplă în pre
zent, cînd are loc o vastă acțiune de desecări menită să 
repună în circuitul agricol 250 ha. «Da, numai așa, ascultînd

Una din mindriile rucârenilor: casele noi, mari, gospo
dărești ce se țin lanț.



cu atenție părerile oamenilor, sprijinindu-i, fiind tot timpul 
în mijlocul lor, bucurîndu-te în muncă de ajutorul unui 
colectiv unit, căruia treburile comunei îi stau la inimă, 
poți munci cu succes real», îmi spune primarul.

Răcari nu este o comună oarecare. Răcari este o comună 
cu multe și complexe probleme. 2 000 de locuitori ai săi 
lucrează în Capitală, în diferite întreprinderi. «Fac naveta, 
e greu. Dacă pe teritoriul comunei s-ar amplasa o între
prindere mai mare, acești oameni nu ar mai fi nevoiți să 
facă zilnic circa 70 km dus și întors», îmi spune primarul. 
Pentru «recuperarea» unei părți din această importantă 
forță de muncă au început să fie încurajate în comună, 
mai mult ca pînă acum, meseriile. Prin noile legiferări 
primarul are competențe și atribute distincte, de care 
trebuie să se folosească. Trebuie să dea dovadă de și mai 
multă inițiativă, neașteptînd totul de la «centru», lată 
de ce cei din Răcari, în frunte cu primarul, au hotărît să 
creeze echipe de muncitori constructori, mecanici, insta-

La Rucăr, sub munte, un om străbate neobosit comuna: 
primarul Gheorghe Miloș.

latori etc., să ridice cuptoare de ars cărămidă, care să 
satisfacă cerințele cetățenilor din comună.

Am aflat la Tîrgoviște, la Comitetul județean de partid 
Dîmbovița, că Răcari este o comună cu perspectivă. «Un 
viitor oraș. Are tot ce-i trebuie ca să merite acest titlu», 
mi s-a spus. Are într-adevăr tot ce-i trebuie. Și baie co
munală, și casă de cultură, și străzi asfaltate, și (mai ales!) 
un primar vrednic.

*
— Cum lucrează primarul?
— Cum să lucreze?! Bine.
— Păi n-ar putea să lucreze și rău ?
— Atunci cine l-ar mai alege? Ș-apoi cum să lucrezi rău 

cînd te știe toată lumea? Se poate?!
Așa a debutat dialogul nostru cu primul cetățean în- 

tîlnit în comuna Lungulețu. Și a fost prima confirmare a 
activității harnice a lui Anton Vișan, primarul, tînărul 
primar — are în jur de 40 de ani — al comunei. Și ne-a 
mai relevat ceva acest scurt și cu totul întîmplător dialog. 
Anume, importanța faptului că primarul este de baștină 
din comuna pe care o conduce. Acest lucru îi dă 
posibilitatea să cunoască bine pe fiecare cetățean al co
munei, problemele sale. în același timp aceasta îl stimu
lează, îl determină să lucreze neobosit pentru treburile 
comunei. Fiindcă lumea îl știe, fiindcă fiecare, alegîndu-l, 
a învestit încredere și speranță în el.

Pe Anton Vișan toată lumea-l cunoaște. Aici s-a născut,

(Continuare în pag. 12)
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de C. N. CONSTANTI NI U

EROII POZITIVI
Poate e o chestiune de opțiune subiectivă, dar prefer, pe 

micul ecran, conștiințele curate celor cu dereglări conge
nitale. Un «reflector» proiecta în prim-plan o ciudată 
figură intelectuală (mîini cu degete prelungi, muzicale, un 
craniu alungit dar energic și ridat sculptural) care confirma 
întru totul întrebările reporterului intransigent, cu o 
perfectă luciditate și eleganță academică: «O, da, aveți 
dreptate. Ceea ce făceam se poate spune că era înșelătorie. 
Da, da, acesta e cuvîntul».

«Este perfect exact. Escrocheriile variau între trei și 
patru mii de lei. Pe ce contam? Bineînțeles, logic, pe șansa 
candidatului». (Individul profita de credulitatea bieților 
părinți și le promitea, contra unei sume de bani, reușita 
la examene a odraslelor.)

Dar cu cîtă eleganță își explica metoda. Ex professo. în 
perfectă și profundă cunoștință de cauză. E greu de stabilit 
cîtă pondere au declasații, debilii mintali, escrocii ori lapi- 
datorii cu acte legale în opera de asanare morală pe care, 
pe bună dreptate, televiziunea are datoria să o facă.

în mult mai mare măsură sînt însă adeptul «figurilor 
luminoase», al oamenilor normali, cu tot riscul clișeului 
publicistic și așa-zisei lipse de «dramatism interior» a 
eroului pozitiv.

Un țăran din Maramureș (pasionat de astronomie), 
explicînd ce înțelege el prin materie densă («Eu îi spun ca 
pe la noi, materie îndesată») operează cu mai multă forță 
în conștiințele celor care îl ascultă decît contabilul care 
expune doct tehnica însușirii banilor publici.

în ultimul timp reporterii televiziunii dialoghează cu 
oameni de diverse categorii și răspunderi sociale care, 
firesc și tot logic, vorbesc despre munca lor cotidiană 
fără să aibă nici un moment senzația că fac ceva ieșit din 
comun, că sînt, cum se spune, «elemente de excepție».

Cei mai mulți, majoritatea, își îndeplinesc obligațiile 
sociale cu pasiune și responsabilitate civică.

— Aveți în comună 11 000 de locuitori, deci 11 000 de 
probleme, se adresează reporterul primarului comunei 
Dumbrăvița, convins că a dat o lovitură jurnalistică și că va 
primi un răspuns încărcat de neliniști hamletiene.

— Oamenii nu-mi ridică nici un fel de probleme. Neca
zurile mari le am cu formalismul. Apoi apar legi, decrete 

și nu avem asistență juridică...
O altă secvență.
— Cum acordați audiențele? (De data asta întrebarea e 

adresată primarului comunei Ileana.)
— Eu nu acord audiențe. (Suspense!) Pe stradă, la cîmp, 

peste tot unde mă aflu, discut cu țăranii, ei îmi spun ce 
necazuri au, eu le notez, apoi încerc să le rezolv. Pot du 
să-i oblig să-și spună păsurile numai la anumite ore și în 
anumite zile? Ce-aș putea face atunci pentru cei care trebuie 
ajutați de îndată.

Și, într-adevăr, filmul televiziunii ne-a făcut o demonstra
ție pe viu, adevărat cin6-verite. Primarul aproape că nu 
intră în biroul consiliului popular. Este tot timpul pe stradă, 
la noile construcții, pe cîmp, cînd au loc muncile agricole, 
în grajdul vitelor să vadă Cum sînt îngrijite, la ferma de 
legume etc., etc. El nu stă îngropat în adrese și dosare, nu 
clasează hîrtii și ordonanțe, ci umblă.

Cu alte cuvinte își «face meseria», în condiții de perfectă 
profesionalitate, ca un adevărat... primar.

Ce poate fi mai tulburător în planul performanțelor 
morale decît istorisirea aceluiași primar din comuna 
lleăna: «Copiii de la noi, dacă nu primesc în ziua respectivă 
note'de 9 și 10 la școală nu se înțorc acasă pe strada princi
pală». Le este rușine. O iau pe ulițe mărginașe, ca nu cumva 
să fie întrebați de cineva cît au căpătat la istorie ori la 
aritmetică.

Filmele televiziunii cu eroi pozitivi sînt de fapt expreșia 
vie a unui popor care muncește cu abnegație și pricepere, 
expresia conștiinței socialiste în acțiune și ne emoționează 
hu prin elemente de senzație, ci tocmai prin simplitate 
și bun-simț.

ni
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de loan GRIGORESCU

EXTRATERESTRII
De cîtva timp, televiziunea ne delectează cu un serial ame

rican a cărui cheie constă în exploatarea unui trucaj cinemato
grafic repetat pînă la obsesie: topirea unui punct din imagine, 
evaporarea lui sub ochii uluiți ai spectatorului, care nu aș
teaptă altceva decît să vadă cum acționează «raza morții», pe 
cine mai pîrjolește fără scrum și pulbere, ce se mai topește ca 
o bucată de margarină într-o tigaie, cine se mai evaporă, cine 
mai dispare, ce mașină, cisternă sau butoi se sublimează în pro- 
pria-i ectoplasmă ca un grăunte de camfor lăsat la soare. Un alt 
serial, inspirat tot de un trucaj dintre cele mai puerile, con
fruntă disproporțiile, amintindu-ne de aventurile lui Neghiniță 
sau Tom Degețelul în varianta unor Gulliveri în țara uriașilor» 
Ambele n-au decît alternativa unui motiv comun: extraterestrii 
la noi sau noi la extraterestri. Temă de predilecție a serialului 
TV din epoca de pionierat a zborurilor cosmice, ea are «priză» 
la public mai mult din pricina obsedantelor întrebări legate 
de probabilitatea existenței vreunor forme de viață pe alte pla
nete decît a realizării artistice care, trebuie să recunoaștem, 
este lipsită în ambele cazuri cu desăvîrșire de orice alte virtuți 
în afara celor eminamente comerciale.

Extratereștrii nu sînt niște simple născociri, doar se întîmplă 
să-i întîlnim și pe prearăbdătoarea noastră planetă sub forma 
unor indivizi care umblă cu capul în nori. Cu cîtva timp în 
urmă, doi venerabili englezi și o englezoaică cam lungă, tristă 
și descărnată, au făcut turul unor studiouri de televiziune occi
dentale explicînd în fața telespectatorilor uluiți cum au reușit 
ei să stea pe îndelete de vorbă cu marțienii. Cînd s-a descoperit 
că cei trei venerabili nu făcuseră altceva decît să se inspire din 
naiva carte a lui Flournoy despre planeta Marte, publicată la 
începutul secolului nostru cu o sumedenie de imagini de la 
«fața locului», unde autorul ajunsese nu se știe cum deoarece 
mijlocul de transport fusese harul ceresc, credulii au zîmbit 
cu amărăciune. Nu erau pentru prima dată «duși».

Academicianul din persoana iui Daniel-Rops recunoștea 
acum zece ani existența «farfuriilor zburătoare», dar militantul 
catolic din aceeași persoană nu vedea în elegiei mai mult, nici 
mai puțin, decît întruchiparea arhanghelilor coborîți din oști
rile lor cerești să mai îndrepte unele lucruri pe ici, pe colo^prin 
punctele esențiale ale tristei noastre planete. Compozitorul 
Paul Misraki, alegîndu-și pentru semnarea revelațiilor sale 
cosmice în defuncta revistă «Le Figaro Iitt6raire» pseudoni
mul mai «științific» de Paul Thomas, a încercat să demonstreze 
vizitele extraterestrilor pe pămînt legîndu-se de faptul că 
americanul Edward J. Ruppelt, autorul «Raportului asupra 
OZN», declarase că din cele 7 369 obiecte zburătoare necu
noscute, semnalate intre 1947 și februarie 1962, «nimic nu do
vedea că măcar unul singur ar fi putut fi un vehicul spațial extra
terestru», dar că, pentru un infim procentaj dintre ele, adică. 1,94 
la sută, nu s-au găsit explicațiile de rigoare. Ei bine, acești 1,94 la 
sută au devenit calul de bătaie pentru a explica inexplicabilul. 
Unul dintre «specialiștii» francezi în extraterestrologie, Aimee 
Michel, si-a construit teoria despre extravagantele incursiuni 
pe Terra ale ființelor de pe alte planete sosite la bordul unor 
OZN-uri, luînd ca bază declarațiile «martorilor oculari», prin- 
tre care, ca au tori rate supremă, se găseau cîțiva membri ai 
jandarmeriei, a căror fină psihologie este îndeobște cunoscută. 
Studiind valul de observații din toamna anului 1954, Aimee Mi
chel a ajuns la constatarea că toate localitățile de unde apăreau 
martorii oculari se aflau în linie dreaptă unele față de cele
lalte și că, urmărind aceste drepte, a putut stabili traiectoria 
OZN-urilor pe o figură riguros geometrică în formă de stea, 
cu centrul în orășelul Montlevic — singurul traversat de cinci 
linii convergente. S-a dus acolo ca nepotolitul Vincent David 
și nu s-a mai mișcat din loc timp de cincisprezece ani, unde și 
astăzi așteaptă, dacă nu i s-o fi făcut lehamite, aterizarea «inva
datorilor». între tijnp însă a «dezlegat» cîteva dintre tainele 
biblice demonstrînd, deocamdată verbal, că steaua care i-a 
călăuzit pe evrei în Egipt n-a fost decît o navă spațială extra
terestră, că Moise n-a văzut pe Muntele Sinai altceva decît o 
rachetă cosmică ce avea să se întoarcă după sute de ani pentru 
a-i conduce pe cei trei Magi de la Răsărit pînă la Bethleem și că 
prorocii nu se deosebeau prin nimic de sumbrii, taciturnii și 
secretoșii invadatori din serialul american cu care ne delectăm 
în fiecare sîmbătă seara pe primul program, așteptîndu-i cu 
sufletul la gură reluarea duminicală De programul doi. 
Paul Thomas merge și mai departe: carul de foc al sfîntului llie 
este și el o farfurie zburătoare care nu-i cruța decît pe leviți, 
lovind fără milă în filisteni; preafrumoasa Fatima?care i-a uluit 
pe pămînteni cu drăcescul ei «dans al soarelui»?făcea parte tot 
din vesela volantă a extratereștrilor, de unde concluzia febrilă 
și totală conform căreia sclavagismul și exploatarea pe pămînt 
n-au fost altceva decît dominarea pămîntenilor prin «tele- 
ghidaj» de către voința unor inteligențe de pe alte planete !

lată însă că aici ieșim din domeniul purei fantezii, menită 
să dea o interpretare hazardată dar materialistă credințelor 
ancestrale, și intrăm în domeniul psihosociologie! de clasă unde, 
dacă în privința elucubrațiilor pe marginea Bibliei autorul 
mai putea fi crezut pe cuvînt, conform indicației crede și nu 
întreba, în ceea ce privește exploatarea omului de către om 
mai știm cu toții cîte ceva și nu ne, putem lăsa prea ușor duși 
cu... farfuria zburătoare..

ni

INDEPL NESI 
ATRIBUȚIILE, 

TOVARĂȘE 
PRIMAR ?

«Să ne sfătuim, 
să vedem 
ce mai este 
de făcut...» 
sau instantaneu 
cu primarul 
Anton Vișan 
din Lungulețu.

(Urmare din pag. 11)
aici a copilărit și crescut. Tot aici s-a dezvoltat ca om. Din 
1963 este primar în Lungulețu. «Cam tînăr», și-au zis unii, 
dar nu după mult timp au convenit că cel ales merită cu 
prisosință încrederea ce i-a fost acordată. De atunci și 
pînă astăzi în comună au apărut un oficiu P.T.T.R., un 
cămin cultural, o circumscripție sanitară, o școală cu opt 
săli de clasă, s-a realizat alimentarea cu apă potabilă, s-au 
construit prin muncă patriotică 8 km de drumuri comu
nale, s-au plantat pomi etc., etc.

Toate acestea și încă multe altele — să mai amintim 
lucrările pentru recuperarea unor importante suprafețe 
de pămînturi pînă de curînd considerate pierdute din 
cauza apei care băltea în permanență, cultivarea cu viță 
de vie a circa 6 ha, fapt inedit într-o comună lipsită total 
de experiență în materie de viticultură, obținerea an de 
.an a unor producții impresionante de cartofi (săpunari, 
mîndria localnicilor!) și varză — s-au obținut prin con
tinuul, neobositul colocviu al primarului cu comuna, do
rinței sale de a o vedea propășind mereu. «Nimic din 
ce-i legat de comună nu mi-e străin», am fi tentați să para
frazăm un adagiu celebru, urmărind tînăra, încă tînăra 
siluetă a primarului din Lungulețu, grăbind cine știe unde, 
urmărind poate pregătirile ce se fac pentru iernat, poate 
interesîndu-se de păsul vreunui consătean întîlnit în cale.

*
Drept în fața noastră, strălucind orbitor în soare, 

Piatra Craiului. De jur împrejur, munți acoperiți de zăpadă 
și păduri severe de brazi, coborînd pînă la poale. Sîntem 
la Rucăr, la extremitatea nordică ajudețului Argeș, și-anr 
regăsit iarna în toate drepturile ei. Comuna, o adevărată 
stațiune turistică. Străzi asfaltate, case frumoase, marea 
majoritate noi, magazine, un hotel cochet, baie comunală. 
Comună? «Sînt perspective să fim declarați oraș», ne 
spune primarul Gheorghe Miloș. Ar fi fără îndoială o 
recunoaștere a unei așezări cu perspective dintre cele 
mai frumoase. în primul rînd, turistice. Fiindcă Rucărul 
este vizitat vara și iarna nu numai de turiști din toate 
colțurile țării, ci și de peste hotare. Apoi să nu se uite că 
Rucărul este un mare furnizor de produse lactate, mulți 
dintre cei 7 000 de locuitori ai săi fiind oieri sau crescători 
de vite. în împrejurimi sînt parchete forestiere importante,

Aspectul pașnic rural nu trebuie să înșele pe nimeni. 
Rucărul are personalitate și se dezvoltă grație unor 
oameni harnici, competenți ce-și iubesc comuna.

S-a muncit bine, s-a făcut porumb mult. Pe fața prima
rului din Răcori și a oamenilor se citește mulțumirea.

în care lucrează sute de rucăreni. Comuna are o tradiție 
culturală prestigioasă, funcționează un cenaclu literar, 
există o societate culturală, se organizează cu regularitate 
concursuri de muzică populară și ușoară și cîte și mai cîte.

Mai trebuie să spunem că primarul unei astfel de co
mune este extrem de ocupat?

II însoțim. Are multe drumuri. Urmărește lucrările de 
corectare a torentelor, lucrări menite să preîntîmpine 
inundații ca cele de anul trecut. Se interesează de activi
tatea atelierului de covoare — inițiativă locală — în care 
250 de rucărence țes adevărate opere de artă populară. 
Intră în magazinul universal cu care s-ar putea mîndri orice 
oraș și se interesează cîte televizoare și radiouri s-au vîndut 
de cînd cu importanta reducere de prețuri. «Numai astăzi 
am vîndut zece televizoare», îl anunță vînzătorul. «Zece? 
Asta înseamnă că avem în prezent în comună 300 de pos
turi», socotește primarul, satisfăcut. Pe stradă îl oprește 
țața Maria să-i spună nu știu ce, apoi nea Mihai, și așa mai 

» departe. Se face ora 14.00.
— Așa-i în fiecare zi, sau aproape. O asemenea comună 

te solicită. Și dacă vrei ca lucrurile să meargă bine, atunci 
trebuie să știi tot ce se întîmplă, să pui suflet, să nu-ți 
fie străină nici o problemă. Noi, primarii de comună, am 
fost învestiți cu atribuții și îndatoriri importante. Să 
uzăm de ele în interesul propășirii comunei. Am primit 
și primim tot sprijinul de la județ, dar considerăm că se 
mai pot face încă multe.

— Adică?
— Ar trebui, printre altele, ca toate cadrele din comună, 

cum sînt cele de la CEC, de la dispensarul sanitar, de pildă, 
să fie încadrate de comună, să răspundă deci în fața comi
tetului nostru executiv. Așa, ele așteaptă dispoziții de la 
centru, lucrurile se tărăgănează, se pierde timp, umblăm 
cu hîrtii. Vorbim despre competențele primarului. Să i 
le acordăm deci și să-i apreciem activitatea în consecință. 
Să se aibă și mai mare încredere în spiritul nostru de ini
țiativă, în capacitatea noastră de a răspunde integral de 
bunul mers al comunei.

*
Ar mai fi multe-multe de spus. Spațiul tipografic, din 

păcate, nu ne permite. Trei primari, trei gospodari vred
nici ne-au vorbit succint despre munca, despre perspecti
vele muncii lor. în climatul de efervescență politică, de 
larg democratism, pe care-l trăim, primarului îi este re
zervat, în cadrul comunei, un rol de prim ordin. Prin 
personalitatea sa, prin capacitatea sa organizatorică, prin 
înaltul său simț politic el este chemat să ridice comuna 
la înălțimile exigențelor prezentului. în acest sens, Con
ferința pe țară a secretarilor comitetelor de partid și a 
președinților consiliilor populare comunale, care a avut 
loc săptămîna aceasta, a fost chemată să impulsioneze și 
mai mult activitatea acestora, învestindu-i cu atribuții și 
răspunderi ce, aplicate judicios, vor duce negreșit la pro
gresul rapid al tuturor comunelor țării.



cronica 
satirică

de Teodor MAZILU

gestul 
contează

Expresie sacră, Investită cu pu
teri aproape supranaturale, «ges
tul contează» circulă imperială 
și nestingherită. Are chiar și pu
țin mister. La prima vedere habar 
n-ai despre ce anume e vorba. 
La urma urmei, ce-o fi însemnînd 
«gestul contează»?

«Gestul contează» vrea să 
spună că totul e numai formă, că, 
în rest, nimic n-are importanță. 
Numai suprafața are valoare. Nu
mai ce-i făcut, așa, de ochii lumii, 
reprezintă cît de cît interes. 
Gestul contează ar însemna, după 
cît mă pricep eu, un fel de schimb 
reciproc de ipocrizii galante. Eu 
mă fac că mă interesează sănăta
tea ta, și tu la fel, te prefaci că te 
interesează sănătatea mea... Cu 
această ipocrizie reciprocă unii se 
declară pe deplin satisfăcuți. Nu 
mai duc dorul sincerității, se 
descurcă foarte bine și fără ea...

E ceva, dar nu e totul. Expli
cația nu e desăvîrșită. Fiindcă 
aici intervine un element nou. 
Gestul. Adică faptul. Avem de-a 
face deci cu o ipocrizie în mișcare, 
avem de-a face cu o ipocrizie ba
zată pe fapte. Aici e drăcovenia. 
Nu-i vorba de cuvinte, de asigu
rări platonice, fiindcă — după 
cum se vede -— gestul contează. 
Aici ipocrizia a realizat un pro
gres remarcabil. A renunțat la 
vorbe și folosește arma gestului. 
Deși se spune cam în scîrbă, totuși 
se spune.

-— Dă-i un pix. Gestul con
tează.

Atenția vibrantă, tandră, se 
amestecă de minune cu disprețul.

— Cumpără-i o floare, dă-o 
încolo. Gestul contează.

Minciuna prin cuvinte a deve
nit mai obositoare, mai complh 
cată, de aceea se apelează cu 
dragă inimă la gesturi. Gestul 
costă mai puțin.

— Dă-i și tu o gumă de mes
tecat. Gestul contează. Sau cum
pără-i și tu o pereche de ciorapi, 
o dată pe an, că doar n-o fi moar
te de om. Gestul contează...

Uneori expresiile sînt și mai 
dure.

— Cumpără-i o floare și o să-și 
țină gura. Gestul contează.

Gestul contează?
Poate.
Dar nu cine știe ce...

rrl I i '■
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literare

de Lucian RAICU

Ov. S.
CROHMĂLNICEANU:

literatura 
română 
și 
expresionismul

O carte de literatură comparată, con
cepută ca teză de doctorat, și în conse
cință cu caracter de studiu documentat, 
erudit chiar. In realitate ea poate inte
resa și pe nespecialist, pe orice cititor 
inteligent la curent cu marea literatură 
a secolului XX. Ov. S. Crohmălniceanu 
este, cum bine se știe, unul dintre cei 
mai importanți critici și istorici literari 
ai perioadei postbelice, cu un orizont 
cultural vast, orientat, poate ca nimeni 
altul la noi, în literatura mai nouă a 
lumii, cu gust și înclinații speciale, de 
mare rafinament, pentru «spiritul mo
dern», pentru experiențele artistice cele 
mai îndrăznețe. Era deci, prin natura 
însăși a preferințelor sale, nimerit să 
ne dea această primă sinteză critică asu
pra expresionismului, unul dintre curen
tele literare dominante ale secolului, 
caracteristic prin deschiderea față de 
problematica atît de ascuțită, de «con
vulsionată», a omului în tensiune, con
fruntat cu o experiență istorică deci
sivă, nu o dată catastrofică. Ceva din 
această tensiune dramatică extrem de 
acută care a generat expresionismul 
trece în paginile cărții lui Ov. S. Croh
mălniceanu, chiar și în «tonul», în «sti
lul» ei strîns, încordat, plin de «acope
rirea» asigurată numai de ideile trăite 
intens, la o temperatură considerabilă. 
Acest stil, de loc «așezat», lucid și parcă 
nerăbdător să izbucnească în formulări 
tăioase, în fraze-șoc, de un relief foarte 
personal, traduce, nu se poate mai exact 
patosul specific expresionismului însuși. 
Un critic, ca scriitorul cu vocație auten
tică, în genere, nu poate trata orice 
temă, ci numai pe aceea ce-i este adînc 
adecvată, altfel nu este critic,ci un me
diocru meșteșugar. Nu oricine poate 
scrie despre orice,există un mod necesar 
al adecvării peste care, la noi, se trece 
mult prea ușor, așa se face că avem 
destule «lucrări» indiferente, vag meri
tuoase dar încă puține verificabile opere 
de creație critică, de neconceput în afara 
vocației izvorîte dintr-o profundă tre
buință a sufletului.

Din acest punct de veaere cartea lui 
Ov. S. Crohmălniceanu mi se pare a fi 
o reușită exemplară. Tocmai pentru că 
realizează la toate nivelurile, de la 
«ideologie» la «stil», în felul cel mai 
coerent cu putință, acest deziderat al 
necesarelor «corespondențe»; mai sim
plu: pentru că este scrisă cu adevărată 
pasiune, dînd sentimentul că autorul 
e vital interesat de «tema» sa, cartea lui 
Ov. S. Crohmălniceanu izbutește să 
umple un «gol» (resimțit de mai multă 
vreme cu oarecare perplexitate!) în 
istoria modernă a literaturii noastre. 
Și să se situeze cu autoritate printre 
lucrările cele mai bune ale genului pe 
plan european. Scrisă pentru noi, exactă 
și substanțială, această carte are toate 
șansele, după părerea mea, să intereseze 
și străinătatea.



Are,dușmani 
tovarășul
Mirică ?

Reportaj de Viorica CIORBAGIU
Fotografii de Elena GHERA

A fost o vreme, destul de apropiată, cînd la 
Uzina de mecanică fină din București se șop
tea că un maistru anume și-a cerut transferul 
și pleacă în altă parte numai și numai din ca
uza lui «nea Mirică». Vestea în sine conținea 
o mare doză de satisfacție amară. Satisfacție 
— pentru că, în sfîrșit, căpătase cîștig de 
cauză dreptatea. Amară — fiindcă cel care 
săvîrșise nedreptăți nu le recunoștea nici 
în ultimul ceas. Mai mult încă: își acoperea 
lașitatea cu artificialul argument al perse
cuției; «Nea Mirică are ceva cu mine!»

— Păcat, era un maistru bun... — și to
varășul Mihail Mirică oftează abia simțit.

Dintîi am fost tentați să ne mirăm: cum 
de n-a fost reținut cu orice preț maistrul 
rectificator? Dacă își cunoaște atît de bine 
meseria... nu lași să plece, cu una, cu două, 
un astfel de om. Chiar dacă vrea el cu tot 
dinadinsul, se pot găsi felurite mijloace de 
lămurire pentru a-l convinge să-și schimbe 
hotărîrea. Apoi, am descifrat din oftatul 
secretarului un înțeles mult mai adînc al defi
niției de bun meseriaș. Maistrul în cauză, 
e drept, stăpînea cu autoritate secretele 
profesiei sale. Dar nu ținea prea mult ca să-i 
ajute pe toți, în același sens. Mulți oameni 
din subordinea lui au început să murmure, 
apoi să spună cu glas mai tare: maistrul avea 
protejați. Cei care intrau în grațiile sale 
puteau să lipsească oricît: la sfîrșitul lunii 
salariul lor depășea chiar pe al muncitorilor 
care respectau cu strictețe programul de 
opt ore, cu ritm de producție cu tot. «Mi
nunea» cîștigurjtor bune fără muncă pe 
potrivă a fost scoasă în cele din urmă la 
iveală. Și nu doar prin stăruința singulară a 
lui «nea Mirică». în secția strungărie opinia 
comuniștilor era una: spiritul muncitoresc 
nu poate îngădui cu nici un preț infiltrarea 
chiar a unei unde părelnice din obiceiurile 
vechi ale patronilor... Folosul era al tuturor. 
Așadar, și osteneala smulgerii din rădăcină 
a răului a fost (și este în toate cazurile) co
mună. Numai că stăruia la început un fel 
de teamă în a se rosti răspicat adevărul. 
Unii dintre aceia care-l știau în amănunt 
mai ezitau. Mihail Mirică s-a sfătuit și a cerut 
și ajutorul inginerului Petre Dobrescu — 
secretarul comitetului de partid al uzinei. 
Și puțin cîte puțin lucrurile s-au limpezit: 
maistrul «compunea» bonuri de regie pentru 
cei care îi erau... simpatici. Pînă și aceștia 
din urmă, o dată ce se vedeau păgubiți de 
favoruri bănești, au început să se ofere la 
dezlegarea misterului: «...cînd îi duceam 
acasă cîte o damigeană...»

Așadar, maistrul primea, sub o formă sau 
alta, cadouri. Dincolo de calificativul grav 
al acestui obicei, — respins cu înverșunare 
de etica orînduiril noastre — unele dintre 
consecințe au stăruit și după data plecării 
maistrului. Bunăoară, la rectificatorul Ion 
Cazacu. Figurase și el, dintr-un motiv sau 
altul (nicidecum obiectiv I), pe lista favori- 
ților. S-a întîmplat, nu o dată, ca, lucrînd 
în schimbul II, să plece din uzină cu cîteva 
ceasuri înainte față de colegii săi. Regim 
preferențial însoțit de sfidarea fățișă a celei 
mai elementare discipline!

Ion Cazacu a depășit binișor vîrsta primei 
tinereți. Și a crezut că numai atîta e de ajuns 
ca să aibă dreptul la promovarea într-o ca

tegorie superioară de salarizare. «Pe ce, 
Cazacule?» — a încercat să-l redeștepte 
controlorul de calitate Mihail Mirică. De 
nenumărate ori i-a întors piesele, care nu 
puteau pleca la montaj în starea inițială. 
Rectificatorul Ion Cazacu a preluat refrenul: 
«Mirică nu mă înghite, are ceva cu mine!»

— Omul nu își cunoștea pur și simplu 
valoarea profesională. Se obișnuise cu ideea 
că e un meseriaș bun. Asta-i foarte trist... 
M-am întrebat și eu dacă nu cumva greșesc, 
într-o zi, i-am dat în mînă un micrometru 
și l-am rugat să măsoare cu el piesele. Nu știa. 
S-o fi dat o luptă în sufletul lui, atunci. Așa 
cred. Poate a înțeles că nu-i vreau răul. Din 
contră. Oricum, nici Cazacu nu mi-e duș
man. Nu are de ce. Clasa de salarizare a 
primit-o, și a primit-o pe merit, însă mult 
mai tîrziu decît a vrut el. Au fost și încercări 
de presiune asupra mea, ca să-mi înmoaie 
hotărîrea. Ce-ar fi zis însă tinerii? Ei alcă
tuiesc aproape trei sferturi dintre muncitori.

Să-i învățăm că poți trece prin viață, prin 
meserie, oricum și că la bătrînețe toată lumea 
ți-e datoare numai din cauza numărului 
anilor? Cazacu nu s-o fi obișnuit cu păreri 
bune despre sine, întîmplător. A avut, pro
babil, nenorocul să crească între oameni 
care nu s-au uitat cu atenție la el. Uite, de 
pildă, îl întrece cu mult rectificatorul Ovidiu 
Pavel. Și nu are decît 23 de ani...

Despre Ovidiu nea Mirică omite să ne 
povestească, dintr-o delicatețe firească, acea 
epocă — scurtă — cînd era așteptat la 
poartă, zi de zi, de o șleahtă de derbedei. 
Ovidiu nu are părinți. E orfan. Risca să-și 
strice caracterul într-o companie mai mult 
decît dubioasă. L-a supravegheat cu strășni
cie. l-a dat povețe. N-au fost în zadar. Ovidiu 
este acum un om «de bază». Din toate puncte
le de vedere. Tovarășul Mihail Mirică îi este, 
într-un fel, tată. Dar acesta nu-i un lucru 
ieșit din comun în tradiția uzinei, în nevoia 
firească a fiecărui comunist de a crește 
meseriași, de a fasona caractere.

Intr-un pămînt sănătos încolțește și prinde 
rod chiar și o sămînță rea. Dacă nu smulgi 
la vreme buruienile, osteneala de a scăpa 
de ele e mai lungă și mai trudnică. Sigur, 
știe toată lumea. Dar practic...

La o ședință recentă, Mihail Mirică s-a 
înfruntat nu violent, dar ferm, cu Ilie Gri
gore. Printre altele, controlorul de calitate 
Mirică (secretar de partid) îi reproșa con
trolorului Grigore (secretar U.T.C. — tot 

la strungărie) că face rabat exigenței cînd 
este vorba, mai ales, de piesele tînărului 
Gh. Popescu. Popescu nu-i meseriaș prost, 
are mult farmec, e simpatizat de toți, drept 
care speculează și slăbiciunile lui Grigore, 
îndemnîndu-l cu haz «să mai închidă ochii». 
Grigore i-a închis de cîteva ori și de fiecare 
dată au venit reclamații de la montaj. Se
cretarul de partid s-a supărat crunt. A 
vorbit de cîteva ori cu împricinatul, care 
a încercat să-l cucerească tot cu o glumă:

— Vrei să te numești nașul meu, nea 
Mirică? De ce nu mă mai scoți nicicum de 
sub observație? Recunosc, nu sînt perfect. 
Dar mai am timp, că-s tînăr...

«Se mîngîie cu ideea că data autoperfec- 
ționării morale și profesionale poate fi 
plasată, după voie, la 30 sau 35 de ani. Și 
secretarul U.T.C. îi trece cu vederea și se 
amuză...» — cam acestea au fost temeiurile 
reproșurilor din ședință.

— N-am prea dormit în noaptea aceea.

Mi-am tot zis: uite că lucrez cu llie în același 
birou, stăm alături cu scaunele. Vorbim, 
sigur. Dar cum l-am ajutat eu? Și cît? Ca să 
nu ajungă la control piese proaste, merg în 
atelier, cîteodată reglez mașinile și chiar 
ascut cuțite. Meseria mea de bază este cea 
de strungar. Și nu-i nici o grozăvie să desco
peri rebuturi, dacă nu ești în stare să le și 
preîntîmpini. Dar un meseriaș cu adevărat 
bun nu-i acela care știe numai el, trebuie 
să-i învețe și pe ceilalți. Și nu doar să lucreze 
desăvîrșit la strung, ci și cu sufletul omului. 
Eram vinovat față de llie. l-am și spus-o, nu 
știu dacă direct, a doua zi de dimineață. 
A priceput. Altfel arată acum înțelegerea 
noastră... Sînt foarte bucuros...

Strungarul Mihail Mirică lucrează la Uzina 
de mecanică fină de peste 15 ani. Nu-i un 
caz singular: viața uzinei îl privește direct; 
îl bucură sau îl doare, după împrejurări. 
Și nu rareori, ca să ajungă la bucurie a fost 
nevoit să-și ascundă cîte o rană vremelnică 
din inimă.

Fraze trunchiate, aluzii sau chiar enunțări 
indubitabile ne-au făcut cunoscut că între 
secretarul de partid de la strungărie și șeful 
sectoruluil—A.M.C. (aparate de măsură și 
control) au fost (și poate mai sînt?) contra
ziceri acute. Bunăoară, șeful de sector îi 
apăra în chip inexplicabil pe maistrul Ion 
Marcovici (cel cu... damigenele) și pe rec
tificatorul Ion Cazacu. în schimb, își îngă
duia o antipatie manifestă față de strungarii 
«de mîna întîi» Mihai Dincă și Gh. Kloss. 
De ce? Fiindcă nu acceptau să îndrepte 
piese pe care le stricaseră alții (!) la alte 
faze de producție. Dacă acesta putea fi un 
motiv sau o justificare...

— Sînt un comunist vechi! — îi reamin
tea Vasile Nicolae, șeful de la A.M.C., sub
alternului său în ierarhia profesională. îți 
depășești atribuțiile, ca secretar de partid 
la strungărie!

«Nea Mirică» sîngera pe dinăuntru dar 
nu-și trăda credința. îi spunea deci cu blîn- 
dețe vorbe aspre, care să-i trezească acele 
zone din conștiință susceptibile de amorțire. 
Chiar un comunist vechi poate să greșească, 
dar este dator să se uite în față la greșelile 
lui, mai cu seamă cînd ele afectează armonia 
unui colectiv și bunul mers al lucrului. Or, 
dacă șeful de sector pleacă în timpul orelor 
de program cu doi-trei maiștri «la băut», 
cum mai are curaj să deschidă gura și să

UI



pretindă ca vorbele sale să fie crezute, apelul 
la disciplină și probitate profesională și 
morală, ascultat?!

Fără a intra în detaliile trecutei confrun
tări, fără a încerca să le recapitulăm neapărat 
prin intermediul său, l-am întrebat pe 
Mihail Mirică, așa, fără nici un preambul:

— Șeful sectorului I din uzină vă este 
dușman?

— Nu, dimpotrivă: mi-e prieten foarte 
bun!

O astfel de înțelegere a relațiilor cu to
varășii tăi de muncă (chiar atunci cînd, vre
melnic, par încordate) definește nu un om 
în sine, ci un fel de a gîndi, care, departe 
de a se detașa, este liantul însuși dintre cei 
care trăiesc și acționează în chip comunist. 
Și aceștia nu sînt puțini. Așadar, secretarul 
de partid de la strungărie nu este un «erou», 
chiar dacă face obiectul reportajului de față.

Am discutat despre «nea Mirică» și cu 
directorul și inginerul șef al Uzinei de me
canică fină, intîmplarea face că amîndoi au 
absolvit Politehnica acum zece ani, au fost 
chiar colegi de grupă, iar mai pe urmă au 
învățat meserie și știința de a înțelege oa
menii de la muncitori mai vechi, printre 
care...

— ... Nea Mirică este un model de con
știință comunistă. Totuși, acum un an, la 
alegeri, știind cît de mult se împotrivește 
rutinei și compromisurilor, și asta, oricum, 
deranjează, credeam că... Ei bine, a fost ales 
din nou secretar de partid. Un vot sau două 
împotrivă. Atît. Și doar votul este, după 
cum se știe, secret.

La cele de mai sus, reporterul nu are de 
adăugat prea multe. Decît poate că, în- 
tr-adevăr, nea Mirică știe ce spune: nu are 
dușmani propriu-zis. Se mai supăra cîte 
unul... Dar supărarea de acest fel e ca iodul 
pentru prevenirea unei infecții. Vine însă 
și clipa în care neînduplecarea ce stă sub 
semnul binelui răzbește dincolo de aburul 
așternut peste lucruri. Mișcările interioare 
din om nu se pot măsura cu micrometrul. 
Dar ele se produc totuși după legi care pot 
fi cunoscute și stăpînite. Merită să te oste
nești, chiar cu riscul de a nu fi înțeles și apro
bat de toți de la început...

Dumneavoastră ce credeți?

17-150 40-177

Toate modelele CERTINA sînt an- 
tișoc, antimagnetice. ■ insensibile 
la variațiile de temperatură și pre
văzute cu resort incasabil Super- 
flexo.

CERTINA
De vînzare la magazinele «Biju
teria» din întreaga țară.



film

Rod Steiger —
un Napoleon doborit de istorie.

PE ECRANE

WflTERIQO
Un venerabil profesor de istorie uni

versală, cărturar și literat care a fasci
nat generații de studenți, ne-a «desfă
șurat» o dată cea mai sentimentală dar 
și cea mai bărbătească secvență din- 
tr-un posibil film despre Napoleon: 
în bătălia de la Eylau, împăratul a fost 
văzut plîngînd, strîngîndu-1 la piept pe 
generalul Lannes, cel cu picioarele sfîr- 
tecate de un obuz. Bondarciuk și l-a 
imaginat și el pe marele bărbat în la
crimi, în momentul despărțirii de sol
dați, înaintea plecării pe insula Elba, 
dar scena, jucată cu excesiv și inexplica
bil patetism din partea unui actor ca 
Rod Steiger, nu izbutește să ne cutre
mure. Ea concentrează însă intențiile 
cineastului, acelea de a realiza un film 
nu despre măreție, ci despre «un om și 
destinul său», un om condamnat să-și 
ducă în spate soarta sa de geniu mili
tar dar care nu a înțeles la timp impla
cabilitatea legilor istoriei și, fatalmente, 
a plătit. Potrivit obiceiurilor mai noi 
ale cinematografului care vrea cu oriei 
rra

preț să ni-i apropie pe marii oameni ai 
istoriei, să dea la o parte straturile reci 
ale convențiilor și ale legendelor prăfui
te așternute de-a lungul anilor, cineas
tul Serghei Bondarciuk ne înfățișează 
un Napoleon fără aureolă, hărțuit, obo
sit, bolnav, urmărit de ideea îmbătrî- 
nirii («la Marengo eram tînăr» — spune 
el), agățat cu disperare de ultima șansă 
de a-și împlini o voință obișnuită să 
îngenuncheze pe a altora.

Aparatul acumulează mărturii după 
mărturii, aleargă dintr-o tabără în alta 
ca un vecin însărcinat să relateze atît 
cît poate de obiectiv ce se întîmplă și 
colo, și dincolo; după un plan cu Wel
lington îngîndurat urmează unul cu 
Napoleon și mai abătut, după o sec
vență în care primul scrutează prin 
ochean ce se petrece la inamici vine 
alta în care împăratul este surprins 
mușeîndu-și pumnii etc. Această alter
nare de planuri — uneori obositoare 
— este întretăiată de imaginile monu- 
nentale, copleșitoare ale marelui teatru



de la A laZ
de Constantin POPESCU

FEUILLADE Louis
Autor, scenarist și regizor francez de film, născut la 
Lunel (Herault), la 19 februarie 1873; mort la Nisa, 
la 26 februarie 1925. Pionier al cinematografului mut 
francez, L.F. reprezintă o întreagă epocă (cea din anii 
premergători primului război mondial și a primilor 
ani ai celui de-al treilea deceniu), cu stilul și preocu
pările ei, cu amestecul ei de realism și fantezie, epoca 
de aur a serialelor, a melodramei, a comediilor bufe 
și a primelor pelicule de aventuri. își începe cariera 
ca autor de scenarii la Gaumont, firmă pentru care 
avea să lucreze pînă la moarte, turnînd ca regizor (și 
scenarist) un număr de filme impresionant (cîteva 
sute), filme de toate dimensiunile, de toate genurile, 
de toate stilurile. Evoluînd între un cinematograf 
realist și cineromane sau seriale, L.F. pune bazele unei 
adevărate industrii cinematografice naționale, opunînd 
o concurență de temut producțiilor americane, daneze 
și italiane care acaparaseră piața mondială. Opera sa
poate fi împărțită în cîteva cicluri, grupate în: scene istorice (1908-1913),
drame și melodrame (1910-1924), seria «filmul estetic» (1910-1911), seria 
Bebe (comedii cu micul Bebe: 1910-1911), seria «La vie telle qu’elle est» 
(tranșe din viața reală: 1911-1913), dramele de aventuri (1912-1919), 
seria Bout-de-Zan (1912-1916), seria «Detectivul Dervieux» (1912-1913), 
seria Fantomas (inspirată din romanele lui Souvestre și Allain: 1913- 
1914), seria «La vie drole» (1913-1916), dramele de război (1918), seria 
Vampirii (filme în episoade: 1915-1916), serialele Judex, Tih-Minh, Bar- 
rabas, Les deux gamines, L’Orpheline, Parisette, Le fils du flibustier, Vin- 

licta, L’Orphelin de Paris, Le stigmate (1916-1924). Avea un grup de 
actori fideli care a cunoscut, grație filmelor sale, o glorie mondială:
Rene Navarre (Fantomas), Renă Creste (Judex), Renee Carl, Sandra 
Milowanoff, Biscot, Marcel Leveșque (Cocantin) ș.a.

Christopher Plummer — 
Wellington, omul datoriei.

Impresionanta 
secvență «a careurilor», 
adevărate cetăți alcătuite 
din trupurile oamenilor.

Peisaj 
după război.

FEUILLERE Edwige
Actriță franceză de teatru și film, de origine italiana 
(dinspre partea tatălui), născută Edwige Carolina 
Cunati, la Vesoul (Haute-Saâne), la29 octombrie 1907, 
Incontestabil prima doamnă a teatrului francez și (ală
turi de Morgan și Darrieux) a cinematografului francez, 
rang la care-i dau dreptul o lungă și exemplară carieră, 
un talent rar, de mare comediană, farmecul (încă activ) 
al unei personalități inegalabile. Studiază la Conser
vatorul din Paris și debutează la Bouffes-Parisiens sub 
numele de Cora Lynn. Un an mai tîrziu (1931) debu
tează în film, alături de Fernandel, în La Combine și 
este angajată la Comedia franceză, unde va rămîne 
pînă în 1933. Turnează un număr apreciabil de filme 
menite a-i releva atributele fizice: Topaze (1932), A- 
venturile regelui Pausole (1933) ș.a. De-abia din 1935, 
cînd i se dau roluri dramatice care convin tempera
mentului ei, E.F. se impune ca o bună actriță de film 
în Stradivarius, Golgotha, Barcarola, Lucreția Borgia
(1935), Mister Flow (1936), Marthe Richard, Foc!, Doamna din Malacca 
(1937), Aventuriera (1938), De la Mayerling la Sarajevo și Sans lendemain 
(de Max Ophuls — 1939), Emigranta (id.). Consacrată pe scenă în urma 
unei memorabile creații în Dama cu camelii, E.F. își va continua în anii 
războiului dubla carieră de actriță de film și teatru, creînd piese origi
nale de Cocteau, Giraudoux și Claudel și interpretînd pe ecran cu brio 
cîteva mari roluri de dramă: Mam’ zelle Bonaparte (1941), Duchesse de 
Langeais (1942), Lucrece (1943), înseninare (1944), și de comedie: Ono
rabila Catherine (1942). După război va cunoaște'alte triumfuri artistice 
cu filme ca Idiotul (1946), L’aigle a deux tetes (1947), Julie de Carneilhan 
(1949), Olivia (1950), Adorables creatures (1952), Le bid en herbe (1953), 
Les amours celebres (1961), Aimez-vous les femmes? (1963), La bonne 
occase (1964). în ultimii ani a acceptat roluri de compoziție în: Scusi, 
facciamo l’amore? (1967), Short Circuit (1968), Clair de terre (1970) ș.a.

de război: peisajul dezolant, mocirlos, din care răsare ici-colo 
cite un ciot ars, adăpost ostil al miilor de soldați veniți să se bată 
pentru o cauză ce nu le aparține, năvala cailor albi porniți parcă 
să cotropească întreg pămîntul, a armatelor lui Blucher — uriași 
corbi dezlănțuiți. Poate mai mult decît portretul eroului principal, 
lui Bondarciuk i-au izbutit aceste scene precum și chipurile ano
nime ale bărbaților descoperiți în scurte treceri, ale celor ce se 
întreabă: «Pentru ce ne omorîm, nici nu ne cunoaștem unii cu 
alții».

Superior — din punct de vedere al realităților de pe ecran — 
se dovedește a fi și personajul lui Wellington, purtător al unei 
distincții autentice (se pare că în realitate nu a avut parte de ea), 
după cum autentică pare a-i fi și o anumită conștiință a zădărniciei. 
Desigur, meritul trebuie atribuit și fermecătorului actor Christo
pher Plummer, spiritual, cu zîmbetul său superior-răutăcios, așa 
cum îl știm, și care, aici, poartă tot timpul aerul unui călău îndră
gostit de victima sa. Poate cea mai frumoasă scenă a filmului — 
dacă nu și cea mai semnificativă — rămîne plimbarea din urmă 
a lui Wellington pe cîrnpul semănat cu jertfe omenești.

P.S. Am avut și în alte dăți prilejul de a semnala amuzantele 
surprize ale traducerilor de pe ecrane: nepotriviri, gafe etc. «Wa
terloo» se înscrie într-un alt capitol, cel al traducerilor leneșe, 
le-am numi noi. Autoarea ne restituie sensul elementar al celor 
spuse de eroi dar, nu de puține ori, sare peste nuanțe. Nu pentru că 
ecranul n-ar putea găzdui — din punct de vedere al spațiului — 
cantitatea de cuvinte, ci pur și simplu din «comoditate). Nu știu 
de ce, dar la filmul cu pricina omul cel mai oropsit a fost Wellington, 
tocmai el. Atît de oropsit, încît una dintre replicile cele mai scurte 
ale acestuia, o replică malițioasă ce suna: «desigur, nu», a apărut 
doar mwi. întrebat dacă cunoaște bine locul luptei, Wellington, 
spune (în engleză): «îl cunosc ca pe buzunarele mele». Pe ecran 
apare scris doar «îl cunosc». îndemnat să schimbe o poziție de 
luptă, același personaj refuză, argumentînd că nu are chef «să 
alerge de colo-colo ca o găină plouată» (like a wet hen). Ultimele 
vorbe lipsesc din propozițiune, răpindu-i acesteia o anumită sa
voare. Exemplele pot continua. Ne întrebăm: cine nu l-a iubit pe 
Christopher Plummer de i-a ciopîrțit replicile? Și, mai ales: 
cine nu-și face meseria de traducător așa cum trebuie?

M. MIHAIL

FEYDER Jacques
Regizor francez de film, de origine belgiană, născut 
Jacques Frâderix, la Ixelles (Belgia), la 21 iulie 1888, 
mort la Geneva, la 25 mai 1948. Este fără îndoială 
marele maestru al cinematografului francez dintre 
cele două războaie, cel de la care au învățat arta regiei 
de film cineaști ca Renă Clair și Marcel Camă. Debu
tează ca actor (1912-1915), și după o scurtă perioadă 
de asistență de regie începe să realizeze, aproape de 
regulă pe scenarii proprii, adesea inspirîndu-se din 
operele marilor romancieri francezi, filme care au 
intrat pe rînd în istoria cinematografului. Cităm astfel: 
Atlantida (1921) după Pierre Benoît, Crainquebille (1922) 
după Anatole France, Chipuri de copii (1923), L’lmage 
(1924) după Jules Romains, Gribiche (1925), Carmen 
(1926) după Merimăe, Therese Raquin (1927) după Zola, 
Boierii noi (1928) după De Flers și ..Caillavet. Invitat 
în S.U.A. realizează aci ultimul film mut al Gretei 
Garbo: Sărutul (1929), și primul ei film vorbitor:
Anna Christie (1930 — versiunea germană). Tot la Hollywood, în primii
ani ai vorbitorului, va realiza versiunile franceza și germană ale filmului 
Olympia (1930-1931 )k precum și dțxuă filme cu Ramon Novarro: în zori de 
zi (1931),după Schnitzic^și Fiul Indiei (1932). întors în patrie înscrie ade
vărate pagini de în istoria filmului francez cu: Jocul cu moartea 
(1933), Pensiunea Mimosa (1934) și Nevestele șirete sau Chermesa eroică 
(1936), toate interpretate de soția sa, Franchise Rosay. Invitat pe rînd la 
Londra și Berlin, turnează respectiv: Contesa Alexandra (1937) după 
James Hilton, cu Marlene Dietrich și Robert Donat, și Nomazii (1937), 
cu Hans Albers, Franțoise Rosay. Termină în primele zile ale războiului 
Legea Nordului (1939), cu Michele Morgan; stabilindu-se în Elveția va 
realiza acolo Femeia cu patru fețe (1942), cu Franțoise Rosay. După război, 
în Franța, semnează doar ca scenarist și supervizor Macadam (1946), 
filmul în care va debuta Simone Signoret.

FIELD Betty
Actriță americană de teatru, film și TV, născută la 
Boston, la 8 februarie 1918. Diplomată a Academiei 
americane de artă dramatică, desfășoară o intensă 
activitate teatrală, afirmîndu-se ca una dintre cele mai 
inteligente actrițe de pe Broadway. Soție a dramatur
gului Elmer Rice, B.F. nu va trăda niciodată teatrul, 
chiar cînd, în 1939, își face un senzațional debut în film, 
în rolul femeii din, Oameni și șoareci (r: Lewis Miles
tone) după roqj^mil lui Steinbeck. Actriță sensibilă, 
cu un chip expreșiy și- inepuizabile rezerve de tempe
rament dramațic,‘‘B.F,'va alterna teatrul cu filmele, 
purtînd semnătura unor mari cineaști. Vom menționa 
astfel interpretările ei din Shepherd of the Hills (1949 
— r: Henry Hathaway), Inimi întunecate (Kings Row 
— id. — r: Sam Wood), Carne și fantezie (1943 — 
r: J. Duvivier), The Great Moment (1944— r: Preston 
Sturges), Tomorrow the World (id. — r: Leslie Fenton), 
Omul din sud (1945 — r: Jean Renoir) ș.a. După o
lungă pauză face o reintrare, ratată, într-o mediocră adaptare a roma
nului lui Scott Fitzgerald: Marele Gatsby (1949). Pare a fi renunțat defini
tiv la cinematograf, dar revine șase ani mai tîrziu, de astă dată pentru 
a face rare, dar marcante, roluri de compoziție în filme ca: Picnic (1955 — 
r: J. Logan), Stația de autobuz (1956), Peyton-Place (1957), Butterfield 8 
(1960), Birdman of Alcatraz (1962 — r: J. Frankenheimer), Middle of the 
Night (1962), Seven Women (1965 — r: John Ford) Band of Gold (1967), 
How to Save a Marriage and Ruin Your Life (1968), Coogan’s Bluff (id.) ș.a.



varietăți
clubul 
giganților
In orașul New York func
ționează un club al celor 
mai înalți cetățeni ai aces
tui oraș. Reunirea lor în- 
tr-o organizație n-a fost 
întîmplătoare. Acești oa
meni au, din pricina înălți
mii lor, diferite probleme 
de rezolvat. Pe de o parte, 
prezența lor în diferite 
locuri (săli, localuri, tea
tre etc.) provoacă curiozi
tate și dificultăți celorlalți 
cetățeni, pe de altă parte, 
chiar ei întîmpină greutăți 
în privința asigurării mobi
lei, mașinilor, pantofilor etc. 
Acum, într-un club numai 
al lor, unde sînt primiți ca 
membri numai acele per
soane care au minimum 1,85 
m (pentru femei) și 1,92 m 
(pentru bărbați), ei se simt 
mai în largul lor si pot 
rezolva cu mai multă autori
tate diferite probleme spe
cifice. lată-i în fotografie 
pe doi dintre membrii clu
bului: Gloria Heidengreen 
(1,90 m) si Larry Melillo 
(2,08 mf

diplomatul 
si savantul »

O fotografie puțin cunoscută la noi, pe care o repro
ducem din revistele franceze ale timpului. Este făcută 
în orașul Bellegarde din Franța, în vara anului 1930, 
cu ocazia întrunirii Comisiei internaționale a coope
rării intelectuale. La sfîrșitul lucrărilor, președintele 
comisiei, matematicianul francez Paul Painleve (fost 
prim-ministru al Franței), a oferit un banchet cîtorva 
fruntași congresiști, pe care-i vedem în fotografie. Pe 
rîndul întîi, primul din stingă, este Nicolae Titulescu, 
— pe atunci ministrul României la Londra — iar al 
treilea, savantul de renume mondial Albert Einstein. 
Era pentru prima dată cînd acești doi oameni de seamă 
se întilneau intr-o activitate de interes internațional. 
Apoi au urmat alte ocazii asemănătoare, întâlnirile 
soldîndu-se cu o trainică prietenie între diplomatul 
român și savantul german.

invitație 
la

dans...
...mai exact: 

la concurs de dans. 
Sub privirile atente, 

competente și exigente 
ale membrilor 

unui juriu internațional 
a avut loc

în orașul Nagykanizsa, 
din vestul Ungariei, 
un concurs de dans 

cu participanți din zece țări.
în fotografie, 

trei dintre echipele finaliste 
(în mijloc, 

ciștigătorii trofeului: 
maghiarii Klara Szătucsek 

și Attila Lâszlo).



de vînzare^apă chioară...

în capitala Finlandei, datorită unor efecte mai mult sau mai puțin secundare ale 
poluării, apa potabilă extrasă din straturi superficiale nu mai corespunde calitativ, 
în consecință, administrația orașului a hotărît ca apa să se extragă, cu mijloace tehnice 
adecvate, de la mari adîncimi (foto 1), să fie ambalată în canistre și pungi de plastic 
(foto 2) și să fie oferită pentru consum sub această formă.

de revolutionibus...
în acest castel medieval de la Olsztyn, R.P. Polonă, a locuit intre anii 1516 și 
1521 Mikolaj Kopemik alias Nicolaus Copernicus, autorul revoluționarei «De 
revolutionibus orbium coelestium libri VI», întemeietorul bazelor astronomiei 
moderne.

jucării dar nu joacă
în suburbia pariziană Orly s-a deschis recent o extrem de interesantă expoziție 
tentînd reconstituirea istoriei jucăriilor mecanice. O adevărată expoziție a 
fanteziei omenești dar și a aplicării inteligente, îndrăznețe și insolite a celor mai 
noi descoperiri din domeniul electronicii și ciberneticii. Ca să ne facem o idee 
cît de cit asupra proporțiilor expoziției: valoarea totală a exponatelor — ma
chete, roboți, păpuși etc. — se ridică la rotunjoara sumă de 5 milioane franci. 
In fotografie: una dintre piesele expoziției — «Omul și purcelul), o aplicație 
cibernetică din colecția Jaques Courtois.



balet
PROBLEME 
SPH0R8E... 
PE POANTE
de Sanda FAUR
Fotografii de Elena GHERA

De prin luna mai, cînd luminile Operei 
bucureștene s-au stins (din pricina bătrî- 
neții orgii electrice, se spune, începînd 
astfel lunga vară fierbinte a... montării unui 
nou, modern și costisitor mecanism de 
iluminat scenici), și pînă acum, nu demult, 
cînd și-a deschis stagiunea «de toamnă» în 
prima zi a iernii, pe scena Operei române 
nu s-a mai cîntat. Nu s-a mai dansat. Doar 
pe culoare, prin cabine și culise s-au auzit — 
înverșunate sau șoptite, oneste sau mes
chine, justițiare sau dezolante — arii ale 
calomniei și adevărului, a circulat vînt 
otrăvit de ceartă, au răbufnit nemulțumiri 
justificate sau nejustificate, s-au aprins 
orgolii. Și tot acest edificiu al armoniilor 
muzicale a fost zguduit de lupte intestine 
care au lăsat Opera — și la ora aceasta 
încă — fără director. Potolite în urma unor 
ședințe de partid, ale căror concluzii princi
piale (date și publicității) s-au străduit să 
pună ordine în viața artistică, în repertoriul 
și climatul acestei instituții, — cu atît de 
(nalte și nobile funcții educative! — frămîn- 
tările acestea oglindeau o stare de fapt și de 
spirit pe care spectatorii o intuiseră mai 
de mult. O intuiseră în însăși calitatea me
diocră a unor spectacole, în banalitatea 
și sărăcia opțiunilor repertoriale, în slaba 
programare a numelor «mari», în rara apa
riție (semnificativă!) a numelor noi. Și 
toate acestea au făcut ca Opera să-și 
piardă, încetul cu încetul, pe cîte unii dintre 
credincioșii ei suporteri și cîte ceva din 
prestigiu, să nu izbutească a-și forma su
porteri noi în tînăra generație, să joace cu 
săli departe de a fi pline. Din amuzant de 
trufașa instituție din urmă cu ani (la care 
trebuia să faci cu zile și zile înainte cereri 
semnate, parafate și aprobate ca să poți 
fotografia o scenă dintr-un spectacol și care 
se împăuna cu necruțători portari în fireturi 
postați pînă și la intrarea artiștilor), Opera 
ajunsese o instituție uitată, pe care pînă 
și presa de specialitate nu o mai frecventa 
cu mare interes profesional. Asta nu în
semna însă de loc că «fondul ei de aur», 
marii noștri cîntăreți și dansatori, și-ar fi 
diminuat potențialul artistic, că ei nu con
tinuau să facă mari succese peste hotare, 
că nu-și reînnoiau într-una contractele și 
că nu se întorceau cu cronici elogioase 
tăiate din ziarele străine. Dar aici, acasă, 
totul se urnea greu. Baletul Operei — care 
ne preocupă în rîndurile de față — a trecut 
și el, în acești ultimi ani, printr-o criză de 
afirmare, de gîndire artistică, printr-o criză 
de «producție», aș zice. De la cele cîteva 
premiere anuale cu care ne învățasem 
s-a ajuns — în stagiunea trecută — la una 
singură, «Don Quijote»; studioul experi
mental s-a stins de inaniție artistică, după 
ce a încercat cu bunăvoință niște «Ecouri 
de jazz», scoase de pe afiș înainte chiar de 
a apărea. Cu transpunerea coregrafică a 
«Nunții în Carpați» a lui Paul Constanti- 
nescu s-a ajuns în stagiunea trecută pînă 
în faza pregătirilor finale,ca să se descopere 
că gîndirea regizoral-coregrafică nu răs
pundea în aceeași tonalitate valorilor mu
zicii. O sută douăzeci de dansatori (dintre 
care 40 de soliști) își risipeau forțele în 
diverse momente coregrafice din spectacole 

de operă, așteptînd marile spectacole în 
care să se poată afirma tumultuos. E drept 
că o ciudată apreciere asupra longevității 
însușirilor în această cumplit de grea pro
fesiune împinsese vîrsta de pensionare a 
dansatorilor pînă la 50 și, respectiv, 45 ani, 
deși oricine înțelege că niște lebede de 
35-40 de ani pot cu greu să mai zboare ca 
fulgul și că un cord de 48 de ani suportă 
cu greu o săritură în aer.

Un corp de ansamblu ușor îmbătrînit 
(în timp ce tinerii absolvenți ai Școlii de 
coregrafie nu au unde fi angajați) nu poate 
oferi unui maestru coregraf cele mai feri
cite condiții de lucru; cu condiția ca acești 
maeștri să existe ei înșiși. Dar Oleg Da- 
novski s-a retras — o dată cu voita pensio
nare și cu propriile sale nemulțumiri — de 
pe scena Operei, și cu cei doi maeștri 
coregrafi rămași. Tilde Urseanu și Marcu 
Vasile, nu se poate face primăvară și un 
mare balet național, oricîtă bunăvoință, și 
bun profesionalism, și conștiinciozitate ar 
avea ei. Marii coregrafi solicitați — un Cli
fford, un Grigorovici, un Bejart, un Alonso — 
au aminat sau au refuzat, se spune, pro
punerile de a monta niște mari spectacole 
pe scena noastră.

Și așa se face că în timp ce dansatorii 
români colindă lumea cu o trenă de aplauze 
după ei, în timp ce Magdalenei Popa și lui 
Amato Checiulescu le sînt reînnoite în 

fiecare an angajamentele la celebrul balet 
francez, iar Ileana Iliescu dansează, îm
preună cu Marin Ștefănescu, în Cuba, în 
timp ce Rodica Simion și Ion Tugearu sînt 
invitati să danseze în Italia și Franța, iar 
Sergiu Ștefanschi și Dan Moise au contrac
te pe luni de zile în Canada și la Paris (ulti
mul fiind solicitat să danseze cu Zizi 
Jeanmaire în trupa lui Roland Petit), în 
timp ce Alexa Mezincescu, și Elena Dacian, 
și Cristina Hamei, și Pavel Rotaru, și altii, 
au și ei contracte pe diverse scene ale 
lumii, în tot acest timp baletul nostru vege
tează. E drept, fiecare din acești dansatori 
de frunte vin acasă și-și fac «norma» de 
spectacole (oare chiar toate cele 30 de 
spectacole pe stagiune?!), e adevărat că 
în acest început de stagiune publicul din 
Pitești și Craiova, Ploiești, Buzău și Bacău 
a avut bucuria de a-i vedea pe scena din 
orașul lor pe Magdalena Popa și pe 
Valentina Massini, pe Simona Ștefănescu 
și pe Lulu Ross, pe Gheorghe Cotovelea, 
Amato Checiulescu și Ion Alexe. Dar 
esențialul este, cred, nu îndeplinirea mai 
mult sau mai puțin formală a unor obligatii 
de «normă», ci folosirea din plin, viguroasă, 
cutezătoare și valorificarea acestui potential 
artistic formidabil la ora aceasta dar, vai, cit 
de ușor perisabil. Esențialul este realizarea 
unor spectacole excepționale pe măsura aces
tor forfe excepționale. Facem succese in
ternaționale cu «Lacul lebedelor», cu «Gi-

Un cuplu sculptural — Petre Ciortea 
și Rodica Simion.

«Nunta în Carpați» în zilele ei de pre
gătire înfrigurată.
«Miri»; Valentina Massini și Petre Cior
tea.

Ion Tugearu, așteptînd intrarea în re
petiție și... răspunsul criticilor la pate
tica scrisoare trimisă «Săptămînii». . 
lată-l pe al nostru: o poză și o semnă
tură în alb pentru creația sa din «Se 
ivesc zorile».



selle», cu «Seară vieneză» și «Bolero». 
Foarte bine. Dar pînă cînd numai cu aceste 
spectacole? Oare repertoriul nu trebuie 
întinerit și el? Oare baletul primei scene 
lirice a țării nu-și poate depăși condiția 
exclusiv clasicizantă? Oare nu ne putem 
afirma pe scena Operei cu un balet româ
nesc, pe muzică românească, fără ca acesta 
să facă concurență neloială trupei de pe 
Lipscani a sindicatelor și fără să eșueze în 
«dansuri moderne» tip teledivertisment de 
sîmbătă seara? Eu am convingerea că e cu 
putință. Mai ales că acum toate aceste 
aprinse discuții pornite de la dezbaterea 
documentelor de partid din vară au scutu
rat niște inerții, au trezit conștiințe, au 
stîrnit o colosală poftă de muncă și de afir
mare.

Am urmărit zilele trecute repetițiile la 
două balete noi, care vor alcătui curînd, în 
ianuarie, împreună cu «Coloana infinită», 
un întreg spectacol de balet românesc: 
«Se ivesc zorile» (inspirat din poemul sim
fonic «Doftana» al lui Alfred Mendelsohn) 
și «Nuntă în Carpați» de Paul Constanti- 
nescu. Nu știu dacă aceste două scurte 
piese coregrafice vor izbuti să declanșeze 
înviorarea pe care o așteaptă și trupa de 
balet, și publicul ei, nu știu, dar sper ca, 
împreună cu baletul programat și făgăduit 
aniversării din primăvară a U.T.C.-ului, 
să se constituie în gesturi de artă autentică 
(și nu în simple puncte îndeplinite de plan!) 

și să marcheze fie și numai începutul 
așteptatului reviriment al baletului nr. 1 al 
țării.

*
Se pare că «Nunta în Carpați» a așteptat 

din 1938 pînă acum, deci peste 30 de ani, ca 
să fie repusă pe scena Operei, de același 
cuplu de coregrafi care au montat inițial 
baletul, Floria Capsali și Mitiță Dumitrescu, 
și care au lipsit la rîndu-le — împreună cu 
buna lor cunoaștere a dansului de caracter 
românesc, cum numesc ei jocul popular 
stilizat, prelucrat, «cult» — peste 20 de ani 
de pe această scenă. Sigur, în acea jumă
tate de oră a baletului nimeni nu-și poate 
propune decît să schițeze un foarte vag fir 
narativ pe care să se prindă, de fapt, o serie 
de ritualuri de nuntă și jocuri populare 
reprezentative (jocul zestrei, hora miresei, 
sultănica, jocul voinicesc, ursăreasca etc.); 
și asta au și făcut cei doi maeștri coregrafi, 
străduindu-se să «teatralizeze», să dea 
spectaculozitate scenică formelor și pa
sului dansului popular, să ofere prilejul 
unei plastici compoziționale pe rînd gra
țioasă și bărbătească, explozivă sau recu- 
ieasă, tratată de scenograful Roland Laub 
într-o paletă cromatică amintind pe cea a 
icoanelor populare pe sticlă. Baletul are 
toate șansele să se alcătuiască într-un bun 
moment de artă coregrafică românească 
«de specific», cu tot ce presupune aceasta

Ceva din tensiunea dramatică a bale
tului politic «Se ivesc zorile», surprinsă 
pe peliculă la o repetiție.

ca pitoresc și culoare locală, care să poată 
circula ca atare pe scenele lumii; cel puțin 
așa ni s-a părut la repetițiile în care i-am 
văzut pe Valentina Massini și Petre Ciortea, 
pe Luminița Dumitrescu și Mihai Ciortea, 
făcînd două expresive și colorate cupluri. 
Dar nu mă pot împiedica să nu meditez că 
eforturile generoase și imensa bunăvoință 
cheltuită de maestra Floria Capsali — care 
conduce repetițiile la o vîrstă și într-o stare a 
sănătății nu din cele mai fericite, stînd ore 
întregi în picioare, rezemată cu greu în 
baston — ar fi putut fi cruțate dacă baletul 
Operei ar fi avut grijă să-și formeze noi 
cadre de maeștri coregrafi, în măsură să 
revitalizeze, să impulsioneze faptele de 
artă ale trupei.

Cu baletul «Se ivesc zorile» — realizat pe 
partitura unui poem simfonic care nu a 
fost gîndit nici o clipă pentru dans — cred 
că Vasile Marcu va face una dintre cele mai 
viguroase, mai puternice și mai emoționante 

creații ale sale. Balet politic prin exce
lență, evocînd scene din existența și lupta 
comuniștilor deținuți la Doftana, lucrarea 
lui Marcu (pe care am urmărit-o de ase
meni la repetiții) nu are nimic «făcut», 
nimic exterior, nici o brutalitate didactică și 
nici un retorism al gesturilor: întreaga sa 
forță irumpe din dansurile bărbătești de un 
dramatism conținut, stăpînit al interpre- 
ților. Ritmurile sacadate, grele, gesturile 
expresive, compoziția strînsă și densă a 
mișcărilor, tristețea delicată a femeilor ur- 
cînd spre Doftana, la vorbitor, răbufnirile 
de forță și ură ale deținuților împotriva 
gardienilor, toate acestea se vor împlini, 
sper, pînă ia urmă într-un fapt de artă 
autentică și răscolitoare, o artă angajată 
în sensul cel mai adînc al cuvîntului. Petre 
Ciortea — care dansează împreună cu 
această balerină drăgălașă și plină de har 
care e Rodica Simion — va face aici, se pare, 
o creație absolut remarcabilă, care convine 
admirabil stilului său viguros, expresiv, 
dramatic. Ne sînt făgăduiți, în rolurile princi
pale, și Magdalena Popa, și Ion Tugearu, 

și acestea nu sînt, sperăm, făgăduieli de
șarte, așa că putem crede mai departe în 
șansele de izbîndă ale acestui balet. Ori
cum, e timpul ca Opera să ne ofere și sa
tisfacția unui înalt moment de artă coregra
fică românească. îl așteptăm de destulă 
vreme. Cu încredere. Dar se pare că, une
ori, și prea multă încredere strică...



operațiunea 
„lansarea 
unui cîntăret 
de muzică 
ușoară“
George GRIGORIU:

Băieții îmi spun 
Herrera

Știe toată lumea — vorba cintecului — că George Grigoriu 
este nu numai autorul a numeroase melodii de mare și îndrep
tățită audiență, dar și un pasionat mentor muzical, un compo
zitor cu suflet de dascăl și intuiție de manager, căruia mulți 
interpreți îi datorează, intr-un fel, «ora succesului». Lăsind 
la o parte — din motive de metodă — soarta muzicii ușoare, 
in general, l-am solicitat pe George Grigoriu să accepte o 
discuție despre soarta cintăreților, in special, despre felul cum 
iși croiesc ei drumul în lume, in sfirșit, despre spinoasa cale 
a lansării.

— Cîtă încredere acordați dumneavoastră întîmplării 
și cîtă necesității, pregătirii, susținerii, atunci cînd este 
vorba de lansarea unui cîntăreț? Concret, cum înlesniți 
drumul unui nou venit, presupunînd că v-ați dat seama de 
existența unor calități?

— Pentru mine este o muncă cum nu se poate mai pasio
nantă și mă consacru ei ca atare. Spuneați de «întîmplare». 
Unii o lasă să-și facă de cap, așteaptă ziua cea mare, eu încerc 
să evit întîmplarea pe cît pot. Primul meu demers în acest 
sens este, ca să zic așa, pregătirea terenului, cunoașterea 
tendințelor momentului, stadiul în care se află acestea, 
lată micul secret: în clipa în care face succes un anumit gen 
de interpret, un anumit stil de muzică, trebuie bruscată 
puțin preferința, venind cu o nouă ademenire, ușor de
osebită de prima.

Margareta Pîslaru, acum 13 ani, a uimit cu vocea ei ne
obișnuită la ora aceea. Avea nevoie însă de o piesă deose
bită. Atunci am scris pentru ea «Chemarea mării», cîntec 
care pretindea o certă maturitate profesională (în treacăt 
fie spus, cîntecul era foarte greu de interpretat, dacă vă 
amintiți, refrenul apărea pe nota acută a ambitusului ei 
vocal); Margareta l-a interpretat cu un glas matur, grav, 
ce contrasta cu chipul de fetiță-păpușă. Oricum, a avut și 
noroc. Publicul a întîmpinat-o cu căldură.

Pentru unii cîntăreți mă bat pur și simplu (se înțelege, 
mă bat cu lipsa de încredere a altora). Cu Cristian Popescu, 
eu am lansat un cîntăreț «fără voce» în momentul acela; 
am scris pentru el «la te uită ce mai fete», pe ritm de ca 
la Breaza. Cred că fetele l-au aplaudat pentru că era vorba 
de ele. La piesa următoare, «A doua tinerețe», dovedea 
că are și calități vocale. Este un băiat foarte serios în meseria 
lui.

— Cum l-ați descoperit pe George Enache?
—- Am fost chemat o dată la Suceava, la ansamblul «Ci

prian Porumbescu». Enache era unul dintre soliști. M-a 
bucurat în mod special întîlnirea cu el, nu știu cum să vă 
spun, simțeam nevoia să scriu pentru cineva cu un glas 
foarte bun. L-am obligat să-și perfecționeze dicția, am făcut 
lungi și chinuitoare lecții de frazare, improvizații la pian 
reluate vocal, treceri dintr-o frază în alta fără respirație. 
La început l-am cam speriat, nu era convins că poate, argu
mentul cu care îl doboram era acesta: «Dacă pot eu, care 
nu sînt cîntăreț...» Prima înregistrare la radio, piesa «Ne
uitate», am pregătit-o timp de două luni. A făcut o impresie 
de nota 10. Cu cîntecul următor, «Cîtă splendoare», și-a 
ocupat locul pe care-l merită în lumea cîntăreților de 
muzică ușoară, a început să fie solicitat de compozitori. 
Vreți să vă spun o taină? în intenția mea, chiar în timpul 
pregătirii lui George Enache, era gîndul cinstit de a-i crea 
o concurență lui Dan Spătaru, pe care, vă rog să notați 
asta, îl iubesc și-l apreciez foarte mult, dar care, după 
părerea mea, dacă nu simte că-l urmărește o umbră stă pe 
loc. Veți vedea cum se va schimba Dan.

— Deci acesta ar fi modul dumneavoastră de a-l iubi pe 
Dan Spătaru. Dar de ce nu ați compus niciodată vreo piesă 
pentru el?

— Eu nu scriu niciodată pentru mari vedete. Cu Mar
gareta Pîslaru, după ce a izbucnit așa cum știți, n-am mai 
colaborat timp de zece ani. în semn de omagiu am compus 
din nou cîteva cîntece destinate ei.

— Ce aveți cu marile vedete?
— Oh... Am ajuns la o întorsătură foarte delicată. Tare 

n-aș vrea să fiu rău înțeles. Lucrurile stau cam așa: nu 
vreau să-mi lansez cîntecul profitînd de personalitatea 
cîntărețului. Nu este o chestiune de orgoliu aici; motivarea 
mi se pare mai degrabă obiectivă: țin, este spre folosul 
meu de altfel, ca melodia să apară curată, vreau să spun, 
așa cum este ea, bună sau rea. O vedetă o include în para
metrii propriei personalități, îi transferă ceva.

— Parcă ați fi Bresson, care se teme de actorii profe
sioniști. Dar stați puțin... pentru Aurelian Andreescu de 
ce scrieți, chiar acum cîteva săptămîni mi-a vorbit de o 
nouă piesă a dumneavoastră?

Acum ne împotmolim în nuanțele subiectivismului.

Ei bine, este absolut imposibil să mă lipsesc de o persona
litate ca a lui Aurelian, este imposibil să nu-l iubești, să 
nu-ți dorești să-l asculți cîntîndu-ți o melodie. N-ai încotro.

— Deci chestiunea asta cu vedetele este, pînă la urmă, 
și o chestiune de iubire. Faptul însă că pe cele mai multe 
le părăsiți pînă la urmă este,oricum, puțin trist, seamănă 
cu o despărțire, nu?

— Nu. Cîntăreții mă cunosc și nu se supără.
— Vi s-a întîmplat ca vreo operațiune de lansare să dea 

Și greș?
— Uneori cîntărețul are ghinionul ca melodia să placă 

mai mult decît propria lui persoană. Atunci trebuie să 
aștepte o altă ocazie, un acord mai fericit între el și cîntec. 
Este o lege: cîntecul nil trebuie să seducă mai mult decît 
interpretul, la lansare. Sînt atîtea nuanțe în munca asta. 
Se mai poate întîmpla ca, în mod paradoxal, un cîntăreț să 
fie iubit fără să aibă cîntecele lui.

A fost cazul Angelei Similea, fostă elevă a Școlii populare 
de artă. Luase premii, la București, la «Cerbul de aur», 
dar numele ei nu era asociat imediat de al unei melodii. 
Atunci am compus «Amurgul», piesă dificilă, care a însem
nat și pentru mine o modalitate de a-mi rezolva unele 
probleme componistice.

— Pentru că din acest moment participă la discuția 
noastră și cîntărețul George Enache, spuneți-mi, cum 
urmăriți, în continuare, evoluția unui interpret deja lan
sat, ce îi cereți? Iar dumneavoastră, interpretul, ce vă 
impuneți?

G.G. — Primul lucru asupra căruia le atrag atenția este 
acela de a nu-și închipui că au dat totul, că au cucerit o 
poziție, și cu astasbasta, și-au făcut datoria.

G.E. — Eu nu știu cum să ies dintr-o încurcătură, nu 
știu cum să refuz unele cîntece. Mi se dau foarte multe. 
Cum să spun «nu» unor compozitori?

G.G. — Ai respinge o piesă de-a mea dacă nu ți-ar 
plăcea?

G.E. — Nu.
G.G. — Eu nu te-am învățat așa.
G.E. — Dar dumneavoastră mă cunoașteți, știți ce pot, 

ce nu, alții îmi oferă însă cîntece numai pe motivul că sînt 
asemănătoare cu cele care mi-au adus succesul. Cred că 
un cîntăreț aflat la începutul carierei trebuie să se stră
duiască în a se cunoaște foarte bine pe el însuși. Eu știu că 
pentru mulți am apărut din senin, am fost luat de iureș, 
unii nu au prea multă încredere în mine, zic că mi-am făcut 
drum prea ușor. Trebuie să fiu grijuliu și meticulos cu 
munca mea.

G.G. — Eu le amintesc mereu și altceva: că trebuie să 
ducă o viață de sportivi, să nu bea, să nu fumeze, să se odih
nească mult, să citească mult și uneori cu voce tare. Băieții 
îmi spun că sînt Herrera sau, mă rog, un antrenor, ca să 
nu exagerăm.

— Să revenim la «operațiunea lansare». George Grigo
riu, este absolut întîmplătoare absența dumneavoastră, 
de aproape doi ani, din juriile «Stelei fără nume»?

— Nu. Este un refuz pe care îl pot argumenta oricînd. 
Apreciez această rampă de lansare dar, după părerea mea, 
ea nu funcționează exemplar în toate compartimentele ei. 
Stimez personalitățile culturale care ocupă scaunele juriu
lui, dar cred că dumnealor nu țin totdeauna seama de datele 
profesionale ale genului, de specificul său. Cu timpul s-a 
instalat aici o atmosferă de prea mare rigiditate, lipsește 
căldura proprie muzicii ușoare. Candidații sînt inhibați. 
Nu sînt de acord nici cu felul cum sînt pregătiți tinerii. 
Trebuie să existe cineva care să-i îndrume, să-i sfătuiască 
cum să-și aleagă repertoriul. Ei sînt tentați să se îndrepte 
nu către piesele adecvate lor, ci către cele care au succesul 
asigurat dinainte. Și apoi, nu vi se pare o anomalie că 
niciodată nu s-a găsit un loc în juriu pentru anumiți oameni 
care sînt implicați în viața muzicii ușoare, pentru dirijori, 
cîntăreți cunoscuți? Credeți că este o idee trăsnită aceea 
de a-i invita pe Margareta Pîslaru, pe Andreescu, să-și 
spună cuvîntul? Nu este simptomatic faptul că de atît amar 
de vreme «Steaua fără nume» nu a mai impus un nume nou?

— Care vi se par a fi produsele cele mai bune ale aminti
tului concurs?

— Incontestabil, Doina Spătaru. Și Corina Chiriac, dar 
evoluția ei mi se pare cam sinuoasă. Insistînd asupra greu
tății specifice a unui concurs, nu trebuie să pierdem din 
vedere importanța pe care o are el în ochii tineretului, 
valoarea lui practică, sentimentală, dar și educativă.

Magda MIHĂILESCU

sport
de Gh. EPURAN

SCHIUL
SI MELCUL»

Sport de competiție, dar mai ales de agrement, de 
destindere a orășenilor tot mai mult îndemnați — de o 
nevoie organică — să schimbe decorul urban cu feeria de 
basm a munților înzăpeziți, schiul atrage și prin plăcerea pe 
care o dă alunecările sale. Este însă cel puțin curios faptul 
că viteza rămîne doar un atribut al schiului și schiorilor, atît 
în practica lui cît și în cucerirea de noi adepți. în contrast 
cu mersul lui alert, cu numărul sporit de la un sezon la 
altul al celor care vor să se bucure de alunecările lui, sur
prinde ritmul de melc cu care stațiunile noastre întîmpină 
nevoile acestui sport al iernii.

Cu cîțiva ani în urmă, cînd turismul nostru încă își căuta 
drumul și era o problemă greu de soluționat utilizarea în 
timpul iernii a capacităților de cazare existente, nu puteam 
pretinde forurilor care diriguiau turismul să se gîndească 
prea mult la acest sport deși, în fond, el este viața stațiunilor 
în sezonul alb. între timp s-au produs multe mutații și 
iarna nu mai este sezonul de povești la gura sobei de pe 
vremea bunicilor, ci un sezon turistic viu, mai ales datorită 
schiului. Sezonul alb este desigur prezent și în preocupările, 
planurile și bilanțurile organizațiilor de turism. Ritmul în 
care ele se adaptează noilor cerințe nu este însă cel vijelios 
al schiului, ci ritmul melcului. Celor mai puțin avizați li se 
poate părea exagerată această afirmație, dar nu-i de loc 
greu să căutăm exemple pentru ilustrarea situației. Să 
începem cu excursiile programate de agențiile turistice. 
Aici vom constata aceeași prioritate absolută a revelionului, 
care, o dată trecut, este urmat de firave excursii pe traseele 
clasice pentru sezonul de... vară. Schiul este un rar musafir 
în agenții, făcindu-se pentru el — eventual — cărăușie. Cîteva 
rare încercări de a se oferi sejururi la cabane, cu lecții de 
schi, au eșuat din cauza neglijării unor detalii, considerate 
de mică importanță de organizatori, dar socotite esențiale 
de beneficiari, amatorii de schi. Să continuăm poposind 
în cîteva stațiuni de frunte pentru turismul de iarnă. La 
Predeal (și începem cu cel mai înalt oraș din țara noastră 
fiindcă schiul de competiție este aici un oaspete rar), s-ar 
părea că s-a făcut mult pentru schi. Cele două teleferice, 
cele douăschi-lifturi (al doilea pe cale de a fi pus în funcțiune) 
și iluminarea părții inferioare a pîrtiei de pe Clăbucetul 
Taurului sînt fără îndoială realizări remarcabile și necesare. 
O bună parte din eficiența lor se pierde însă prin faptul că 
toate deservesc o singură pîrtie (cu o variantă amenajată 
pentru competiții și — firesc — accesibilă doar schiorilor 
consacrați). In aceste condiții, o duminică de schi la Predeal 
înseamnă o supraaglomerare a pîrtiei, un furnicar in mijlocul 
căruia cel care vrea să facă cunoștință cu schiul sau să 
pătrundă mai departe in secretele lui nu are curajul să se 
aventureze. Școală de schi cu instructori calificați, terenuri 
pe măsura celor ce fac ucenicia alunecărilor nu există nici 
măcar în proiect. Situația școlilor de schi și a pîrtiilor pen
tru început este aceeași la Sinaia, deși — jos — în Poiana 
Popicăriei și — sus — în Poiana Stînei sînt minunate terenuri 
de școală. La Sinaia totul se concentrează la Cota 1400 și 
Vîrful cu Dor,deși schiorul turist nu va avea o pîrtie pentru 
el decît — să sperăm — la anul. Ea va veni deci la doi ani 
după moderna telecabin.ă, fiindcă cei ce au investit milioane 
fn această instalație cred că ea este menită să urce spre 
piscuri doar pe amatorii de panorame montane. Același 
lucru l-au crezut și cei care au amplasat telecabina de pe 
Tîmpa astfel ca să nu poată fi legată direct și de o pîrtie de 
schi și deci să-i prelungească și peste iarnă funcționarea. 
Cam la fel s-a «raționat» și la Poiana Brașov unde de ani de 
zile se așteaptă o pirtie pentru turiști, adică pentru numeroșii 
amatori de schi mai puțin încîntați de dificultățile pîrtiilor 
de competiții. Mai trist este că această optică— să-i zicem 
numai curioasă— prin care organizațiile noastre de turism 
privesc nevoile principalilor lor clienți din timpul iernii 
tinde să se perpetueze. Ministerul Turismului parcă nu 
vrea să iasă din făgașele lăsate de vechiul O.N.T. și își 
concentrează atenția tot numai asupra hotelurilor și 
restaurantelor, ca și cum acestea ar fi alfa și omega turismu
lui. Dar ele nu pot și nu trebuie să fie scop, ci mijloace; 
mijloace moderne de găzduire pentru cei ce poposesc 
într-un loc atrăgător turistic. Or, iarna, atracția majoră 
a stațiunilor de munte este și la noi, ca pretutindeni, schiul. 
Cît de bun ar fi patul, cît de gustoasă mîncarea, cît de bun 
serviciul, oricît le-ar agrementa degustarea vinurilor noas
tre și peisajul, oaspeții unei stațiuni de sporturi de iarnă 
nu vor pleca încîntați decît atunci cînd și scopul major al 
deplasării a fost realizat. Adică au avut posibilitatea să 
schieze pe pîrtii potrivite posibilităților lor, bine amenajate 
și marcate. Or, tocmai în problema pîrtiilor în stațiunile 
noastre se înaintează în ritmul melcului. De curînd, Minis
terul Turismului a reunit într-o întreprindere (Baza trans
porturilor turistice pe cablu) administrarea și exploatarea 
mijloacelor mecanice de urcat pantele. Dar de pîrtii nu 
vrea să se ocupe. Ele continuă să fie ale nimănui, deși renta
bilitatea acestor mijloace mecanice o asigură tocmai 
afluxul schiorilor pe pîrtii. O contradicție care fără îndoială 
nu va aduce nimănui beneficii, dar care face multe necazuri 
acestui minunat sport care este schiul și pentru a cărui 
dezvoltare ritmul melcului nu-i de loc potrivit.



eu,
rottcs I...

Fotografia de mai jos vă înfăți
șează un «dascăl» original, exa
minator imparțial și polivalent, 
sortit, poate, unei îndelungate 
cariere didactice: robotul con

struit pentru uzul studenților de 
tinărul inginer Ion I. Miriță, asis
tent la catedra de electrotehnică 
din cadrul Institutului de mine 
din Petroșani. Acest robot se 
înscrie pe linia unor preocupări 
«electronice» mai vechi ale to
varășului Miriță, care a mai con
ceput și realizat împreună cu 
studenții institutului o serie de 
blocuri fundamentale dintr-un 
calculator de uz didactic.
înalt de 2,65 m, robotul impune, 
chiar de la prima vedere, prin 
«prestanța» si «seriozitatea» sa.

reflector științific
Față în față cu robotul, pe care 
«părintele» său l-a denumit 
ROTTES I, atenția este reținută 
de aceste cuvinte scrise cu un 
uriaș creion negru: «Eu ROBOT 
ROTTES I, strămoș al tuturor 
roboților ce după mine vor veni, 
vă doresc vouă, studenților, mult 
succes!»
Apăsînd pe un buton, ROTTES I 
prinde viață, clipește din ochi 
și afișează pe frunte îndemnul: 
«Gîndiți-vă de trei ori și răspun
deți o dată». Apoi studentul 
este invitat să aleagă primul 
bilet-întrebare.
Textul biletului apare afișat în 
dreptul «inimii» automatului, 
timp de 20 de secunde, după 
care se cere răspunsul printr-un 
afiș luminos: «Răspundeți!» în 
același timp, robotul afișează 
automat mai multe răspunsuri 
posibile (doar unul exactb în 
partea dreaptă. După alegerea 
răspunsului, ROTTES I «înscrie» 
cu mîna stingă nota, iar cu mina 
dreaptă o apreciere bine simțită 
(de exemplu: «felicitări»).
După trei răspunsuri consecu
tiv greșite ale celui examinat, 
ROTTES I atribuie nota zero, 
retrăgîndu-se cu demnitate doi 
metri în spate și decuplîndu-și 
complet circuitele, dezgustat. 
Răspunsurile sînt apreciate di
ferențiat,cu notele 6, 7, 8, 9 sau 
10. Nota 5 nici măcar nu se 
atribuie, fiind considerată nesa
tisfăcătoare pentru un viitor spe
cialist.
Utilizarea robotului va fi univer
sală; el va servi pentru examina
rea studenților la toate discipli
nele, prin cartele de plexi, ce 
pot fi schimbate în funcție de 
disciplina la care se testează. 
Ca la un calculator electronic 
cifric el va dispune de o biblio
tecă de date.

Mai menționăm că dacă un nu
măr de 10 întrebări adresate lui 
ROTTES I sînt socotite insufi
ciente pentru parcurgerea unei 
materii, atunci se recurge la un 
al doilea set de cartefe, mărindu- 
se numărul întrebărilor la 20 sau 
30.
După cîte știm, în țara noastră 
nu există un alt robot de acest 
tip, ci numai mașini de testare, 
cu posibilități inferioare robotu
lui.
ROTTES I este doar un început, 
aparatul aflîndu-se încă în sta
diul de experimentare. Poate îi 
va urma un ROTTES II, și mai 
sever, și mai perfecționat. Nu 
știm. în orice caz reținem îndem
nul lui: «Gîndiți-vă de trei ori și 
răspundeți o dată». Este o po- 
vață demnă de cel mai desăvîrșit 
pedagog în carne și oase.

Prof. Cornel HOGMAN

doriți 
o tonă 
de aspirină?

în S.U.A. se consumă zilnic 20 
pînă la 30 tone de aspirină. Pre
ședintele Academiei americane 
de alergie apreciază că acest 
medicament poate declanșa ac
cidente de intoleranță și că în
trebuințarea lui ar trebui limitată 
numai la cazurile în care nu 
poate fi înlocuit (în special în 
reumatism), farmaciile eliberîn- 
du-l numai pe bază de prescrip
ție medicală.

atenție, 
fumători!________
Un nou mijloc pentru a ne lăsa 

-de fumat: o serie de șocuri elec
trice de intensitate variabilă în 
braț, declanșate în timpul fuma
tului sau în momentul începerii 
unei noi țigarete. Cinci ședințe 
de acest fel, a cîte 30 de minute 
fiecare, ajung în general pentru 
a produce dezgust față de fumat. 
Aceasta este o nouă metodă 
aplicată în spitalul Maudley din 
Londra.
Un tratament eroic...

„suprafrigul‘,‘’ 
stimulează
Un grup de Cercetători sovietici 
a demonstrat în experiențe cu 
tomate că la temperatura azo
tului lichid (minus 195OC) se 
exercită o puternică acțiune sti
mulatoare asupra capacității vi
tale, germinării și fertilității gră- 
uncioarelor de polen. Este ne

cesar însă ca tratamentul să fie 
de scurtă durată. Autorii apre
ciază că aceste rezultate pot 
constitui o bază de îmbunătățire 
a procedeelor folosite în amelio
rarea plantelor precum și în prac
tica păstrării polenului.

antigel de tip... 
gîndac
Cercetătorii criobiologi studiază 
comportarea unui gîndac care 
își produce un antigel, putînd 
rezista astfel la iernile arctice. 
Se semnalează ca o curiozitate 
faptul că numele insectei, gîn- 
dacul carabid, este asemănător 
cu Carbide, denumirea uneia 
dintre cele mai mari firme pro
ducătoare de etilenglicol, anti
gel pentru automobile. Gîndacul 
carabid este originar din Alaska 
și în timpul iernii organismul 
său își creează un sistem de 
apărare împotriva frigului, prin 
producerea de concentrații mari 
de hemolimfglicerol. Astfel for
tificat, gîndacul poate trăi în 
timpul iernii rezistînd pînă la 
temperaturi de minus 40°C!

piiRiirnM

Eleganța și precizia 
unui ceas LONGINES 
domină toate schimbă
rile modei trecătoare.

De vînzare la magazinele 
«Bijuteria» din întreaga 
țară.

Longines — crono
metru oficial la Jo
curile Olimpice de la 
Miinchen 1972.
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Termenul aventură ar putea părea nepotrivit pentru o cercetare «obiș
nuită» a unor naturaliști, fie ea desfășurată în inima continentului negru. Și 
totuși, in măsura în care această cercetare implică îndrăzneală) fiorul desco
peririi) al neprevăzutului) ea reprezintă și o aventură. Științifică) bineînțeles. 
Așadar:

aventuri africane
de Val TEBEICĂ 

Fotografii de Valeriu CIMPOIERU

URIAȘUL „BĂRBAT4 AL SAVANEI
«Arborele sfint», «copacul de mii de ani» — așa îi spun localnicii acestui gigant 
al lumii vegetale africane, baobabul. Este posibil ca acest exemplar, fotografiat 
în timpul unui popas prin savanele Republicii Mali, să fi înmugurit pentru prima 
dată pe vremea cînd a fost construită... piramida lui Kefren. In anotimpul ploios 
baobabul devine o uriașă umbrelă de verdeață sub care se pot adăposti peste 500 
de oameni!

Pentru știința românească, expediția trans- 
africană încheiata anul acesta — și despre care 
revista «Flacăra» a scris pe larg la vremea sa — 
a constituit o adevărată premieră. Inedit a fost 
și itinerarul ales pe meleagurile celor 12 țări 
străbătute de la țărmul Oceanului Atlantic la 
cel Indian. Este drept, începînd cu celebrul 
Stanley, mulți exploratori au traversat «conti
nentul negru» între cele două oceane, dar pe 
itinerare mai scurte. Cei opt români, membri 
ai Expediției române transafricane, au realizat 
o adevărată performanță, de reușita căreia, la 
început, s-au îndoit unii specialiști. Dar acești 
oameni temerari și mașinile lor au dovedit 
suficientă tărie pentru a înfrunta anotimpul 
secetos, drumurile neumblate, deșertul și jun
gla. Periplul lor transafrican consemnează o 
serie de rezultate de interes multiplu, dar în 
același timp poate oferi memorialisticii româ
nești de călătorie pagini de mare interes. în 
aceste pagini oferim cititorilor revistei «Fla
căra» o inedită transpunere — comprimată — 
a celor 1 800 m bandă de magnetofon pe care 
au fost înregistrate amintirile povestite de 
membrii expediției, evocînd cei 18 000 de 
kilometri africani.

*
Nu numai pentru necunoscători, dar chiar 

și pentru specialiști bogăția materialului bio
logic capturat sau colectat este remarcabilă. 
Fiecare pește, insectă, șarpe, melc sau cameleon, 
fiecare floare, fruct sau sămînță de plantă își 
are mica sa biografie sau poveste mai mult sau 
mai puțin pasionanta, amintește de o aventura 
sau un moment plin de semnificații. Dacă ți se 
vorbește, de pildă, despre pești... împușcați cu 
arma de vînătoare ești tentat să crezi că e 
vorba de o butadă vînătorească. Și totuși, cei 
cîțiva guvizi de uscat cu ochi telescopici (Peri- 
ophtalmus) ce trăiesc în mlaștinile litoralului 
senegalez doar așa au putut fi capturați!

LA VÎNĂTOARE DE... PEȘTI

— Sînt de o agerime extraordinară — își 
amintește zoologul expediției, Dragoș Neculce. 
Inteligența lor ne-a uimit pe toți. Intrasem după 
ei în niște mangrove*),  între Dakar și Saint 
Louis. Ne lăsau să ne apropiem pînă la 10-15 

*) Caracteristice țărmurilor mlăștinoase inun
date in timpul fluxului, mangrovele sfnt/orma- 
țiuni vegetale tropicale.

centimetri, aruncam plasa, convinși că-i prin
dem, și cînd colo, ghicind parcă mișcarea ce-o 
făceam, reușeau să scape ca prin farmec. Aler
gam după ei înciudați și murdari de nămol, 
dar degeaba. îi urmăream, și ei fugeau din 
calea noastră ca niște săgeți, pentru a se afunda 
apoi în nămol. Pentru ca să-i prindem a trebuit 
să-i împușcăm cu alice!

— Cum explicați, tovarășe Neculce, com
portamentul acestor guvizi de uscat, însușirile 
de care dau dovadă și care v-au uimit?

— Bineînțeles, nu este vorba de judecată, 
ci de niște reflexe extraordinar de bine dez
voltate.

Tot din mangrovele litoralului senegalez al 
Atlanticului au fost capturate și cîteva exem
plare din vestiții crabi «ucca», care au unul 
dintre clești mai dezvoltat. Pentru a se ascunde, 
ei își sapă o galerie în pămînt în care intrati o 
acoperă, ca o ușă, cu cleștele cel mare. Pentru 
a.captura cele cîteva exemplare aduse, membrii 
expediției au trebuit să sape în jurul galeriilor 
în care se ascunseseră crabii, căci ușa-clește s-a 
dovedit și o temută armă de apărare!

ÎN AFRICA, ARICII TRĂIESC ÎN... APĂ

Nu sînt deck vreo 9 000 de ani de cînd lacul 
Ciad mai era încă o mare interioară în care se 
vărsau rîurile ce brăzdau pășunile și pădurile 
Saharei. Locul lor l-a luat, cu trecerea mileniilor, 
un adevărat «ocean de nisip», iar marea Mega- 
Ciad s-a restrîns pînă ce a rămas un lac ce luptă 
din greu să supraviețuiască în climatul arid 
înstăpînit în această parte a continentului. în 
această luptă, suprafața și adîncimea apelor 
sale se măresc și scad de două ori pe an. Astfel, 
în anotimpul ploios lacul Ciad reușește să-și 
extindă suprafața pînă la vreo 26 000 kmp, 
deci cam cît are Sicilia, pentru ca în anotimpul 
secetos să se reducă la mai puțin de jumătate, 
in apele dulci sau salmastre ale lacului — o altă 
particularitate a Ciadului — trăiesc tot felul 
de rarități faunistice și floristice de mare interes 
pentru naturaliști. De aici au fost aduse șapte 
fosile vii de Polypterus, niște pești iungi 
pînă la 90 cm și atît de bine acoperiți cu plăci 
romboidale încît par înveliți într-o carapace. 
Zoologul expediției își amintește de surpriza 
pe care i-a oferit-o găsirea cîtorva exemplare 
de pești sferici cu doi dinți (diodoni), adevă
rate comori smulse apelor Ciadului.

— Golind o plasă pescărească în niște vase, 
cu intenția de a selecta peștii ce urma să-i

Acolo unde savana este udată de ape natura se înviorează și plante care cresc 
pipernicite în zone aride ating și depășesc chiar înălțimea unui om.

REFLUX PE ȚĂRMUL OCEANULUI INDIAN
Noaptea, oceanul era la zece metri de țărm de casa unde eram cazați la Mombasa 
— își amintește Valeriu Cimpoieru. Dimineața pur și simplu nu-l mai zăreai. Se 
afla la vreo trei sute de metri. Mergeam în larg, cum s-ar spune pe fundul oceanului, 
și culegeam corali, scoici, iar în gropile în care rămăsese apă observam încîntati 
tainica lume a adîncurilor. La fiecare pas o stea-de-mare, arici-de-mare, castraveți- 
de-mare, pești de corali, actinii gigantice...



BASM ȘI REALITATE
In jungla ecuatorială arborii își înalță vîrfurile la peste 60 de metri în căutarea luminii și a desprinderii din 
înăbușitoarea strînsoare a plantelor gigant. Aici lianele, fie subțiri ca un fir de ață, fie groase cit un trup 
de om, șerpuiesc pe pămînt sau se încolăcesc în jurul copacilor într-o înlănțuire înfricoșătoare. Dar ecua
torul are și alte ipostaze, lată în fotografie o priveliște de basm dintr-unul din parcurile naționale ale 
Kenyei.

punem în formol, — povestește Dragoș Ne- 
culce — am observat cum unul dintre ei, 
lung de aproape 40 cm și cu pete cafenii-roșcate, 
începe să se umfle ca un balon. Curiozitatea 
mea și a tovarășului profesor Botnariuc creștea... 
o dată cu dimensiunile peștelui, în timp ce apa 
din vas scădea vertiginos!

Proeminențele pielii care înlocuiau solzii 
luau sub privirile noastre uimite aspectul de 
ghimpi ce se lungeau. în cele din urmă, mira
culosul pește s-a transformat într-un veritabil 
arici. Așa ne-am dat seama că pescuisem acel 
rar și curios pește-arici (Diodon hystrix) pe 
care nu ne așteptam să-l descoperim în Ciad. 
Această «metamorfozare» este mijlocul prin 
care el se apără de dușmanii care, speriați de 
ciudata-i formă și țepii apăruți ca prin farmec, 
dau bir cu fugiții.

O DESCOPERIRE NOCTURNĂ

Derularea filmului emoțiilor din etapa Ciad, 
trăite în cele trei zile ale aventuroasei expe
diții în căutarea vestitei alge Spirulina, îmi 
amintește de cele povestite mai înainte de 
tov. prof. dr. N. Botnariuc, conducătorul 
expediției.

...Mica așezare de pescari Sangaria. Se înse
rase, și localnicul ce ajuta expediția româ
nească și-a deșertat plasa. Nimic nu părea că 
va trezi interesul omului de știință român. 
Noaptea, în cort, gîndurile oarecum sumbre 
provocate de întîrzierea neprevăzută a grupu
lui de membri ai expediției plecat în căutarea 
Spirulinei nu dădeau liniște profesorului. De 
afară se auzea fornăiala crocodililor care, ieșiți 
pe malul lacului, dădeau ocol cortului. Undeva, 
dincolo de gînduri și sîcîieli, se strecură o 
imagine: a unui pește care totuși nu era ca 
ceilalți. «Parcă nu are solzi», își spuse prof. 
Botnariuc. începu să-și răscolească înfrigurat 
cele știute din literatura de specialitate pînă ce 
ajunse la presupunerea că ciudatul pește ar 
putea fi un Protopterus cu condiția să aibă 
plămîni. Cu asemenea gînduri adormi în cele 
din urmă. A doua zi dimineața, primul lucru 
pe care l-a făcut a fost să verifice ipoteza și 
surpriza a fost deosebit de mare. Un al doilea 
exemplar nu l-a mai găsit, cu toate strădaniile 
pescarilor din Sangaria, care ar fi fost bucuroși 
să dobîndească răsplata promisă.

STELE PE PĂMÎNT 
Șl ALTE MINUNĂȚII

Pentru majoritatea celor care știu cîte ceva 
despre Africa din cărți și filme, fauna și flora 
«continentului negru» se reduc la lei și 
pantere, gorile și crocodili, elefanți, rinoceri 

și hipopotami, la palmieri și baobabi, la jungla 
în care mișună șerpi. Imaginea este trunchiată! 
Lumea vegetală și animală a acestui continent, 
cu o natură plină de contraste, unde întîlnești 
ghețuri și zăpezi veșnice sub soarele ecuatorial, 
este deosebit de bogată și de variată, biologul 
găsind la tot pasul prilej de îneîntare, fie că 
este vorba de vietăți mari sau mici. Acestea 
din urmă sînt mai puțin cunoscute și cercetarea 
lor deschide oamenilor de știință căi nebănuite 
spre descifrarea tainelor naturii, lată de ce 
Expediția română transafricană a pus accentul 
pe fauna măruntă, protozoare, crustacei, artro- 
pode terestre, faună betonică ș.a.m.d. Colec
tarea a fost extensivă, lipsind timpul necesar 
adîncirii materialului de interes științific, atît 
pentru zoologi cît și pentru botaniști. Aceasta 
se va face în țară cu meticulozitatea și răbdarea 
specifice cercetătorilor.

Dintre numeroasele specii de pești atrag 
astfel atenția somnul african, pește ce poate 
dezvolta o tensiune electrică apropiată de cea 
a unei prize, și peștele carnivor (caracidae) 
din apele dulci, apoi crabul lopătar de uscat, 
femelele de scarabei giganți sau acele călugărițe 
care prin homomorfism imită cele mai diferite 
forme și culori de muguri, flori, frunze, ramuri 
și chiar de soi lateritic. Nu mai puțin intere
sând sînt gîndacii tosforescenți care, în nopțile 
ecuatoriale (în special din Congo), apar ca 
niște steluțe coborîte din înaltul cerului: fe
melele luminează continuu, în timp ce masculii 
auM lumini intermitente ca ale avioanelor.

în pădurile tropicale din Republica Africa 
Centrală expediția a avut, de fapt, primele 
întîlniri cu temuții șerpi veninoși. Asemenea 
întîlniri pot oferi surprize pentru că omul 
niciodată nu poate ști cum va reacționa, de 
pildă, acel șarpe arboricol subțire, zvelt și 
iute în mișcări, lung uneori de 2-3 metri, care 
ori dispare într-o clipă, ori atacă pe neașteptate. 
Un asemenea șarpe a cărui culoare nu poate fi 
deosebită de cea a frunzișului în care se ascun
de — din această cauză fiind și mai periculos — 
a apărut într-o dimineață în preajma campamen
tului expediției. Nimeni nu-și mai amintește 
cine l-a zărit mai întîi. Dar mai iute decît șar
pele, zoologul, care avea un fel de bîtă la înde- 
mînă, a tăbărît pe el ameți nd u-l cu cîteva lo
vituri bine aplicate. Era un splendid exemplar 
de mamba-verde (Dendraspis vi rid is), al cărui 
venin este extraordinar de puternic. Bine
înțeles, înainte de a se dezmetici, primejdioasa 
reptilă a fost înecată în formol.

ÎNTR-O LUME DE GIGANȚI

Era în primele zile. Expediția română trans

africană traversa unul dintre platourile marelui 
parc național Albert, unde a întîlnit de altfel 
și prima turmă de elefanți. Brusc, în ciuda 
oricăror evidențe, platoul se termină oferind 
călătorului priveliștea pe cît de neașteptată 
pe atît de copleșitoare a lacului Eduard. Aici, 
naturaliștii români și-au îmbogățit colecțiile 
de pești, insecte, flori și semințe. De aici au 
adus, de exemplu, cinci interesante exemplare 
de pești dipnoi cu înfățișare de salamandră 
(Protopterus) și respirație dublă, acvatică și 
aeriană. Tot de aici a fost adus și cameleonul. 
De fapt, zoologul expediției nici nu se afla în 
căutarea acestui reprezentant al faunei africane 
ci... Dar să-l lăsăm mai bine pe Dragoș Neculce 
să povestească cea mai «teribilă» aventură 
trăită de el.

— Ne aflam pe malul lacului Eduard, lîngă 
Ishango, acolo unde am văzut pentru prima 
oară hipopotami. Plecasem pe urmele unei 
turme în căutarea diplopodelor gigantice, niște 
miriapode de 20-25 cm. Deodată zăresc pe 
țărm, la nivelul apei, o galerie. Intenționam să 
trec mai departe. Dar adîncimea galeriei îmi 
trezește totuși interesul. Mă uit mai atent și 
observ ceva de formă alungită, turtit lateral 
șt cu culoare portocalie pe o parte, brună pe 
alta. Am rămas pe gînduri.

Ce poate fi? — mă întrebam eu, continuă 
tov. Neculce — cad șarpe nu este. îmi iau 
totuși inima în dinți și încep să trag de ceea 
ce mi se părea a fi o coadă. Simt opinteala 
misteriosului animal dar nici eu nu mă las. 
Centimetru cu centimetru coada îi ieșea tot 
mai mult la vedere, dar tot nu reușeam să-mi 
dau seama cu cine am de-a face. La un moment 
dat rezistența încetează și pur și simplu smulg 
din galerie un... varan, o rudă mai mică, să 
tot fi avut un metru și jumătate, al vestitului 
balaur din Komodo. Uimit încă de descoperirea 
mea îl țineam strîns de coadă, cînd, deodată, 
se smucește și se-ntoarce brusc să muște. 
Știam că mușcătura unui varan este deosebit 
de periculoasă, așa că i-am dat drumul, făcînd 
însă, precaut, și un pas înapoi. De fapt amîndoi 
eram surprinși și speriați de această întîlnire! 
Șopîrla-gigant căzu în apă și apoi o luă la sănă
toasa. Mi-am dat seama că era vorba de un 
reprezentant al uneia dintre cele 45 de specii 
și subspecii cunoscute (Varanus niloticus) de 
șopîrle superior dezvoltate, carnivore și pră
dătoare. Eram încă sub impresia puternică 
a acestei aventuri, cînd zăresc nu departe de 
mine un cameleon, uimit probabil de scena 
la care asistase. N-a avut timp să se dezmeti
cească și am și pus mîna pe el. Curînd, i-am 
găsit un tovarăș de captivitate, dar într-o 
noapte acela a murit mîncat de termite. Rămas 

singur a declarat pur și simplu greva foamei și 
în curînd mi-am dat seama că unicul mijloc 
de a-l mai aduce în țară, bineînțeles nu viu, 
era să-l conserv în formol.

CONAN DOYLE AVEA DREPTATE!

Periplul african a fost continuat de un periplu 
oceanic de două luni, dar numai de către zoolo
gul expediției, pe motonava «București». în 
dreptul Dakarului, în largul oceanului, vasul 
s-a întîlnit cu o masă imensă de sifonofore, 
asemănătoare cu acele Physalis, numite de 
Conan Doyle «Coama leului».

Rugat să se facă mai bine înțeles, zoologul 
explică:

— Coama leului, ca să vorbesc în termenii 
lui Conan Doyle, este un animal sifonofor*),  
înrudit cu meduza. Are un plutitor, niște fila
mente urticante (de fapt baterii de celule 
urzicătoare) și trăiește în colonii în Marea 
Nordului. Acțiunea acestor filamente urticante 
este extraordinar de puternică și poate provoca 
moartea unui om. Deci afirmația lui Conan 
Doyle se baza pe o realitate! Ei bine, am avut 
norocul să întîlnesc o specie de aceste sifono
fore, de dimensiuni ceva mai mici, adusă 
dinspre nord de un curent mai rece, în largul 
coastelor senegaleze. Erau foarte multe exem
plare, o populație întreagă. Vasul s-a oprit, 
cu intenția să capturăm ceva, însă valurile fiind 
foarte mari, de-abia am reușit să prindem 
două exemplare. în acele momente la bord 
domnea o atmosferă entuziastă, ca la un meci 
de fotbal. Toți se uitau concentrați, participau 
parcă cu privirile: o prindem, n-o prindem!... 
Toate plasele erau lăsate la apă, comandantul 
alerga dintr-o parte în alta a punții. Cu mare 
greutate am prins aceste două exemplare. 
Le-am filmat apoi color, într-o găleată (neavînd 
altceva), apoi le-am pus în niște pungi de ma
terial plastic, am turnat formol și la ora aceasta 
se găsesc, bineînțeles, în bune condiții în țară.

*) Physalis arethusa sau, cum i se mai spune 
«galera portughezi», temută pentru filamentele 
ei urzicătoare foarte lungi.

*
Firește, așa cum ne-a precizat prof. dr. 

N. Botnariuc, conducătorul Expediției române 
transafricane, rezultatele ei științifice trebuie 
privite deocamdată ca preliminare! Cît pri

vește celelalte aspecte... așteptăm să vedem 
pe ecranele cinematografelor și televizoarelor 
filmul promis (de ce întîrzie atît de mult?), 
să apară în școli materialul documentar, să 
citim notele de călătorie ale primei expediții 
științifice românești pe continentul african.



glob comentar
o sâptâminâ

in lume

senzația 
din azore

Știrea pornită din această clădire din Angra 
do Heroisme, pe insula Terceira (Azore) — 
fotografia 1 — privind acordul realizat în timpul 
întîlnirii dintre președinții Nixon și Pompidou 
«asupra măsurilor necesare pentru a ajunge 
cît mai curînd posibil la reglementarea proble
melor imediate ale sistemului monetar occi
dental...» și în mod deosebit hotărîrea de a se 
acționa «pentru o realiniere rapidă a parităților, 
prin intermediul unei devalorizări a dolarului și 
al reevaluării altor monede» a stîrnit o vie reacție 
în cercurile economice și comerciale și pe piețele 
de devize occidentale. Anunțarea hotărîrii S.U.A. 
de a devaloriza dolarul în raport cu aurul și-a 
pus din plin amprenta asupra dezbaterilor de 
la Washington ale miniștrilor de finanțe ai 
«celor 10», ca și asupra piețelor occidentale de 
devize unde, datorită neîncrederii față de dolar, 
s-au înregistrat cursuri minime record ale 
monedei naționale americane. Astfel, pe piața 
de devize din Milano dolarul a înregistrat cea 
mai scăzută cotare din perioada postbelică, la 
Londra moneda americană a atins cel mai scăzut 
nivel din 1967 încoace, la Frankfurt pe Main 
(în fotografia 2,un aspect de la bursa din Frank
furt) reevaluarea mărcii față de dolar a ajuns 
la 12,6 la sută etc. După cum s-a anunțat din 
Bermude, unde a avut loc întîlnirea Nixon- 
Heath, președintele S.U.A. a anulat suprataxa 
de 10 la sută asupra importurilor instituită la 
15 august. Totuși, potrivit agențiilor de presă, 
în ciuda declarațiilor oficiale optimiste de după 
adoptarea noilor măsuri, în cercuri economice 
și de afaceri dintr-o serie de țări occidentale 
se manifestă nemulțumiri față de implicațiile 
acordului privind devalorizarea dolarului în 
raport cu aurul. Pe fundalul acestor proble
me este de înțeles răceala cu care a fost primită

I. CIOARĂ
Marti, 21 decembrie 1971

Așadar, iată calendarul ajuns la ultimele-i file. Țara noastră,tot 
astfel cum încheie un an rodnic, cu importante înfăptuiri pe plan 
material și spiritual, In edificarea societății socialiste multilateral 
dezvoltate, In cizelarea omului nou, făurar a! socialismului, pășește 
în noul an pe arena mondială cu simtămlntul datoriei împlinite 
fată de comunitatea internațională. Este un simfămint generat de 
satisfacția pe care ți-o dă principialitatea, consecventa, realismul 
unei politici externe promovate in strlnsă, dialectică concordantă 
cu cea internă. Adică tocmai trăsăturile definitorii ale politicii externe 
românești — ce i s-au înfățișat necontenit, sub multiple forme de 
manifestare, observatorului fenomenului international. Și pe care 
comentatorul le reliefează,o dată mai mult In aceste zile, ca pe ele
mente pline de semnificație ale acestui tot unitar care este politica 
externă a României socialiste. O politică internațională caracterizată 
In primul rlnd de un profund internationalism. Aceasta se reflectă 
In eforturile neobosite ale partidului și ale țării noastre pentru dez
voltarea relațiilor cu toate țările socialiste, cu toate partidele comu
niste și muncitorești, cu mișcările de eliberare națională și cu lupta 
popoarelor pentru consolidarea independentei și suveranității. !n 
acest context se înscriu, ca avind o deosebită semnificație pentru 
evoluția procesului de continuă dezvoltare a relațiilor de colaborare 
și cooperare prietenească, multilaterală, dintre România și Uniunea 
Sovietică, pentru crearea cadrului fertil in vederea amplificării și 
diversificării colaborării dintre cele două țări, bunele rezultate cu 
care s-au încheiat lucrările de la București ale celei de-a V-a sesiuni 
a Comisiei interguvernamentale româno-sovietice. Primirea de 
către tovarășul Nicolae Ceaușescu a președintelui părții sovietice 
in comisie, m.a. Leseciko, convorbirea ce a avut loc a prilejuit 
evidențierea preocupării comune pentru a se realiza acțiuni eficiente 
In multiple aomenu, ia nivelul posibilităților tot mai mari ce le oferă 
dezvoltarea impetuoasă a economiilor naționale ale Republicii So
cialiste România și Uniunii Sovietice In Interesul celor două țări 
socialiste prietene.

De altfel, faptul că numai in decursul unei singure săptămlni, 
tovarășul Nicolae Ceaușescu a primit pe vicepreședintele Consi
liului de Miniștri al U.R.S.S., M.A. Leseciko, delegația Partidului 
Comunist Italian, pe tovarășul Marc Drumaux, președintele Partidului 
Comunist din Belgia, delegația Partidului Comunist din Austria 
condusă de tovarășul Franz Muhri, președintele P.C. din Austria, 
evidențiază, pregnant, importanta care se acordă la cel mai înalt 
nivel, de partidul șl statul nostru, promovării spiritului internaționa
list ca latură fundamentală a politicii externe a României. Impor
tanță oglindită și de alte activități, precum: Apelul Biroului Executiv 
al Consiliului Național al Frontului Unității Socialiste privind hotărl- 
rea Comitetului Executiv al C.C. al P.C.R. de constituire a Fondului 
de solidaritate și sprijinire a luptei popoarelor împotriva imperia
lismului, pentru libertate și progres social, independență națională 
și pace, ca o expresie a sentimentelor de solidaritate internaționalistă, 
a poziției militante a poporului român; telegrama trimisă de Con
siliul Național al Frontului Unității Socialiste din țara noastră Comi
tetului Central al Frontului Național de Eliberare din Vietnamul 
de Sud, cu prilejul celei de-a Xl-a aniversări a acestuia; vizita in 
R.P. Chineză a delegației Ministerului Industriei Metalurgice din 
România; participarea reprezentanților țării noastre la lucrările unor 
comisii C.A.E.R.; semnarea unor acorduri economice cu Algeria etc.

Pătrunsă de un profund spirit de responsabilitate față de comuni
tatea internațională, reflect!nd adinca convingere că fiecare stat, 
indiferent de mărime șl orinduire socială, este chemat să-și aducă 
contribuția la înfăptuirea dezideratelor de pace și progres social 
ale popoarelor, politica externă a României urmărește cu consec
vență și perseverență instaurarea și consolidarea unui climat bazat 
pe înțelegere și încredere pe continentul european și In întreaga 
lume. Acestui nobil țel i-au slujit, numai in zilele ce formează obiectul 
rindurilor de față, vizita In țara noastră și primirea de către președin
tele Consiliului de Stat, Nicolae Ceaușescu, a ministrului de externe 
al Luxemburgului, Gaston Thorn; vizitele delegației Marii Adunări 
Naționale a României In trei state de pe continentul latino-ameri- 
can — Chile, Columbia, Venezuela; activitatea constructivă depusă 
de reprezentanții români la Organizația Națiunilor Unite In legătură 
cu dezbaterea unor probleme majore ale actualității internaționale, 
relevlndu-se îndeosebi aportul delegatilor: țării noastre in elaborarea 
rezoluției adoptate de Adunarea Generală cu privire la conferința 
mondială de dezarmare — documerif ițf constituie un program 
concret pentru intrarea acestei deosebii -de importante probleme a 
contemporaneității pe un făgaș de lucru — ca și a rezoluției inițiate 
de 57 de state.lntre care și România, referitoare la «Aplicarea Decla
rației asupra întăririi securității internaționale» șl adoptată In Comi
tetul pentru problemele politice și de securitate al Adunării Generale 
a O.N.U.

Zilele acestui sflrșit de an consemnează pe arena internațională 
o serie de elemente pozitive, Intre care se înscriu — ca un factor 
deosebit, de natură să aibă consecințe favorabile In ce privește 
normalizarea situației In centrul Europei ca și organizarea confe
rinței general-europene — semnarea unor convenții Intre guvernele 
celor două state.germane și Intre R.D.G. și Senatul Berlinului occi
dental, precum și semnarea de către cancelarul R.F. a Germaniei, 
Willy Brandt, a proiectelor de lege privind ratificarea tratatelor cu 
U.R.S.S. și R.P. Polonă. O dată mai mult se verifică In fapt acea 
idee-forță susținuta fără încetare cu principialitate.de țara noastră 
și anume, că metoda/negocierilor, purtate in spiritbTrebpectului și 
înțelegerii reciproce, al bunăvoinței și receptivității față de opiniile 
exprimate, este singura In stare să răspundă intereselor vitale ale 
popoarelor și păcii.

principialitate.de


foto
realități din lumea capitalului

ROMA; ______________________ 
o licență pentru a deveni taxator
Corespondență specială 

de la Gianfranco BIANCHI

Ministerul italian al muncii a publicat 
zilele acestea rezultatele unei anchete asupra 
problemelor și perspectivelor încadrării în 
muncă a tineretului din Italia, anchetă des
tinată consiliului ministerial al Comunității 
Economice Europene. Din această anchetă 
rezultă că din doi tineri italieni care termină 
școala sau părăsesc familia în căutarea unui 
mijloc de trai unul rămîne fără lucru. Din- 
tr-un milion șase sute cincizeci și doi de 
tineri între 16 și 29 de ani, capabili să desfă
șoare o activitate productivă, peste 700 000 
sînt șomeri. Aceeași anchetă a Ministerului 
muncii menționează că situația tinde să se 
înrăutățească. în fiecare an numărul tinerilor 
șomeri crește cu 50 000. Cea mai mare parte 
a acestor tineri — 60,5 la sută — se află în 
sudul Italiei, în regiunile cele mai înapoiate 
ale țării. Este vorba în primul rînd de regiu
nile Campania (cu centrul administrativ 
Napoli) și Sicilia (cu capitala la Palermo), 
respectiv cu 70 000 și 30 000 de șomeri. în 
această situație mulți tineri nu au altă cale 
de ales decît aceea a emigrației. Din respec
tiva anchetă a Ministerului muncii rezultă 
totodată că majoritatea emigranților ita
lieni o constituie tinerii între 14 și 30 de ani. 
Chiar la sate șomajul tineretului tinde să 
crească. Din 1959 pînă astăzi, numărul tine
rilor ocupați în agricultură s-a redus cu 
14 la sută.

Cauzele acestui fenomen sînt multiple,

LONDRA:
prețurile 
cresc
iar 
pensiile...

| Un grup de pensionari 
I o demonstrat recent
prin fața 
palatului Buckingham, 
revendicînd 
mărirea pensiilor 
în raport cu creșterea 
costului vieții, 
ceea ce
— au subliniat 
manifestanții — 
a constatai și regina 
din moment ce a 
cerut, la rindu-i, 
de curînd 
majorarea listei civile.

dar ele sînt în primul rînd consecința rămî- 
nerii în urmă a regiunilor meridionale. Nu 
este aceasta însă singura cauză: șomajul 
tineretului este și rezultatul unui învăță- 
mînt școlar care nu are nici o contingență 
cu perspectiva asigurării necesarului de 
locuri de muncă, fapt pentru care un tînăr, 
o dată terminînd școala, trebuie să-și caute 
singur un loc de muncă, cu ajutorul familiei 
sau prietenilor. Adeseori, cînd reușește 
să-și găsească de lucru, studiile pe care le-a 
făcut nu-i sînt de nici un folos în domeniul 
respectiv. în sudul Italiei căutarea unui loc 
de muncă este aproape imposibilă, pentru 
că industria e încă redusă iar agricultura 
se află la un nivel deosebit de scăzut. Cea 
mai mare parte a burgheziei mici și mijlocii 
meridionale caută să-și îndrume copiii spre 
magistratură, poliție, funcții de stat, deter- 
minîndu-i să obțină o licență în drept. Dar 
chiar dintre acești tineri nu toți reușesc să 
capete la terminarea studiilor un post în 
administrația publică. Și astfel pot fi întîlniți 
un număr mare de avocați care caută de 
lucru ca muncitori în nord sau în străinătate. 
Este de altfel foarte elocvent faptul că, re
cent, la Roma cîtorva zeci de tineri licen- 
țiați întreprinderea de transporturi publice 
le-a oferit posturi de... vînzători de bilete 
(taxatori) pe tramvaiele și autobuzele ca
pitalei.

Tineri din Lecco (Lombardia) 
demonstrează pentru asigurarea 
unor locuri de muncă.

în capitalele unor țări occidentale formarea clubului mo
netar al «lumii a treia», ce reflectă hotărîrea țărilor în curs 
de dezvoltare de a nu rămîne «simple spectatoare și vic
time» ale situației create de criza monetară occidentală — 
cum sublinia Enrique Lopez Herrate, președintele «grupu
lui celor 77». în fotografia 3, un aspect de la reuniunea re
centă de la Washington a reprezentanților Fondului Mo
netar Internațional ți ai țărilor acestui contraclub monetar.

SAN SALVADOR:
revendicările studenților
In fața Ministerului educației din capitala Salvadorului numeroși studenți ai Institutului de economie s-au adunat pentru a-și 
susține revendicările privind alocarea unor mai mari mijloace financiare învățămintului și altor sectoare sociale, pentru de
mocratizarea procesului de învățămint universitar.



glob comentar foto

4 montecitorio— 
scrutin 
prezidențial 
prelungit
Sediul Camerei deputaților din Palatul 
Montecitorio a trăit timp de mai multe zile 
atmosfera încordată provocată de prelun
girea întrunirii celor 1 008 «mari electori» 
— 630 deputați, 320 senatori și 58 delegați 
ai consiliilor regionale — în vederea de
semnării noului președinte al Republicii 
italiene. Cum în primele trei tururi de 
scrutin nici unul dintre candidați n-a obți
nut majoritatea absolută necesară, au avut 
loc numeroase tururi pînă la realizarea unei 
majorități simple.

pînă și 
copiii...
Un soldat britanic apucă mîna unui copil 
din Londonderry (Irlanda de Nord), gata 
să arunce o piatră spre patrula militară ce 
se afla pe stradă. Imaginea — publicată pe 
aproape o întreagă pagină în revista «Paris 
Match» între «fotografiile săptămînii» — 
ilustrează grăitor resentimentele pe care 
au ajuns să le nutrească pînă și copiii nord- 
irlandezi față de «tommies» datorită represi
unilor brutale la care s-au dedat aceștia în 
timpul operațiunilor de «restabilire a or
dinii» în Ulster.

cît va costa „concorde**?
Acesta a tost obiectul recentei întîlniri de la Paris dintre ministrul britanic 
pentru probleme aerospațlale, Frederick Corfield (stînga), și ministrul fran
cez al transporturilor, Jean Chamant. Reuniunea a fost determinată de deo
sebirile de vederi existente între cele două părți în această privință — Anglia 
dorind ca prețul avionului supersonic franco-britanic să permită recuperarea 
integrală a fondurilor cheltuite pînă-n prezent (circa 2,12 miliarde dolari), 
în timp ce Franța se pronunță pentru o anumită reducere, în scopul de a atrage 
mai mult companiile la cumpărarea aparatului. Deși n-au fost făcute precizări 
oficiale, se apreciază că s-ar fi convenit asupra unei sume de aproximativ 
28 milioane dolari. Observatorii au acordat cu atît mai mult atenție întîlnirii 
dintre cei doi miniștri, cu cît în Anglia s-au făcut auzite în ultimul timp glasuri 
pentru renunțarea la programul «Concorde». Răspunzînd acestora, ziarul 
«Times» scria: «Dacă ar interveni suprimarea unui aparat care a trecut atît 
de strălucit probele de încercare, aceasta ar însemna un dezastru de cea mai 
mare gravitate pentru Europa aeronautică. Este de sperat ca societățile euro
pene și în special «B.O.A.C.» și «Air France» să pună capăt incertitudinii, 
plasînd comenzi ferme asupra acestui aparat»...



Licitație pentru... linia Maginot (vezi Cronica de trei secunde).

cronica de trei secunde
TRANSMISIE DE PE TERRA

Această poză cu pămînteni îmi dă un fior mult mai adînc 
decît o viziune a planetei Marte. Fotografia a fost realizată 
pe Terra la 25.11.71. Ea reprezintă o licitație în orașul 
francez Aumetz. Dl. Telkes, antreprenor luxemburghez, 
cumpără la 15 000 franci o cazemată a fostei linii Maginot, 
în jurul său sînt reflectoarele a vreo zece televiziuni euro
pene, toate venite cu ochi mari să-l vadă la față pe cel care 
vrea să-și facă locuință dintr-un cavou al războiului. Nu 
e primul pămîntean:

• La 16.11.71., în orașul francez Bitche, dl. Geoffroy 
Marcel, geometru, a cumpărat pe 9 000 franci fostul «ob
servator» din Freudenberg, o cazemată betonată de 140 
metri pătrați, cu un teren primprejur de 1,80 ha, pe care 
noul locatar vrea să-l amenajeze drept loc de week-end 
pentru ai sai.

• La 18.11.71, dl. Serge Stepanian, coafor la Paris, își 
adjudecă după o licitație aspră — pornită de la 2 400 fr și 
ajunsă la 13 000 fr— «observatorul din Herstroff» al ace
leiași «linii», adică o cazemată de 190 mp, cu un teren de 
1,58 ha,«avînd și o vedere panoramică»..., după cum preci
zează fiscul.

Telkes ar fi al treilea care vrea să viețuiască printre for
tificații. întrebarea mea înfiorată e următoarea: ce știu 
oamenii aceștia, ce vedere panoramică au dînșii și n-avem 
noi, ce e în mintea lor și nu e în mintea noastră? Ce știu ei 
și nu știm noi ? Și dacă știu ceva ce nu știm noi, de ce nu ne-o 
spun?

Că ori de cîte ori aud de cazemate mă gîndesc la secrete 
și mă tem de trădare...

VACA...
în calitatea mea — probabil suprema mea calitate — 

de colecționar a tot ce cade și ce poate cădea pe capul omu
lui țin să adaug azi la lucrurile și la ființele inventariate pînă

4 premiile 
nobel — 
70 de ani

agendă
Festivitatea înmînării 
Premiilor Nobel a co
incis în acest an cu aniver
sarea solemnă a 70 de 
ani de la decernarea pen
tru prima dată a acestor 
înalte distincții, lată, în 
acest cadru jubiliar, pe 
cei ce au primit titlul de 
laureat al Premiului 
Nobel în domeniul litera
turii și științei (de la 
stînga la dreapta): prof. 
Simon Kuznets — S.U.A. 
(științe economice), Pa
blo Neruda — Chile (li
teratură), prof. Earl 
Wilbur Sutherland — 
S.U.A. (medicină), dr. 
Gerhard Herzberg — 
Canada (chimie), prof. 
Dennis Gabor — Anglia 
(fizică).

La Sesiunea Adunării Popu
lare a R.P. Bulgaria, în func
ția de ministru de externe a 
fost ales PETĂR MLADENOV, 
membru al C.C. al P.C. Bul
gar. El îi succede lui Ivan 
Bașev, care a decedat în 
noaptea de 12 decembrie, în 
urma unui accident.

întrunit pentru desemnarea 
succesorului lui U Thant la 
funcția de secretar general 
al Organizației Națiunilor 
Unite al cărui mandat expiră 
la 31 decembrie a.c.. Consi
liul de Securitate a hotărît 
cu majoritate de voturi să 
recomande Adunării Generale 
a O.N.U. alegerea lui KURT 
WALDHEIM, actualul repre
zentant al Austriei la organi
zația mondială.

Ministrul de interne al An
gliei, REGINALD MAUD LING, 
în competența căruia intră 
și problema nord-irlandeză, 
a efectuat o vizită de două 
zile în Ulster după care, 
reîntors la Londra, a informat 
pe primul ministru Edward 
Heath și pe liderul opoziției 
laburiste, Harold Wilson, de
spre rezultatele contactelor 
avute la Belfast cu șeful 
guvernului local, Brian 
Faulkner, și cu o serie de 
lideri ai comunităților catoli
că și protestantă. Intr-o con
ferința de presă, Maud ling 
a subliniat că liderii ambelor 
comunități au apreciat că 
adoptarea măsurilor de in- 
terrrare fără fudecată a per-^ 
coanelor considerate suspecte 
nu a făcut decît să agraveze 
situația din Irlanda de Nord.

acum, dintre care capodopera cred că va rămîne blocul 
de urină înghețată căzut în grădina englezului («Flacăra» 
din 23 octombrie 1971), o «piesă» de mare frumusețe, 
de mare incîntare, poate tragică, poate comică, poate și 
una, poate și alta, și anume:

Lîngă Berna, în Elveția deci, la Zweisimmen. ieșind să 
ia aer, căci se afla în vacantă, dl. Hans Zwahlen s-a dus să 
se plimbe de-a lungul căii ferate, să privească la trecerea 
trenurilor și s-a trezit deodată, exact cînd un tren trecea 
prin fața sa, cu o vacă în cap.

Repet: dl. Zwahlen, cetățean elvețian, s-a trezit cu o 
vacă în cap.

«Bethli», — «fiindcă vacile n-au nume», cum spunea un 
țăran de la Bran, «la a noastră îi zicem Florica...» — «Bethli» 
traversa calea ferată, trenul a luat-o cu fulgi cu tot și a 
proiectat-o peste omul pașnic. Comoție cerebrală și con
tuzii la bipedul spitalizat.

Nu mai repet. Să nu se spună însă că nu v-am spus,și în 
momentul de amor sau de apoi să ziceți că n-ați știut, că eu 
sînt de vină, că adun, colecționez și nu declar.

...Șl PRIZONIERUL
Deși, pentru liniștirea spiritelor ar mai trebui să atrag 

atenția — în aceeași ordine de idei sau în alta, ceea ce-i 
totuna — că tot în luna noiembrie doi bandiți au intrat 
într-o filială de bancă din Marsilia, au somat casierul, dar 
casierul se mișca prea încet și atunci unul dintre cei doi, 
«enervîndu-se» (chiar așa transmite o agenție), a lovit 
cu pumnul în masă și a declanșat «fără să știe» (tot precizare 
de presă) sistemul de alarmă. Vjjjjjj — polițiaaaaaaaaaa I

Ce vreau să spun? Că sînt sisteme de alarmă care se 
poate și altele care nu se poate.

Pace nouă I
Radu COSAȘU

Din nou compania americană 
I.O.S. (International Overseas 
Services) constituie obiectul 
unui scandal financiar, oglin
dit în cronicile judiciare ale 
unor ziare occidentale. După 
demisia răsunătoare de anul 
trecut a fondatorului și ad
ministratorului său delegat, 
Bernard Cornfeld, în urma 
imputărilor aduse de acțio
nari cu privire la «o gestiune 
nu prea ortodoxă», zilele tre
cute actualul președinte, RO
BERT VESCO, și alte două 
personalități din conducerea 
companiei au fost arestate și 
reținute de poliția din Geneva 
timp de 36 de ore sub acu
zația de «gestiune fraudu
loasă a capitalului acționa
rilor». După cum a anunțat 
un membru al comisiei ban
care elvețiene, R. Vesco ur
mează să se retragă din 
funcție la sfîrșitul lunii.

Semnarea recentă de către 
președintele director al So
cietății naționale algeriene 
de hidrocarburi (Sonatrach), 
AHMED GHOZALI, și repre
zentantul grupului francez 
Elf-Erap, Michel Tenaille, a 
acordului general de solu
ționare a problemelor rămase 
în suspensie între cele două 
părți, după hotărîrea guver
nului algerian de a institui 
controlul asupra activității 
filialelor unor companii pe
troliere franceze în Algeria, 
este apreciată ca fiind de 
natură să consolideze rezul
tatele obținute pînă acum de 
Algeria în «bătălia pentru 
recuperarea bogățiilor națio
nale». într-un interviu acor
dat revistei «jeune Afrique», 
Ghozali a menționat că «So
natrach» — cea mai mare 
întreprindere petrolieră din 
lumea a treia — va obține 
în 1972 o producție de 54 mi
lioane tone, din care va co
mercializa 40 milioane, res
tul revenind părții franceze.

«Prin schimbarea făcută în 
grupul consilierilor economici 
ai președintelui Nixon nu este 
de așteptat să se producă o 
modificare substanțială a po
liticii economice a Adminis
trației»— scrie ziarul «In
ternational Herald Tribune» 
în legătură cu demisia prin
cipalului consilier McCracken 
și preluarea acestei funcții, 
începînd de la 1 ianuarie 
1972, de către HERBERT 
STEIN — adjunct pînă acum 
al lui McCracken și considerat 
principalul «strateg» al așa- 
numitei faze a II-a a pro
gramului economic al Admi
nistrației.



UMOR de
CIK DAMADIAN

DIN AFORISMELE CARIERISTULUI PERFECT:

HA, HI. HO, 
HA, HI, HO, 
HA, HI, HO,

— Mai bine mediocru intr-un post înalt, decît distins intr-unui mărunt!

INFLUENȚA MEDIULUI...!
După o statistică americană, oamenii iși petrec 10 ani din 

viață în fața televizorului.

ORIZONTAL: 1) Autor de 
jocuri distractive — A străluci de... 
bucurie. 2) Rîsul lumii. 3) Luat în 
rîs. 4) Astfel de... — Un fel de banc 
pentru cheflii. 5) Sare... cînd se 
îngroașă gluma (pl.). 6) Cade!... — 
...minunat (excl.)— Prins la liman. 
7) Prenumele cunoscutului scriitor 
sîrb AndriC — Un comic mare la 
propriu și la figurat. 8) Cu ăștia nu-i 
de glumit — Obișnuit pe la ceaiuri. 
9) ... la, la, cam așa! — Oraș în Bel
gia — Dedublare! 10) Rîde cu oa
recare reținere! — Rîsete la anti
pod. 11) Recuzită ă la Rigoletto — 
Realitatea în travesti.

VERTICAL: 1) Lumea clovnilor

— A înveseli. 2) Rîu în Sudan — 
Antiumoriști. 3)' O coană din im
port'— Lungime de... undă veselă. 
4) Gata să explodeze — The! 5) O 
gură mare... care ajunge pînă la 
urechi. 6) A face... plata — Bancul 
cu... țîrul. 7) Autocursă — ...și 
bang (nu banc). 8) Cai breji — Mai 
puțin cunoscut — Insula nimfei 
Circe. 9) S-a stricat... — ...de rîs! 
10) Gură mare! — Ăsta e unul nou. 
11) Bună dispoziție în colectiv — 
Poanta poantelor.

Toma MICHINICI

Cuvinte mai puțin cunoscute: IVO, 
ALNA, OLI, AEA.

Dezlegarea jocului «DE-ALE INIMII», apărut în numărul trecut

ORIZONTAL: 1) AFECTUOSI — S. 2) MARINIMOASA. 3) AMOR — MIH- 
NIT. 4) RISIPI — O — NI. 5) AL — PITI — ICS. 6) CIPICI — L — EF. 7) IAI — A 
— LAURA. 8) UREZ — TICTAC. 9) NEPĂSĂTOR — U. 10) E — TRATAMENT.



Sanda FAUR (teatru)
E. DASCĂLU (muzică și televiziune)

e
se purcede la în- 
ui» cărții pe anul 

. ne fie îngăduit 
r al revistei noastre, 

jtat să ținem la curent 
-u atîtea apariții editoriale, 
exprimăm cîteva sugestii 

esate recenzenților și cronica
rilor noștri. Deci:

• Se constată o exigență sporită 
față de debuturile în proză sau 
poezie. Din acest punct de vedere, 
combativitatea critică s-a manifestat 
nestingherită. Fără a i se slăbi din 
intensitate, am dori însă ca spiritul 
combativ să-și îndrepte tot atît de 
nestingherit ascuțișul și în direcția 
unor niveluri mai ridicate.
• S-au editat și anul acesta nu

meroase cărți dedicate copiilor. 
Dar și în anul acesta producțiile 
destinate celor mici s-au «bucurat» 
de indiferența criticii. Ar fi de 
sperat în anul ce vine o prezență 
mai asiduă și sistematică a unor 
incursiuni critice și în acest dome
niu unde «infantilismul» nu-i de 
recomandat.
• încă o «pată albă» în activita

tea criticii: lipsa de preocupare 
pentru proza cu tematică din isto
ria mai veche sau mai nouă a 
poporului nostru. Dat fiind rostul 
înalt educativ al acestui gen de li
teratură, e de așteptat opinia cri
ticii asupra interpretării evenimen
telor evocate, cît și asupra realiză
rii artistice a respectivelor lucrări.
• Credem că n-ar fi lipsit de in

teres ca. din cînd în cînd. privirile 
criticii să se aplece și asupra prozei 
și poeziei publicate în paginile pe
riodicelor noastre. Aceasta ar servi 
nu numai pentru o orientare de 
moment, ci ar fi de mare utilitate 
și pentru cărțile viitoare, știut fiind 
că în grija lor—adeseori excesivă— 
autorii, pentru a nu pierde un vers 
sau un rînd din producția lor, 
includ în sumarul aparițiilor edi
toriale mai tot ce publică în coloa
nele revistelor.

• Nici în anul acesta n-am întîl- 
nit prea des în paginile revistelor 
o dezbatere vie și stimulativă a 
cărților de ideologie (politice, eco
nomice, sociologice, estetice...). 
Stimulativă atît pentru autori cît și 
pentru publicul cititor. în acest

s, prestigioasei publicații Re- 
• de filozofie i-ar reveni, după 
ea noastră, rolul unui cuvînt 

frecvent și mai decisiv. Deo
dată atît.

j Almanahul educației pe anul 
.972 e dedicat părinților. în suma 
rul lucrării aflăm tratate multilate
ral și interesant problemele com
plexe ale familiei. Cîteva titluri: 
Părinți și copii; Familia și educația 
estetică; Elevul și munca; Fete și 
băieți în aceeași clasă; Studenții 
despre căsătorie; Imitația la copii...

cinema

• B.D. la munte și la mare. 
Isprăvile comice ale cunoscutei bri
găzi și ale clienților ei (isprăvi de un 
haz adeseori mai mult decît precar) 
într-o nouă desfășurare. Regia — 
Mircea Drăgan. Scenariul — Ni
colae Țic. Interpreți — Toma Ca- 
ragiu, Dem. Radulescu, Puiu Căli- 
nescu, lurie Darie, Sebastian 
Papaiani, Jean Constantin, Dumitru 
Fu rd ui, Ion Finteșteanu și figurația 
feminina de rigoare mai stînjem- 
toare decît orieînd. _

FLA
—jui an. în 

..■stei veți găsi 
.«ve din toate dome- 

„.ce hotare. Remarcabile 
«tații politice și sociale, știin- 

ice, sportive. Pagini de divertis- 
. ■ozități, jocuri. «FLACARA» nr. 1 e de 
hioșcurile ți centrele de difuzare a presei 
zilei de 30 decembrie. Prețul: 5 lei.

• Gara bielorusă. Remarcabil 
debut cinematografic al tînărului 
regizor sovietic Andrei Smirnov, 
observator delicat al relațiilor din
tre oameni, al dificultății cu care 
semenii cîștigă, unii în fața altora, 
nobila autenticitate. în distribu
ție — Evgheni Leonov, Anatoli 
Papanov, Aleksei Glazîrin, Vsevo
lod Safonov, Nina Urgant.
• Hugo ți Josefina. O mică 

capodoperă pentru cei mici, explo
zie de farmec și înțelepciune. 
Autor — Kjell Grede, fost asistent 
al lui Ingmar Bergman. Scenariul 
a fost realizat după cartea scriitoa
rei suedeze Maria Gripe. în rolu
rile principale — Fredrik Becklen, 
Mario 6hman, Beppe Wolfgang, 
Inga Landgre, Helene Brodin.
• Mari actori pe ecranele noastre: 

Rod Steiger, Orson Welles, Chris
topher Plummer (Waterloo), Paul 
Scofield, Burt Lancaster, Jeanne 
Moreau, Michel Simon (Trenul), 
Innokenti Smoktunovski (Unchiul 
Vanea), Daniel Olbrychski (Pădu
rea de mesteceni).
• Nu pierdeți aceste scurt me- 

traie: întoarcerea în viitor. Meș
terii lemnului, Cu mîinile 
noastre, Holografia, noi pro
ducții ale studiourilor noastre.

disc

• E de ajuns să citim pe un disc 
numele Margaretei Pîslaru pen
tru ca să acordăm respectivei impri
mări toată încrederea. Pînă și-n in
terpretarea repertoriului de circu
lație universală Margareta aduce 
ceva în plus față de cei care le-au 
lansat. Ascultați, pentru convin
gere, «Un spin și-un trandafir» 
(Continello, Migliacci), «Ninna- 
Nanna» (Albertelli, Riccardi), 
«Străinul» (Moustaki) și «Inima» 
(Migliacci, Mattone). Acompaniază^ 
ca întotdeauna, cu prestigiozitate 
profesională orchestra «Electre- 
cord» (EDC-10 211).

© Ion Văduva — cunoscut ca
val ist și fluierist (adică solist la 
fluier) — dăruiește celor îndrăgos
tiți de fermecătoarele noastre 
instrumente populare un buchet 
de cinci emoționante melodii: 
«Doina de la Vîlcea», jocul «Trei 
păzește», «Cîntec de la Alunu», 
«Jocul mîndrelor» si «Viorica» (45- 
EPC-10 201).
• Frații Petreuș, și-au dobîndit 

o faimă statornica și meritată în 
muzica populară. Pe noul lor disc: 
«Ceterucă, mîndru zici», «Vese- 
liți-vă feciori», «Dusu-m-am la 
mîndra-n șopru» sau «Dragă mi-i 
crîșma-n pădure!» atît glasul lui 
Ion cît și vioara lui Ștefan bucură 
inimile tuturor (EPD-1 287).

muzică

• Azi la Ateneu: Mihai Bredi- 
ceanu dirijează concertul simfonic 
al Filarmonicii cu programul: Con
certo gross© de Filip Lazăr; Concert 
pentru vioară și orchestră de 
Brahms, solistă Silvia Marcovici; 
Simfonia «Manfred» de Ceaikovski.
• Filarmonica «George Enescu» 

omagiază aniversarea Republicii 
printr-un concert simfonic remar
cabil atît prin structura programu
lui (alcătuit exclusiv din lucrări 
românești contemporane) cît și prin 

personalitatea artistică a interpre- 
ților. Sub bagheta dirijorului Mihai 
Brediceanu, prestigioasa noastră 
formație simfonică prezintă: două 
jocuri— «Olteneasca» și «Brîul» — 
de Paul Constantinescu; Cantata 
Patriei de Laurențiu Profeta (pe 
versuri de Eugen Frunză) cu so
liștii vocali Martha Kessler, Lu
dovic Konya și corul Filarmonicii 
dirijat de Vasile Pântea; Concer
tul pentru pian de Valentin Gheor
ghiu, compozitorul fiind și solistul 
concertului (29 decembrie, Ate
neu).

® «Cneazul Igor» de Borodin la 
Opera română, spectacol de excep
ție, cu o regie cu totul remarcabilă 
(Hero Lupescu) și o plastică im
presionantă (Hristofenia Caza- 
cu), mareînd, poate, revirimentul 
mult așteptat al primei scene lirice 
a țării. Compoziția picturală a sce
nelor de masă și excelenta inter
pretare a partiturii corale depă
șesc în valoare momentele solistice, 
dintre care remarcăm totuși pe 
cele create de Viorel Ban, Elena 
Cernei, Vasile Moldoveanu, 
Const. Gabor, Marcel Anghe- 
lescu (ultimii doi aducînd o contri
buție esențială la calitatea actori
cească a spectacolului).

teatru

Florian Pittiș

• Jocul deo vacanța de Mihail 
Sebastian (T eatrul Național «I.L. Ca- 
ragiale»): Valeria Seciu și Radu 
Beligan într-un strălucit duo sce
nic pe partitura lirică și ușor amară 
a lui Sebastian, dialog în care Be
ligan seduce iarăși prin inegalabila 
lui nonșalanță scenică iar Valeria 
Seciu vrăjește literalmente prin in
teligența ei plină de farmec, prin 
poezia ei conținută, prin moderni
tatea jocului ei lucid și lipsit de 
sensiblerie Partea comică a spec
tacolului (pus în scenă cu un rea
lism limpede, nesofisticat, de Mihai 
Berechet), bine compusă de Matei 
Alexandru, Simona Bondoc, C. Di- 
nulescu, Didona Popescu, Gh. Visu, 
Draga Olteanu, Marian Hudac.
• Mincinosul de Carlo Goldoni 

(Teatrul «Bulandra»): regizoarea 
Sanda Mânu străduindu-se să-și 
spună cuvîntul — nou și personal — 
asupra unui text bine verificat și 
cu o distribuție pentru care semnai 
în alb (Ion Caramitru, Mariana Mi- 
huț, Petre Gheorghiu, Florian 
Pittiș, Valy Voiculescu, Cătălina 
Pintilie), dar realizînd un spectacol 
mai curînd agitat și zgomotos, cu 
unele momente excelente, cu mult 
mai multe mediocre. Remarcăm 
prezența celor doi tineri angajați 
ai teatrului, Mircea Diaconu și Ște
fan Velniciuc, cu un cert talent în 
afirmare, dar cu simțitoare sechele 
ale exercițiilor școlărești practi
cate în institut
• Groapa de Eugen Barbu (Tea

trul satiric-muzical «C. Tănase»): 
convertită în musical tragicomic, o 
parte din substanța fascinantului 
roman al lui Eugen Barbu a urcat 
pe scena (și cu mijloacele) revistei, 
beneficiind de contribuția muzicii 
lui Radu Șerban, a regiei lui Ni
colae Dinescu, a coregrafiei sem
nate de Adriana Dumitrescu și 
Sandu Feyer și a scenografiei lui 
Puiu Ganea. Spectacol de culoare 

și pitoresc, de vervă coregrafic 
revuistică, de bună interpretare 
actoricească: Olga Bucătaru, Ion 
Dichiseanu, Al. Lulescu și, mai ales, 
Nicu Constantin. Fermecătoare, 
apariția lui Fărîmiță Lambru.
• Cuza Vodă de Mircea Ștefa- 

nescu (Teatrul de stat din Ploiești): 
veteranul regiei românești Sică 
Alexandrescu, colaborînd cu tînăra 
și talentata scenografă Florica Mă- 
lureanu în realizarea unui spec
tacol de nobil suflu patriotic, de bun 
profesionalism actoricesc și de mare 
eleganță plastică. în roluri: Marcel 
Anghelescu (noul director al tea
trului ploieștean), Constantin Băr- 
bulescu (de la Naționalul bucureș- 
tean), Margareta Pogonat, Silvia 
Năstase, Eugenia Laza, Corneliu 
Revent, Zephy Alșec ș.a.
• Interesul general de Aurel 

Baranga (Teatrul de stat din Galați): 
a șaisprezecea premieră a cunoscu
tei «farse atroce», piesa originală 
de cel mai mare interes a stagiunii 
(beneficiind și de premiul revistei 
«Teatrul»),în viziunea regizorului 
Ion Maximilian și interpretarea ac
torilor (în ordinea intrării în scenă): 
Olga Dumitrescu, Viorel Popescu, 
Gh. V. Gheorghe, Stela Temelie, 
Marga Georgescu, Gina Nicolae, 
Grigore Chirițescu, Mitică lancu ș.a

plastică
• S-a deschis la Dalles Salonul 

de pictură și sculptură al mu
nicipiului București, care se află 
la cea de-a șasea ediție. Expun 
aproximativ 160 de pictori și 70 de 
sculptori, aparținînd tuturor gene
rațiilor. Lucrările exprimă preg
nant tendințele actuale ale artei 
plastice românești.
• Pictura lui Pavel Codiță, prin 

motivele și cromatica sa stinsă, 
prin cultivarea, ca laitmotiv, a insu
lelor de culoare într-o magmă 
neutră amintind apele nemișcate 
ori cerul pe care plutesc păsări 
inerte, creează o atmosferă de calm 
și tăcere. Cele cîteva compoziții 
cu flori dau un alt tonus expoziției 
și senzația eliberării din lumea rece 
a abstracției. Artistul mai expune 
tapiserii și desene (Galeria «Ori
zont», bd. N. Bălcescu 23).
• Ceramica lui Wilhelm Fabini 

este un experiment. Materialelor 
tradiționale el le adaugă buretul, 
metamorfozat în barbotina de tur
nare într-un nou material ceramic 
cu aspect spongios. Montajul pe 
plăci ne dă măsura potențialului de
corativ al acestui material insolit 
(«Galateea», Calea Victoriei 132).

® Eugenio d’Ors: Trei ore la 
muzeul Prado și Barocul — două 
dintre lucrările despre artă ale 
celebrului eseist spaniol. Prima, 
departe de a fi yn ghid, este, după 
propria mărturisire a autorului, un 
itinerar estetic, iar a doua, o ana
liză a barocului ca fenomen general 
de cultură (Editura Meridiane).

• S. Maugham: Luna și doi bani 
jumate. Un roman sugerat de 
viața lui Gauguin, scris în 1918; o 
operă de ficțiune deci, care «nu 
numai că nu constituie o biografie 
documentată și fidelă, dar nici măcar 
un roman istoric» (Editura Meri
diane).
• Două noi albume fotografice 

au apărut în Editura Meridiane: 
Țara Bîrsei (fotografii: Hedy 
Loffler) și Imagini hunedorene 
(fotografii: Sandu Mend rea). In ace
eași editură, în colecția Țări și 
orașe ale lumii, semnalăm albu
mul Veneția (prefață: Eugen Barbu, 
fotografii Dan Er. Grigorescu).

televiziune
REPORTAJ. «Tîrgul drăgaicei» 

se intitulează, absolut insolit și 
aparent anacronic, reportajul în 
care va fi vorba de cu totul altceva 
decît de faimosul tîrg din toiul 
verii (luni). Adrian Păun eseu sem
nează reportajul «Strada, excursie 
psihologică» pe care vi-l recoman
dăm (duminică). Pe teme interna
ționale: Dezvoltarea transporturi

lor în U.R.S.S. (luni) și un reportaj 
din Cuba de Dionisie Șincan și 
Mircea Gherghinescu (miercuri).

DEZBATERI. «Imagine și sens» 
este titlul subiectului .„pus în dez
batere de emisiunea Cărți și idei, 
cu participarea lui Pascal Bentoiu, 
Doru Popovici, Valeriu Râpeanu, 
dr. Vasile Tomescu, Alex. Hrisa- 
nide fmarți).

ȘTIINȚĂ. La sfîrșit de an, o 
încercare de a cuprinde într-un 
bilanț aportul științei românești 
la îndeplinirea sarcinilor cincina
lului (joi).

LITERATURĂ. Este vremea 
almanahurilor. Prin urmare — 
Almanah literar TV, cu colabo
rări selecte: Victor Eftimiu, 
Al. Philippide, Aurel BarangajEugen 
Barbu (marți). Biblioteca pentru 
toți: Sentimentul patriotic în ope
ra lui Mihai Eminescu. Participă 
berban Cioculescu, Al. Piru, Șt. 
Ăug. Doinaș (joi).

TEATRU, «lașii în carnaval» de 
Vasile Alecsandri, în adaptarea și 
regia lui Dan Nasta și cu o distri
buție bună din care cităm: Aurel 
Giurumia, Jana Gorea, Ioana Ma- 
nolescu, Vasilica Tastaman. Florian 
Pittiș, Draga Olteanu, Mihai Mereu- 
ță (marți).

FILM. Sophia Loren cîntă (cu 
vocea Renatei Tebaldi ) rolul Aidei 
din filmul cu acest titlu (miercuri).

MUZICĂ-COREGRAFIE. «Ce 
este orchestrația?» — tema celei 
de-a 6-a emisiuni de Leonard 
Bernstein (duminică). Județele Ilfov, 
Ialomița, Brăila și Tulcea, în compe
tiția corală Cîntare Patriei (dumi
nică). Wilhelm Kempff,interpret al 
Concertului pentru pian și orches
tră de Schumann (duminică). Tea
tru liric TV: opereta spaniolă 
«Neastîmpărata» (luni). Elena Cer
nei în cîteva din marile ei creații: 
Carmen, Amneris, Azucena, Dalila 
(marți). Ludovic Spiess — Inter
pretul săptămînii (joi). Ion Voicu 
— interpretul fenomenalului Con
cert pentru vioară (nr. 1) de Pa
ganini (joi).

DIVERTISMENT. Prefigurînd bo
gatele programe vesele de Anul 
nou, un spectacol de Varietăți 
cu public intitulat «Sanie cu zurgă
lăi», cu o lungă listă de interpreți 
(duminică).

PENTRU TINERET.. Trei promi
țătoare emisiuni pentru tineret, 
toate trei plasate joi (?!). «Vîrstele 
țării» — spectacol muzical-literar 
dedicat aniversării Ansamblului ar
tistic al U.T.C., un spectacol muzi
cal literar închinat aniversării Repu
blicii și săptămînala emisiune «Tine
rii despre ei înșiși».

Vasilica Tastaman

pronosport
Pronosticul antrenorului 

TITUS OZON la Concursul 
pronosport nr. 52, etapa din 

26 decembrie 1971

I. Atalanta-Torino 1
II. Catanzaro-Napoli x, 2

III. Fiorentina—Inter 1, x, 2
IV. Juventus-Mantova 1
V. Lanerossi-Cagliari 1, x

VI. Milan—Verona 1
VII. Roma-Bologna 1

VIII. Sampdoria-Varese 1
IX. Como-Palermo 1
X. Novara-Reggiana 1, x
XI. Perugia-Catania 1
XII. Reggina-Foggia 1

XIII. Taranto-Lazio 1, x
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